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Do przemyślenia ... 
- ZMARL JERZY PILCH (1952 - 2020) - pisarz, 

felietonista, autor scenariuszy teatralnych i filmowych, laureat 
wielu nagród, kibic Cracovii. Długo byłam pod wrażeniem 
(świetnie sfilmowanej) powieści "Pod Mocnym Aniołem", w 
której swoją chorobę alkoholową przerobił na literaturę, 

lubiłamjego piekielnie złośliwe felietony w Polityce i - mimo 
ciężkiej choroby - chęć do życia i tropienia polskich 
absurdów. Zmarł 29 maja w Kielcach. Odszedł kolejny wielki 
twórca naszej kultury. 

- MATURA 2020. Ja o języku polskim, bo moja 
znajomość matematyki jest ogólnie znana i wolę nic na temat 
królowej nauk napisać. Egzamin pisemny z języka polskiego 
(poziom podstawowy) składał się z dwóch części - pierwsza 
to test, a w drugiej maturzyśc i mieli do wyboru rozprawkę na 
temat elementów fantastycznych w "Weselu" Stanisława 
Wyspiańskiego lub analizę wiersza Anny Kamieńskiej pt. 
"Daremne". Ja należę do tych wyjątków, którzy lubią Wesele i 
fil czę.~ć Dziadów Mickiewicza. Słowa Stańczyka z Wesela są 
dzisiaj bardzo aktualne - .. błaznów coraz 11;ięcej macie, 
nieomal blazeńskie wiece ... ", ale dla młodzieży to ramoty 
oderwane od rzeczywistości. Niczbyt też lubią analizować 
utwory poetyckie, więc nie mieli na maturze łatwo. Parniętam 

jednak "maturę Giertycha" i myślę, że będzie "matura 
Piontkowskiego". 

- KOGO SŁUCHAĆ? Od 6 czerwca już wszystko 
można. Wprawdzie obowiązują jeszcze różne zakazy, ale 
można chodzić do kina i teatru, na weselach może bawić się 
150 osób, są komunie i pełne kościoły. Co za radość! Ale już 7 
czerwca tę radość zabarwił strachem profesor, szef Naczelnej 
Rady Lekarskiej mówiąc, że to otwarcie na normalność jest 
przerażające, bo zagrożenie rośnie, coraz więcej ludzi choruje 
i umiera. Profesor od miesiąca nie może skontaktować się z 
mini strem zdrowia. Dla mnie autorytetem jest epidemiolog 
profesor Simon, który też ostrzega przed pandemią, która 
trwa. Na swoje pytanie odpowiem- wolę słuchać autorytetów 
profesorskich niż zapewnień przedstawicieli rządu. 

- "PRO-VITA" s.c. w Międzyrzeczu to jedna z 
większych w naszym województwie poradni lekarzy 
rodzinnych. Placówka jest zamknięta z powodu epidemii. 
Można telefonicznie skontaktować się z lekarzem, a w razie 
potrzeby umówić się na wizytę w gabinecie, otrzymać 
powtórkę leków, a także o godz. 9.00 i 12.00 podać do okienka 
zapotrzebowanie na leki . A że trzeba czekać? Zawsze są mniej 
1 bardziej potrzebujący. Znam takich, którzy przed zarazą 
przychodzili do poradni już wczesnym rankiem, chociaż 

wizytę u lekarza mieli w południe, bo lubili posiedzieć i pogadać 
z innymi o chorobach. Teraz sytuacja się zmieniła, ale nawyki 
zostały. Do szpitalnych poradni też trzeba swoje odstać, żeby 
przejść przez sanitarne kordony. 12 czerwca dzwoniłam do 

szpitalnej rejestracji, żeby potwierdzić swoją wizytę u 
specjalisty. Przez pół roku wiele może się zmienić. No ale się nie 
dodzwoniłam, bo po kościelnym święcie rejestracja nieczynna, 
informacja szpitalna również. Na szczęście kolejki przed 
namiotem nie było, lekarz mnie przyjął i zbadał. 

- CENY ROSNĄ! To prawda. A że ceny w marketach są 
różne, to znak, że jest konkurencja. I kto chce zaoszczędzić, to 
musi się nachodzić. I to rozumiem. Ale wiele mnie w tych 
łapankach na klienta denerwuje. Przykłady: kup dwie lub trzy 
sztuki - zapłać mniej; za np. kg winogron zapłacisz 5, -a nawet 
2,- zł jak kupisz towar za 49.99 lub 99,99 złotych. Wiele razy 
widziałam odnoszone zakupy, bo nie wszyscy czytają te dodatki 
do cen. Myślałam że już wszystkie sztuczki marketingowe 
opanowałam, ale i ja się nabrałam na piękną fasolkę szparagową 
- w promocji za 2,99 zł. Przy kasie dowiedziałam się, że za l 00 
gram. Sprawdziłam i rzeczywiście - pod bijącą w oczy 
promocyjną ceną zobaczyłam maleńki dopisek. Fasolkę 
oddałam, bo cena za to warzywo jest zdecydowanie za wysoka. W 
tym samym markecie kalafiory też się kupuje na wagę. 
Prawdziwy majstersztyk marketingowy to 3 L dobrego alkoholu 
za 49 złotych z groszami. I te 3L to nie 3 litry, tylko tyle lat ma ten 
trunek! To ciągle nowe pułapki na klientów, a "reklama dźwignią 
handlu". 

- CCC - jak ta znana w Polsce sieć sklepów zawitała do 
Międzyrzecza, to był taki powiew wielkiego świata i możliwość 
kupienia modnych butów, torebek i innych różności. Takich 
zakupoho l i czek jak ja jest dużo i smutek nas ogarnia na widok 
planszy LIKWIDACJA SKLEPU. Nie wiem, co jest powodem 
likwidacji, bo kupujących dużo, ale miłe pracownice nie chcą nic 
powiedzieć. Może to tylko taki chwyt marketingowy? 

- PANDEMIA NAS ZMIENIA. A najbardziej 
celebrytów, którzy cierpią, bo nie mogą prezentować się na 
ściankach, narzekają na biedę, zmieniają partnerów. Ci, którzy 
jeszcze miesiąc temu zapewniali o wielkiej miłości - rozchodzą 
się, bo nie mogą ze sobą wytrzymać. Nie mogą też wytrzymać bez 
sceny, ok lasków, fanów i świateł jupiterów. No i wszyscy 
narzekają na niskie emerytury. Szkoda, że wcześniej nie 
przeliczali swoich dochodów w Urzędach 
Skarbowych. Chociaż teraz - można było nawet 
nie pracować, a pieniądze od państwa dostawać. 

Izabela Stopyra 
redaktor naczelna 

,~--------------------------------------------------------------------------------

:~ -.. Z okazji sportowego Jubileuszu 
zapaśnikom i trenerom 

MGLKS "Orlęta" Trzciel 
życzymy wielu kolejnych sukcesów na matach 

Polski i świata. 
Zarządowi, działaczom, sponsorom i rodzicom 

życzymy satysfakcji z tych sukcesów. 
Zespół redakcyjny l 
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l 
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Pożegnanie ze szkołą 
Szkoła Podstawowa nr 2 
w Międzyrzeczu żegna 
Ósmoklasistów 

Potcgnania z reguły nie naletą do najlatwtCJ~tych. 
twłas7c7a w tak trudnych okolicznościach, 7 Jak tmi o~ta tnio 

prtystlo nam stę mterzyć. 7ycie Jednak toc7y się daleJ. a czas 
płynie nicubłaganie i nadvc<.ll ten moment, '' którym mustmy 
po:legnać naszych 0'\mOklasi<,tÓVv' młodych lud71, ktÓI)'Ch 
tnamy od lat i których je -.ze? e do niedawna t\\ ykltśmy na7ywac 
.,dnccmt", a terazjuż trochę nam me wypada .. \\ ctą/ natomtast 

myśltmy o mchjako o naszych uc7mach. z którymi ... potykaliśmy 
się na ~tkolnym korytarzu. w'irod bo1skowej 7wawy, '" elierech 
ścianach sal lekcyjnych, na \vyctcc7kach i tmpre7ach stkolnych. 
Tntdno pom1eścić ogrom tych doi.wtadcten na kance, du:lo 
łat'' JeJ w sercu. Podobnic JCSt ze słowami w t cle chetaloby się 

teraz pow1edzJet, nie na w ... zystko wy:.tarczy m1ejsca. ale 
wtct;ymy, ;c choć drobną c1ąstkę tego. co chcemy prtekanć. 
uda nam się ująć w medoskonałość słów. 

Orodz) Ósmokla~i~ci! 
PrzyJmiJCle ktlka .l\-C7Cń. '""katów ck na dalstą drog~,:. JU.i pon 
muramt na-;zej szkoły: 
MtCJCIC ~\\tadomosc, 11 \\iclka mtłosć 1 wielkie osaągmęc1a 
'" aązą się z w Jełkim ry7yktcm. 
Gdy utracicie coś lub kogo~. po~tarajc1e su;. by nie umknęła wam 
nauka wynikająca z teJ lekcji 
W żyCIU kiCniJCIC Sit; następUJilC)'lll '>Chematcm: 
a) S1acunek dla siebie. 
b) Sncunek dla innych 
c) Odpowiedzialność ta wvy .,tkie swoje czyny. 

PamiętaJCLe, L.e me uzyskać tego. czego się chce, lO czasem 
wspamały lut szczęścia . 
N te dopu~ćc1e, by niev,ielkie ~pory zniszczyły w 1elką pr~yJa.lń. 
Ktcdy dotrze do was, .ie popełni li ście błąd, niezwłocznie 

nonałaJcie 1 poprawue go. 
Bądl'cae otwarci na z.mtany, ale me zapomtnaJCIC o \\\Oich 
\\ano-.c1ach 
C'1sza n1Ck1edy Jest naj lcpvą od po w 1edztą. 

l fil HSM 

Dobro 1 honor niech będ<! motywem 
przcwodnun \\waszym zycau 
OceniaJcie sukces, do którego dotarhścte 
pr7c7 to, co musteliście po~wtęcić. b) go 
ostągnąć . 

Kilka ;~ Cl'eń prLeka7ują "a m ró'' nież 
\HCh0\\3\H\ .l klas 1-3: 
ż)JCIC tak, ;hy kaidy kolcjn) d11cn był 
mcsamowity i wyjątkO\~ y. 
Wypclmajcie każdą chwilę tak. aby potem 
wspominać ją 7 radości a 
LaC/crpmJc:ae energię ze -;łońca. kapiacego 
dcsl'CI'U a uśmuxhu mnych. 
Szukajcle \\ sobac ~1ły, cntu;jannu. radości 
i niesamo\\ 1tosci 
ŻyJcie najpiękniejjak umiecie ... 
po ... wojcmu ... 

Czas spędzony L razem byl 
nie .t\\) kle cennym doświadcl'eniem, o 
CL) m wied1ą '') chow awcy kla' 4-8. 

Klasa Sa to odmienne osobo'' ości. 
ró.lne charaktery. 1ndy\\ i dual iści. 
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aktyw1ści. W1cłu z nich zawsze było zaanga7owanych w życ1c 
klasy i szko ły, zawsze chętnych do pomocy. Uczestniczyli w w1e ł u 
imprezach na terenie szkoły, takich jak: jarmarki 
bo7onarodzeniowe, biesiady rodzinne, Dni Ot\.\arte 
Szkoły, Dzień Patrona Szkoły. To uczniowie uczynni, 
o wielkich sercach... Zawsze wspierali akcje 
charytatywne: Pola Nadziei, Dzień Pluszowego 
Misia, zbiórkę słodyczy dla domu dziecka, zbiórkę 
karmy dla schroniska, zbiórkę nakrętek, pomoc przy 
balu osób niepełnosprawnych. Zawsze można b) lo na 
nich liczyć, nigdy nic odmawial i pomocy, 
powierzone zadam a wykonywali z zapałem, rzetelrue 
i perfekcyJnie. Były rólne ch w i Ie - i te dobre. i te złe, 
ale za\>.S.le się wspu~rah, rozwiązywa li konflikty i 
problemy, swkając dobrych rozwiązań 1 ucząc się od 
s icbte nawzajem. Prężnie działah w samorządzie 

uczmowskim, w ZHP. odnosih sukcesy w zawodach 
pływackich, konkursach z języka niemieckiego i 
polskiego oraz ortograficznych. Przez "' ic lu 
nauczycieli byli darzcni sympati ą i chwalem za dobrą 
współpracę. Integrowali się podczas wtclu wycieczek 
krajowych 1 7agranicznych, wyjazdów, wyjść i imprez klasowych. 
Naw1ązały się tu liczne przyjaźnie, uczniowie rozw i nęli swoje 
pasje, na ich twarzach gośc i ł uśmiech i towarzyszyło im 
pozy!)'\\ ne nastawienic do świata. 

Aldona Bar}ła 

Klasę Sb tworzyli weseli, pełni energii młodzi 
ludzie. Nigdy nie brakowało im pomysłów, odważnie i 
szczerze wyrażali swoJe zdame. Razem wz1ęliśmy udz1ał 
w wielu akcjach. wyJściach, wycieczkach. Mamy 
mnóstwo wspaniałych wspomnień. Bywały 1 trudnicJVC 
chwile. ale z wszystkich stara l iśmy się wyciągać wn10sk1 
na przyszłość. Uczmowie byłeJ JUŻ 8b są ciekawi świata, 
gotowt do podejmowania wyzwań, otwarc1 na mnych 
Ka:ldy z nich to md)'\"1dualna osobowość, która lub1 
chadzać swo1m1 drogamt, ale potrafi tc7 prąłączyć :.ię do 
grupy, by wspólnymi siłrum zdzia łać coś dobrego. Przez te 
lata poznaliśmy się doskonale, nauczyliśmy się 
rozmawiać. rozwiązywać problemy, pokonywać 

trudności . To był piękny czas, nierzadko obfitujący też w 
sukcesy sportowe, artystyczne, naukowe. W naszeJ 
klasie nic brakowa ło osób aktywnych, chętnie 
angażujących się \\ 7ycie szkoły Mam nadzieję, że z taką 
samą energią ci wspaniali młodzi ludzie ruszą dalej w 
świat. 

Dariusz Koban 

Absolwenci klasy Sa: 
Wiktoria Brodacka, Ju lia Chwirot, Ntkola Fuk. Kamila 

G łębocka, Ol iwia Hajdysz. Miłosz Janiszewsk i, Magda 
Jędrzejczyk, Marta Kita. Amelia Klodzińska. Oli\\ ia Kocjan, 
Mikołaj KróL Kamil Krysztofek, Natalia K-.iązkiewicz, Sergiusz 

Kulawinek, Dariusz Szarłata, Magdalena Szczygieł , 

Maksymilian Szurko, Kamil Taborowsk1. Aleksandra 
Witczak 

Absolwenci klasy Sb: 
Adam Bińczak. Otylia Giecołd, Natalia Gomuła. 

Kornel Grocholewski, Paweł Gruca, Jakub Jarosz. Anton i 
Juszczak, Dominika Kom. Agata Koropczak, Wiktoria 
Kurłowicz, Aleksandra Kwiecińska, Aleksandra Nawrot, 
Martyna Nowak, Adrian Piskorski, Sebastian Sierbin, 
Ró7a Sobczak, Tatiana Sternik Oliwia Szymańska, Julia 
Tarkowska, Adam Wojtkowi ak. 

A jak wy b~dziecie wspominać naszą szkołę i czas 
w niej spędzony? 

Szkołę SP2 będę wspominał mile. Pomałem tu 
wielu kolegów 1 wiele koleżanek. To był fajny czas, 
&wictnc wycieczki klasowe. Będę miło wspominał moich 
wychowawców, pani<! Anię Matyjaszczyk i pana Darka 
Kobana. Nauczycieli, którzy włoiyli swój trud w to, żeby 
nas nauC7yć. Nic dane nam było przez ostatnie mic:.iące 
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być\\ szkole, 7eby jc~zczc pobyć/ kolc;iankarm 
i nauczycielami. Teraz rozejdncmy się jul do 
nowych szkól. ale ,.Dwójkę" będę wspominał z 
sympatią, bo tu spędniem ogólnie l O lat. 

Adrian 

W ciągu R lat w tej szkole po/nałam wiele 
'WSpaniałych osób. ouywiśc1e. nie /a\\'>/C się 
dogadywaliśmy. ale to normalne. Spędziłam z 
n1m1 cudo,\ne g lat. Bardzo mile będę 

wspominać nauclycicłl, są to lud71e z wicikun 
sercem, zawsze pomogą,jeśi!Je"t taka potueba. 
mają bardzo du7o Cierpliwości do uc7mów To 
on1 nauczvli nas odpowiedzialności, 

samod1iclno~ci. rozmawiania ze sobą. Będę 
bardzo mile W5porninać naszą 2!!! 

Magda 

Mamy dużo wspommeń z.wtązanych z 
,.Dwójką". Jedno z mch to np., gdy wszyscy na lekCJI fizyki 
włożyliśmy okulary przeciwsłoneczne, a pan nabrał się. że 
mu~imy Je no~ić. l jeszcze kilka . Nieraz oglądaliśmy z panią 
Edytą Denisewicz ciekawe filmy przyrodniC/C i podczas jednego 
z nich udawaliśmy krokodyle, świetnie się razem bawiąc i uctąc 
jednocześnie. Bardzo uwielbiamy panią Anię, czyli naszą woźną. 
która zawsze się na nas denerwowała. gdy przed lekcją religii w 
budynku klas 1-3 biegaliśmy ze szczotkami i mopami. Nigdy me 
zapomnimy lekcji chemii. podczas której wydawało nam się. że 
zagrożona była wykładzina w klasie. ale - oczywiśc ie wszystko 
skończyło się dobrze. Bardzo chciałabym wyróżnić panią Basię 

S ieniawską, którajestjedną z najlepszych nauczycie,lek. Zawsze 
była z nami na lekcji, wspomagając naszego kolegę. Swietnie nas 
rozumiała i zawsze mieliśmy w niej wsparcie. Jest jak nasza 
przyjaciółka. No i pani Aldona, czyli nasza wych.owawczyni .z 
wielkjm sercem. Nie zawsze mogła być dla nas m1ła, czasem ;ą 
denerwowaliśmy, lecz po paru latach tak naprawdę 

zauważyliśmy, że dzięki tej dyscyplinie, którą nam dawała, 
nauczyliśmy się wiele. Bardzo jest mi smutno, że muszę opuścić tę 
szkoły. 

Magda 

Moją przygodę ze szkołą podstawową kończę dobrze, choć 
jest mi troch<; żal, ale wiem, że potem też będzie fajnie. N~Jl.epsz~ 
wspomnienia wiążę z wycieczką do Krakowa oraz w1g1haml 

klasowymi. Mam nadzieję, że ta szkoła będzie mnie wspominać 
równic dobue jakjają. 

Dominika 

Do Szkoły PodstawoweJ nr 2 w Międzyrzeczu 
uczyszczałam w latach 2011-2020. W klasie I-III moją 
wychowawczynią była pani Anna Matyjaszczyk. kt~rą 
wspominam jako wspaniałego nauczyciela, a przede wszystkim 
człowieka. Do szkoły chodziłam chętnie. Szczególnie lubiłam 
lekcje biologii z panią Beatą Bartkowiak, która w ciekawy 
sposób przekazywała wiedzę i zachęcała do czynnego udLiału w 
lekcjach. Byli także inni przesympatyczni nauczyciele, panie: 
AleksandraBiela -język polski, Marta Lutostańska- Dembowy 
- fizyka i Anna Kmieciak matematyka. 

Patrząc z perspektywy, był to c1as be1troski .. Kiedy 
nadchodzi moment pożegnania, łezka w oku się kręci. Za! jest 
opuszczać znanych JUŻ nauczycie h, znany budynek 1 ukochan~ 
kąty. Rozejdziemy się do różnych szkół. ale zawsze w naszeJ 
pamięci pozostaną chwile spędzone w tej szkole. 

Julka 

Najmilej będę wspominać zajęcia origami, które pomogły 
mi rozwijać moją kreatywność i wyobraźnię. Przez długi czas 
będę wspominać akcje organizowane przez SU, w których 
brałam udział . 

Amelia 

Kochani Ósmoklasiści! 
Jesteście cudownymi lud7mJ. Nigdy o 

tym nie zapominajcie, nawet, jeżeli dalsza 
droga obfitować będzie w liczne zakręty i 
potknięcia. Uczcie się dla sieb1e i 
wykorzystujcie zdobyte umiejętności. by 
czynić coś ważnego i dobrego. Myślcie o 
sobie i o innych. Znajdujcie czas dla rodziny 
i przyjaciół i pamiętajcie, że gdzieś tam 
została wasza ,.Dwójka", a w niej ludzie, 
zawsze wam życzliwi, do których w każdej 
chwili możecie przyjść i zwyczajnie 
opowiedzieć, co u was. Do zobaczen ia i 
po wodzem a! 

Dyrekcja, nauczyciele, 
pracownicy i uczni o~ ie SP2 

Opracowała 

Aleksandra Bicia 



___________________ w:.__w~w__;_}.powiatowa.compl POWIATOWA 7 

Franz Ludtke i jego związki z Międzyrzeczem 
Kim był Franz Uidtke? \\ jaki ~posób pisarz, nauczyciel, 

niemiecki nacjonalista z Bydgoszczy b~lzwiązao~ z Międryrzeczem? 
Prze\led.lm~ jego bogary 7~ciory~. 

~1łodo\ć"" Bromberg 
L'rodził się 5 sierpnia 1882 roku "" B)dgos:tCl). gdzie spędm 

dziccińst\\:0. Bydgo~zcr i cała Prowmqę PoTnań,.,ką uważał za SWÓJ 
1/ermal. W tym mieście ucz~-.zczał do Królewsktego Gimnazjum 
Fryderyka Wilhelma. gd11e w 1900 roku zł01ył egnmtn doJ!7ałośct 
Następme podjął <.tudta w zakreste filologii gennań~k•cJ. histom t 
filozofii najpierw na uniwer,ytecte w Berlime. a na~tępnie w 
Grctfswaldzie Po ukończemu <,tudtów w 1904 roku powróctł do 
Bydgo~zczy 1 otrzyma! posadę nauczyciela w mtejst:owym Królew!>kim 
CJtmnazjum Realn)'m przy ul GrodzkieJ. Był nauczyctelem języka 
ntemtecku:go i historit Po 5 latach pracy w szkole nawtą/al w:.półpr.tcę 1 

'ltemtecktm Instytutem Ht!>torycznym w Rzymie. którego b>l 
w~półprawwmkiem Od 1900 roku podejmował ptemve próby 
ltterackte. Zamteszczal swoje artykuły w berlinsktch t poznaliskich 
pcnodykach t czasopismach ruchu narodowego. Ctęsć prac ltterackich 
wydał pod pseudonimem Frank llinnch Brastalt. 

l \\:Ojna ~wiato'u i powstanie ~1 archii Granicznej Poznań -
Prusy Zachodnie 

Jako nauczyctel mtanO\\any Uidtke uczył w lkrltnte do 1913 roku. 
Po v;ybuchu l wojny śwtatoWCJ w 1914 roku zgłosił stę na ochotmka do 
wOJ!>ka. Potem po wybuchu p owsranta 
wiclkopobktcgo był ochotntktcm w "Grenzscbutz 
Ost" (St raż GraniC?na Wschód) organizacJi 
paramilitarnej. która zbrojnie przeciwstawiała st~ 
od łąc1emu terenów w .. chodr11ch od Ntemtec i 
prtekatantu tch państwu polsktemu. Był 
bojownikiem. zaciekle 1valctącym o po10stame całeJ 
ProwtnCJ l Poznańskiej po wojnie w granicach R1eszy 
!':temteckteJ 

Po podpisaniu fraktalu ~ersalsktego 28 
c1emca 1919 roku i przyznann1 Bydgostcty Polsce. pi~ar2 podjął 
ostatcczme dccytję o opus7C/Cntu !>WOjcgo rodzmncgo miasta. Pozostał 
Jednak jeszcze w Bydgu~lt:'Y. aby pomóc ewakuującym stę urzędom t 
mcmtecktm uctektmcrom. Ju7 wc?C·~niej zaanga7ow ał się w d1iałalność 
palttyczną Wszedł w skład bydgo,kreJ Deuhchcr Volk,rat. skupiająceJ 
d7iałaczy prawtcowych. Mu;d1y tnnymt na skutek jego sta rań pornn1k 
Fryderyka II. który był usytUOI\any na Starym Rynku w BydgoszCLy 
wywreztono do Ptły '-atomtast monumentalny pomnik cesarza 
Wilhelma l na koniu. J..tór) b~ l dumą Bydgoszczy i stał na placu 
\ \ olno~ci tra fil do ~liędzyrzccza. 

To cenne dzieło dłuta rtci:biarza Aleksandra Calandrellego stanęło 
w Międ1yrzeczu przy Banhofstrassc (obccmc ul. 30 Styczma). W 
ośrodkach mtejsktch, tak tch Jak Ptła i Micdzyrzecz. niegdyś 
prO\~ tnCJOnalnych. a teraJ położonych przy gramcy z nowo powstałym 
patistv .. em polskim. nałe~ało zbudować silne memteck1c ośrodki 
kulturalne, 1dolne l\\ alelać .. pobką propagandę". Tak1e było zdante 
nowego nadprezydenta prowincji Grcnzmark Posen -Westpreussen 
Friedricha von BiiiOILl, który optował za pr~ente~tcntem u!7ędów 
centralnych do Ptły t \1 u;d/yrtecza. 

1\acjonali sta Fran.t Uldtke włączył się energtc/nte do 
orgalllzowania noweJ ntemicckieJ prow mcjt, 1godnie ze swotm hasłem: 
.. To. co .\lracili.imy. me mu:: e po::.u.\lat utracone!··. Po \\oj me w 1919 roku 
zaJdadał .. Frctc Oqmarktsche Volbhoch,chule·· (\\ olne 
Wschodmomemtecktc Wytve S.tJ<oły Ludowe) w noweJ ProwtnCJt 
Gren1mark PierwsLa taJ.a szkoła zo~tała przez niego załoiona jul 27 
paid1icrnika 1919 roku \\:ła~nie \o\ -'1iędz)-rzcczu , druga 10 Ustopada 
tego i roi.. u\\ Trzciełu." grudniu zaś kolej n c\\ Policl..u i Brójcach, a'' 
Obrz~cach zorganitO\\ano ntię ~zl..oł) międz)rzeckiej . W 
Mtędt)rtectu. w wydawnictwie. należącym do szkoty. ukazywał st<; 
pcno dyk opisujący tch dztała lność: .,Frcic Ostmarkrsche 
l'o/J...\hoch.1drule bnmglow Bltlller". Liidtkc zajmO\\a) srę zakładaniem 
vkohv(ircntmarkdo 1923 roku 

Pióro''~ mierzone" Polskę 
Ltidtke był znany \\ ~rodow i~ku uchod/ców 1 ntcmiecklego 

\Vo,chodu nic tylko 1 powodu prac'' szkolach Judo\\ ych. ale także dzięki 

drukowaneJ w wielu czasopt'>mach t kstą:lkach twórczości JiterackteJ 
or:v publtcystyczneJ, mobthtuJ<}Cej l\liemców na Pograniczu dojednośct 
i oporu wobec pobkich rovctcn terytonalnych Był l<trówno poetą, jak t 
prozatktem. Jego poezję cechował kitmat liryzmu t nostalgit zw1ązan) z 
komcctno~ctą opu!;zuenta ~tron rodzmnych ~ Jego twórczości 
znaczące miejsce zaJmowała ró~nież proza. powtesct. nowele 1 

opowiadania, często o tematyce hi~torycmeJ Uwa7ał. ze 1\temcy. 
wezwam przez polsktego króla, przynieśli cywilizację na wschód. na 
polskte t1emie Ptsał w opowtcśct .. Osllandlied" (Pieśń \\schodu)· .. 
Jednuk::ejakleś wołam e" 111m l kraJu Wschodu prz.w Ilum.], jaki.{ krzyk 
o pomoc memy krzyk o lud:i Chod:icre 1 Przer\nide moJą samomo{ć! 
liwolmJcie mnie= mękr bezp/odnos er.' Przvnieście i olrzvmujcre ż~·cre 1 Aż 
na zachód dochodzrlo ro wolame. Do .Viemiec. To lam musiUI 5rę 
m::( .... f"ZI!C\ lo stamtąd mu~ralnaphnqc świętv stromień n·cia. Wolah· 
pus::.c~e które chciały być W)karc::Ó"·ane. Nie::.aorane g/eh.~· krzyc:ały o 
plug Boga()• kraj był b1cdnrm w .\łii·OjeJ obfitosd Viemcu pr::}jdź! ··. 
Motywy ojczyżmane obecne były tak ze w jego wterszach W 1927 roku 
wydał też ,.Grenzmark Posen-lte!llpreussen. Hewwtbuch". która 
nc7yna s tę t lustracją. na której Jest obraz autorstwa Wernera Rathmanna, 
p!7cdstawia;ący widok /C w1górza koło wst Śwtęty Wojciech pod 
M tędtyueczem na drogę w ktcnmku Skwterzyny 

Ksiąika ta we wstęptc JUZ zawiera poglądy Liidtkego. 1 rozbtcia 
Ntcmtec po .takonczemu l WOJny światoweJ wymkła konieczność 

scalenta re!>ztek ProwtnCJt PoznailsloeJ t stworzema \1archu GramczneJ 
W tej wą~kteJ, roic/łonkowanej i zagrożoneJ prowtnCJI. mteszka 

rdzennie memtecka ludność. ktora wterzy w lepszą 
puy~tlość Grenzmark Je~t nterozerwalni e 
zwtązana z nicmtecką ojczymą· "0. ty jesteś 
niemiecka"- powtarta poeta. Trudny los rotdiielił, 
to co było złączone. ale nadejdzte ten dzicil, w 
którym ltemta i Judno~ć wschodmomemtecka 
ponownie twtą.lą się wstęgą w~pólncJ granicy. 

Chciał na \\oschód, a Wschód pr~szedł do 
niego 

Po doJsciu Hitlera do władzy w 1933 roku tdcologta partii NSDAP. 
od samego początku cteszyla sią uznaniem pisarza, który wyru ił swoje 
uzname slowami .. w~chód nowego tysrącfee~a sloi pod znakiem 
.m·ast~ki". Przedstawiając tety programowe, kierowanegoprtez siebie 
antypolskiego zwtązku Bund Deutschen Ostcn, Liidtke stwterdzil w 
1933 roku: . powstal [BDO}I-IIaśnre po to. ahy pr::ygo101mć i l~)pelnii: 
po\łannictwo narodu niemieckiego na ''schodzie. JfusrmJ: juk lo 
powred::.ral F uhrer, ~kierować oblicze narodu na 11 s dr ód Praca dla 
'"'1< /l(x/u je\ l pracą narodowosocjalistyczną · '-aztsct docenili jego 
zaangazowanie. Podcza~ 11 I~OJny światowej mem teckie \.\ ladze 
okupacyjne Bydgo~1cry zaprostty Lildtkego do miasta w celu odebrania 
godności Honorowego Obywatela. Uroczysto~ć odbyła się w 1942 roku 
w ~alt pos iedzeń bydgo~ktego ratusza. a speqalną okol icznościową 
mo\\ę wygłostł młody poeta .t Trlctcla. Herybert Men.zel Wyróżnierue to 
zbiegło ~ię z 60. roc7Dicą urod1in Ludtkego. Było ono wyrazem uznania 
dla jego twórczosctlneracktcj t działalności politycznej. 

Franz Liidtke po opu,tclentu Bydgoszczy mtał nmrar osiąść w 
Berltmc. lecz ostateczme zamie~zkał "c '' ła!.nym domu w pobliskim 
Oramcnburgu. ~ie wr<X:tł JUi: do pracy pedagogtCI11CJ i poświęctł stę 
w yłączme ptsarstwu. Od połowy lat 30- tych leczył się w Twt;vku 7 

post~pu)'lcą chorobą ~erca Mtmo choroby, doetekał sttunnu Berima 
prta Am11ę Czerwoną w 1945 roku Walki przcmosły su; także do 
Oranienburga. Czerwonoarmiści podpalilt Jego dom. Spton~la w mm 
w iękva czę...C jego wrelotomowej i cennej bibliotckt. co wywołało u 
niego wstr7ąs Chcac ratować resztl·.t k-,tęgo7btOTÓ\\, pełnt l n(X;ną straż 
prty poz3!7e Był to JCdnak wystłek przekracza;ący JCgo siły Zmarł z 
~ yc1erpania 30 k\\:ietnia 1945 roku l\ Oranicnburgu . 

Katarzyna Sztuba-Frąckowiak 

Zdjęcie: Pomnik ce\arza Wilhelma l w ~liędzyr:ec:.u (archiwum 
Dadriusz Bro f.ek) 
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Z historii powiatu 

Z Przytocznej i Trze i e la do Australii 
Emigracja religijna z terenu 

powiatu międzyneckiego do Australii 
nie doczekała się jeszcze naukowego 
opracowania, chociaż to ciekawy wątek 
lokalnej historii. Emigrantami byU 
głównie luteranie, którzy w pierwszej 
połowie XIX wieku opuszczaJi rodzinne 
strony w zachodniej Wielkopolsce, 
Brandenburgii i na Dolnym Sląsku. 
Innowiercy szukali swojego miejsca 
między innymi na Antypodach. 

W listopadzie i grudntu 1838 roku 
oraz w styczniu 1839 roku na czterech 
statkach do Portu Adelaide w południowej 
Australii przybyło łącznic 517 osadmków. 
Większość emigrantów ze wschodnich 
terenów ówczesnych Prus stanowili 
ewangelicy. Dlaczego? Byli 
niezadowo leni z unii kościeln ej 

ewangelików z kalwinami. Król pruski, 
Fryderyk Wilhelm III von Hohenzollern, 
zamierzał doprowadzić do Zjednoczenia 
pruskich protestantów. Twardo dążył do 
utworzenia jednego kościoła związanego z 
państwem. W tym celu na mocy dekretu 
gabinetowego ustanowił w 1817 r. tzw. 
Unię Pruską. A w 1821 roku ogłoszono 
zasady nowej księgi, reguJująCej obrzędy 
nabożeństw i Eucharystii. Ustanowione 
reguły wywołały zdecydowany sprzeciw 
wielu luteranów. Uznali oni, że godzi to w 
ich dogmaty wiary. Czara goryczy prze lała 

stę podczas obchodów 300 lat Konfesji 
Augsbursktej, celebrowanej w 1830 roku. 
Lata 1830- 1840 to czas naJostrzejszej 
walki religijnej. Król wydał dekret, w 
którym żądał, by uroczystości te 
obchodzono zgodnie z ustanowioną Unią. 
Luteranie, którzy postanowili pozostać 
przy swo1ch starych obrządkach , narażeni 

byli na szykany i dyskryminację. Tych 
duchownych. którzy me stosowali stę do 
nowego prawa, odsuwano od posługt, a tch 
miejsce zajmowali duchowni- zwolenmcy 
unii. 

Najbardziej gorliwi w wierze 
luteranie decydowali się na emigrację. aby 
móc nadal praktykować swoją religię. Po 
wielomiesięcznych pertraktacjach z 
rządem Prus miejscowi luteranie 
otrzymah zgodę na legalne opuszczenie 
kraju, pod warunkiem, że posiadali 
wystarczające środki finansowe na podróż 
i zagospodarowanie w nowym kraju. 
Najwięcej ludzi wyemigrowało do Stanów 
Zjednoczonych Ameryki Północnej oraz 
na wschód do Imperium Rosyjskiego. 
Nowym kontynentem, który właśnie 

otwierał się na osadników b)- ła Australia. 

Australia traktowana była jak 
kolonia karna, gdzie zsyłano przestępców 
z Wysp Brytyjskich. Do 1858 roku 
osadzono tu ponad 160 tysięcy różnego 
rodzaJU przestępców - zarówno mężczyzn 
jak i kobtet. Za datę właściwej kolonizacji 
wolnych ludzt przyjęto 1830 rok, gdy na 
kontynent nastąpił większy napływ 
osadników wraz z rodzinami. 

lnicjatorem emigracji pierwszej 
grupy mieszkańców z terenu dzisiejszego 
województwa lubuskiego, która obrała 
kierunek na Antypody, był pastor August 
Kavel z Klępska. Pierwsza grupa, licząca 
ponad 200 emigrantów wyruszyła 8 
czerwca 1838 roku na barkach z Cigacic 
(Tschtcherztg), które były walnym portem 
rzecznym. Następnie Odrą, kanałami, 
Szprewą dopłynęli do Berlina, gdzie 
można było uzupełnić zaopatrzenie. Po 
drodze barki ze śpiewaJącymi Juteranami 
wzbudzały zaintercsowamc. Następnie 

rzekami Hawelą i Łabą po ponad 
dwutygodniowej podróży docierali do 
Hamburga. Byli to osadnicy z wielu 
mieJscowości: Klępsk (Kiemzig). Okunin 
(Langmeil), Kargowa (Unruhstadt), 
Kolesin (Goltzen), Żółków (Salkau), 
Karczyn (Ha rthe ), Krężoły 
(K rummendo rf), Łęgowo (Lang 
Heinersdorf), Kępsko (Schonborn), 
Ostrzyce (Ostritz), ł(jełcze (Keltschen), 
Kije (Kay) oraz Trzciela (Tirschtiegel). 
Dla przykładu na liście pasażerów 

statku "Prince George" znalazła się 
między innymi rodzina 44-letoiego 
Jobanna Georga Kałleske z Trzciela, 
urodzonego w 1794 roku w Brójcach 
(Bratz). 

Jedną z większych grup, liczącą 
około 60 mieszkańców zdecydowanych 
na emigrację, stanowili także 

mieszkańcy Przytocznej (Prittiscb) i 
okolic. Postanowilt opusctć rodzinne 
gospodarstwa, choć wielu 7 nich było 
przerażonych podróżą i życiem na 
meznanym kontynencie, gdzie - jak 
wówczas powszechnie uważano - ludzie 
chodzą na głowach ... 

Swoją morską podróż luteranie 
rozpoczęli w porcie w Hamburgu, skąd 
żaglowcami "Prince George", 
,.Bengalee", ,,Zebra" oraz "Cathanna" 
wyruszyli w czteromiesięczną podróż do 
Australii. opływając po drodze Przylądek 
Dobrej Nadziei w Afryce (n ic było jeszcze 
Kanału Sueskiego). Była to podróż pełna 
niebezpieczeństw, czasem nawet 20 % 
pasażerów umierało na skutek 
wyczerpania i różnych chorób. Żaglowce 
dopłynęły do Port Misery w okołtcach 

dztsteJszego Port Adelaidc. W tamtym 
czas1e był to teren rozległych mokradeł i 
błotmstych bagien. Osadmcy wybrali na 
osiedlenie teren położony mccałe l O 
kilometrów od Zatok1 Świętego 
Wincentego. Założoną w ten sposób osadę 
nazwano tak samo jak rodziną wieś 

"Kiemztg" i obecnie Klemztg jest 
ci.LielnlcąAdelatde. 

Na emtgrację z tych terenów 
decydowali się głównie Niemcy, lecz 
także Polacy, w tym również katolicy, 
szukalt swojego miejsca w Australii. 
Polscy emtgranct pochodzili głównte z 
Dąbrówki WielkieJ. Babimostu, 
Zbąsqnia i Paradyża. W południowej 
Australii utworzyli osadę Polish Hill River 
niedaleko miejscowości Sevenhill. Polska 
koloma szybko rozrosła się do ponad 300 
mJeszkańców. W osadzie funkcJonowała 
szkoła, gdzte nauczano po polsku 1 
angtelsku. W 1871 roku konsekrowano 
kościół pod wezwaniem św. Stanisława 
Kostki 

Z czasem rei igij n e przyczyny 
\yYJazdów zastąpiły te ekonomtczne. Po 
osiedleniu się pionierzy sprowadzah 
dalszych członków swo1c h rodzin . 
Tworząca stę młoda kolonia angielska 
potrzebowała ludzi wykształconych i 
rzemieś ln ików z różnych branży. 

Prawdziwe zainteresowanie tym 
kierunkiem nastąpiło w połowtc lat 50. 
XIX wieku, kiedy to na kontynencie 
austrahjskim odkryto złoto. Intensywny 
napływ ludności załamał się na przełomie 
XIX i XX wieku w wyniku katastrofalnej 
suszy. 

Emtgrantów z Pru s 
charakteryzowała wielka pobożność. 

radość 7ycia i pracowitOŚĆ, co czyniło z 
nich doskonałych kolonistów. Autor 
zamieszczonego\\ .,So utbern 
Australian" artykułu 7 l maja 1839 r. 
pisał: 

.. Przybysza uderza mile 
usposobienre i gr;:ecme maniery tych 
ludzi. Mężczyzna unosi kapelusz, F-;dy cię 
mija 1 kłania się:: zachowaniem odległym 
od prostactv.'a i sluzalczo.~ci Kobieta. 
choć może ugina się pod ciężarem 
mesionego drewna. u.~miecha stę, 
okazując przechodzącemu pr::vhrszmd 
ll-yraz pełne; szacunku upr.:epno.~c1. Vawet 
niellcznr tubylcy pomagaJqc:v 
im w niektó1ych pracach 
zdają się przejmować tCh 
ducha. postęptl]qc:: re::ent·q i 
nie nar=uca;qc się". 

Andrzej Chmielewski 
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Okruchy pamięci ... 
Cofnę się do czasów wojny. Nic mogę pam1ętać co było 

za tzw .. pierwszych SO\nctów" w 1939 roku to mam z 
pó?nieJwych opowtadań dorosłych ale JUi dobr:te pamiętam 
WCJSCtc ""'l!mców Wiadome mt było, jak rotprav.iali się oni z 
Żydamt W Zdzięciolc powstało getto, były rot~tl7eliv.ania 

ajpicrv. dzielono ich na dv.te grupy na tych, którzy jeszcze 
mogh pracować i tych słabsrych, których zabtJano. Był Żyd, 
lckar1 pcdtatra, narywal st<; Wmmk. Rozłączono go z /oną, on 
miał Jeszcze żyć. ją przeznaczono na śmtcrć . Wtedy 
dobrov. olnie wyszedł ze swojej grupy i doląetyl do .lony. Były 
w Zdzięciole dwie bardzo dobre dentystki lydówki '\iemcy 
lectyli u nich zęby, a \\ icsć gminna niesie, ze na\\Ct były tch 
kochankami Pe'' ncgo razu l\temcy powtednch t m . .ie będą 
musicli je zabić, bo tak kate ICh wódz Adolf Hitler. Zostały 
ostr7c7one, a jednak me ratowały się, nic uctekly. Była w 
pobli.i:u partyzantka pobka. sowtecka 1 żydowska, a one 
sicdi.Jały w domu 1 czekały na śmierć. Zdumiev.ala mme zawsze 
ta b1cmość . l rzeczy\'> IŚCie 1gmęły 

Mieszkaliśmy prawie za miastem. Druga strona ulicy 
SlonimskleJ była niezabudowana. rozetągał się tam dui:y plac, a 
za mm las. Któregos wteczoru, gdy mów1łam pactcrz, gdzieś 
całktem bhsko zaterkotał karabm maszynowy Egzekucja? 
Potyczka z partyzantami'> Pr.lestałam się modhć .,MO\V dalej 
to mc takiego" pow1cdna ła mama. Z tym się t.yło, 1 tym się 
zasypiało, choć nawet w dticń nie było s1ę bctpiccznyrn. 
Któregoś dnia przcchodtił uli cą zastęp Łotys/ÓW, którzy 
współpracowali z Niemcami. Padł strzał, ale n t komu nic się me 
stało. W ogródku przed domem była z dzieckiem nasza znajoma. 
Łotysze zabili ją. choctai to nic ona strzelała Puypomina mi 
'>tt;. co mówił \\'łady-.ła'' S1pilman w książce Pianista (str. 88-
89). .. u: kużdej wopue 1nplywajq na powierz,Jmif gn1py 
narod01w.i-ci01~ e. które s q zbyt tchórzlin e. by walcZ\'c.~ otwarcie i 
::byt mądre. by odgnWil(; jakąkolwiek samodzielną rolę 

politvcznq, 1\:rstarczajqco z11s niemoralne. br prz1jqć rolę 
płatnych katów prz.vjednrm z 1m/czqcych mocarstw" 

Ntemcy wycofując się wysadzili rno<,t \\. Ldnęc1ole. a 
Sov.teCtJUŻ nadchodLili. Łap.tlt podomach młodzie/ 1 pędzili do 
pracy prty naprawie mostu Młodzt chowali się. gd11e kto mógł. 
Sąstadka, 18-letnia dztcwC7yna, uciekała do drewnianej 
ubikacji w podwór7u.Ja za ntą, choć miałam wtedy 7 lat t mnie 
by n1c wzięh, ale strach jest bardzo zaraź l iwy 1 przcsicdnałyśmy 
tam, pók1 niebezpteczcństv .. o me minęło . Parniętam też, że 
k1lka nocy spaliśmy w ziemiance, wykopaneJ w ogrodzie z 

PamięciAni (1966-2020) 
.. Jak nikt inny na zawsze Zllpisalaś się w na.'ł:zych sercach i 

wciąż będzieszprzy nas 
- Twojq miłością, Twoją troskq, Twoi"! oddankm" ... 

Aniu, odeszłaś od nas tak nagle, pozostawiając smutek i 
wielki żal. 

Żegnamy dzisiaj naszą koleżankę i przyjaciółkę. 
ptelęgniarkę. prawego i zawsze życzliwego ludziom człowieka 
śp. Anię Oaszkiewicz. Ania przez całe swoje zawodowe życie 
pracowała w międzyrzeckim szpitalu. Od 2014 roku jako 
oddziałowa na Oddziale Ortopedii. Bylaczlowiekiem rzetelnym, 
uczciwym i pracowitym. Skrorrma. życzliwa, pogodna. cieszyła 
się szacunkiem koleżanek i przełożonych. Wyciągała pomocną 
dłoń do każdego. kto tylko tej pomocy potrzebował, a o jej 
wielkim sercu pacjenci nigdy nie zapomną. Dziękujemy Ci Aniu 
w to. że byłaś z nami. Bylaśdła nas ogromną pomocą i oparciem. 

obawy prLed pożaram1 na naszej ulicy, ale do naszego domu nic 
dos t cd l. Lud71e obchod1i l i S\.VOJe domy z ch Ie be m s w u;tej Agaty, 
modłrli ~ię i pożar zga~l. 

Mieszkaliśmy w duiym domu, nalel:ącym do niejakiego 
pana Bohulicza, ale SowiCci nas z mego wyrzucili, bo 

potr.lcbowali go na dom dttecka dla sierot z głębi Ro~ji Były to 
dneci zupełnie zdziczałe. ludne obchodzili ten dom t daleka, bo 
motna było być oplutym, uderzonym, kopm<;tym. Tak były 
\\ ychowyvvanc Którego~ dnia wychowa-wcy pro\\ adzth Je param t 
na rynek. gdztc rnu ... tały oglądać egzekucję. Wte~zano .. wroga 
ludu" nie wiem. kto to był. To była programowa .. nauka 
ntenawtścr. (Takt tytuł nos t zre~ztą kstążka M. Stolochowa ) 
Zdarzały się nocne najscia enkawudzistów, ~tukali ludzt, którzy 
ntc byl i zameldowani w mieśc:tc. Ktedyś pr7y<;zla ze wst nasza 
dawna słuząca i u nas zanocowała Trzeba trafu, ze teJ nocy stę 
ZJaWih, ale ona schowała s1ę pod łóżktem Gdyby H znalezh, 
mogłoby być źle. \1arna pokazała tm pokóJ, gdzte Ja spałam i 
pO\'>tednała - tu śpi moJa corka. 'lo 1 dobrze kto ~pi. ten me 
grzesry, odpowiedztal sentencjonalnie enkawudzista. Pewnego 
dm a .i:ołmerze radzieccy biegał i po domach 1 twoływali ludzi na 
cmentarz. Co się okanlo? Stacjonował w Zd7lęciole starszy rangą 
wojskov.y z córką, tc7 w randze oticera. Siedztała przed dornem i 
czytała kstążkę. a piJany lolntcl7 celowal do meJ z karabinu i 
mówtł do kolegóv. trafię w głowę. czy me trafi<;. Trafił. Dziwne, 
i'e iaden go nie pO\\Strzymał. pewnie te.l byłr ptJanr V•~zyscy v. 
mtasteczku L:alov.ali stc1erze tej młodej dzicwctyny, to była 
tupdnrc niepotrzebna śrnterć. 

Cóż dziwnego, że po takich przei:yciacb dzieci w moim 
wieku były znerwicowane. Dztstaj trzęśh by stę nad narnt 
prLeró.lm terapeuct, psycholodzy, pedagodą. a mo.i:e nawet 1 

psychiatrzy. a wówcza!> Laraz po przyjeździe na Ztemie 
Od1yskane. praw te z repatnacyJnych wagonów, me jako z marszu, 
poSlhsmy do szkół. Rok szkolny w l 945 roku zaczynał się l 
s1crpma. 7 racj t wieku poszłam do pierwszeJ klasy, a poniewa7 
umiałam JUŻ czytać 1 ptsać, przemesiono mnie do drugiej , a po 
półroczu do trzeciej. Crołam się Jak piłka p17cr1ucana z klasy do 
klasy. Trzy razy w ciągu roku zmteniałam wychowawcę, zespół 
klasowy. a nawet salę lekcyjną Z tego wszystkiego . . . 
zan1emóv.iłam. Przestałam odpowiadać na naJprostsze pytania, 
milczałam, nic mogłam się odezwać. Ju7 chctano mnie cofnąć z 
pov. rotcmoklasę m:leJ. ale do tego nie doszło 1 na 
koncu roku szkolnego przeszłam do kla~y 

c1v. arie J. To był mój pry\\atny koniec woj n). 

Krystyna Hulecka 

Aniu, będziemy Cię pamiętali zawsze 
uśmiechniętą, pełną radości, ciepła i 
miłości, żyjącą dla innych. Będziemy 
wspominali nasze wspólne wigilie. spływy 
kajakowe i nasze rodzinne życie 

oddziałowe. 
KochanaAni u, żegnam Cię w imieniu 

całego personelu. z którym byłaś związana 
przez ostatnie lata. Ciężka choroba 
spowodowała, że 18 czerwca 2020r. odeszłaś od nas na ,, wieczny 
dyżur". Spoczywaj, kochana, w spokoju! 

Rodzinie przekazujemy słowa wsparcia, łlłczymy się w 
modlitwie z wszystkimi, którLY przeiywaj11 czas próby i 
rozłlłki z najbliższą osobll!. Jest to wielka strata, która jeszcze 
długo będzie napełniaćsmutkiem nasze serca. 

ł.ll!c;ąc się w żałobie, składamy wyrazy głębokiego 
współczucia. 

Alina Piniarska 
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Aleksandra Łuczak {z domu Ejsmondt) 
- nauczycielka Szkoły Podstawowej w Brójcach 

W trudnym dla WSZ)Stkich okresie, spowodo~anym 
przcL COVlD - 19, poprosiłam moją nauczycielkę jęz)"ka 
rosyjskiego, Panią Aleksandrę LucLak, o " przelanie na 
papier" o po" ieści o swoim L) ci u i pracy. Prt) taczam ją w 
całości. 

Urodziłam s tę w l 946 r w Przemyślu. \101 rodzice 
podztelili los wielu Polaków, mieszkających na Kresach 
wschodnich. zostaw t h na Wołyniu cał) dobytek i uciekali przed 
bandam t UPA Kterowali su~ na zacl1ód Polskt. Na krótko w 1946 
r zatrzyma h stę w Pr7emyslu. tam s tę urodztłam. W tym samym 
roku dotarltśmy do Starego Strącza pow. W schowa. WOJ. Zielona 
Góra. Rodztcc z moimr dwoma starszyrot sJO~tramt i ze mną 
7amic.,zkali w domu z ogrodem. obok znajomych z Wołyma. 
Cza<.y były trudne. jednak rodncc dbali o to. 7eby nasze 
dztectństwo było w miarę bezptecme i szctęsltwe. Do szkoły 
podstawowej chod/tlam w Starym Strączu. lubitam szkołę i 
dobrze się uczyłam W latach 1960-64 uczęszczałam do Liccum 
Ogólnokształcącego we Wschowic. Już w liceum postanowiłam , 

L.e zostanę nauczyctelką. Po maturze złożyłam dokumenty do 
Studtum Nauczyctelsktego \\ Zielonej Góoe na kierunek 
filologta rosyy:.ka Zdecydowałam ~tę na filologtę. poniewaL 
łatwo uczyłam się języka. interc.,owała nmie h teratura rosyj~ka . 
Pon tym. języktern rosyjsktm mo/na było porozumieć się w 
wielu europej.,kich krajach . W studmm oprócl" języka 
ro<;yjskiego przygotowano nas do nauczama \\ klac;ach I-III . 

Po otrL)maniu dyplomu Stadmm Naucąctel<;kicgo. l 
wrze\nia 1966 r. rozpoczęłam pracę ''" Templewie pow 
Międzyrzecz. Po trzech latach prteniosłam si~ do rodziców. 
pracowalam tam l rok. W 1970 roku wys1lam za m<}i. 
otrzymałam prac~ t mieszkante w Brójcach i tu zostałam na stałe. 

Tutaj urodziły się moje dzteci 
Prze~: wszystkie lata pracowałam jako rusycystkaw klasach 

V-V l lit nauczycielka nauczania poc1ątkowego w kta ... ach l-Hl Po 
1989 roku t w telktch polttycznych 1m tanach. \\ycofano język 
rosyjskt Ie vkoł. Od tego czasu praCO\\ a lam \\ klasach I-II l 
(wychowa\\-st\\-0 i '""LY tkte przedmtoty \\ JedneJ klasie) 1 

uczyłam plastyki w klasach V-VIII 
W C/asie moJej pracy dokształcałam s i~ na rói"nych kursach. 

Byłam jeden miesiąc na kurste językO\\ym w Petcr ... burgu. na 
kursach organtZO\\ anych przez Studium Przedmiotowo -
\lletodyc/Oe \\ Zielonej Gor .te t kursach harcerskich 

Praco"ałam tei; społecznie. Byłam drużynov.ą dru7yny 
harcerek, pól:niej przez kilka lat na pół etatu komendantem 
brójcekiego szczepu harcerzy ZHP. Był) 2 drużyny zuchowe i 2 
harcerskte. W tym czaste harcerze bylt ltclllą grupą Wszysc) 
umundurowani, rón nie .i: dru.i:ynowi i nsz~ sc~ garnęli się do 
harcerstwa. Prowadzdam też kronikę szkolną t kółka 
/ainteresowan. 

Za pracę - po 25 latach - zostałam odznaczona medalem 
Zasługt dla Miasta 1 Gmtny Trzciel oraz Lłotym Krzyżem Zasługi 
W 2000 roku. po 34 latach pracy. odeszłam na emeryturę. Na 
emeryturze odpoczywam. czytam k'>t<liki, ~paceruję z moimi 
pieskami, wspominam moich ''ychowanków. Wtelu z nich 
wyjechało/ Brójec. mieszkaJą w ró:lnych mtejscach \\ Polsce i 1a 
granicą . Z tymi. którry pozostah na naszym terente, często 
wtdUJemy s tę t rozmaw tamy. ' iektórry zostali nauczyctelamJ 1 

pracowałam z nimt '' szkole - Bo7ena Torchała (Klimczak). 
Malgouata Sommerfeld (!'~owak). \1algouata Mokra (Kufel) 
Są tc.i: tacy, których uczyłam , a obcenic są na stanoniskach i 
pelnią odpowiedzialne funkcje jak Lucyna "l owak (Chabzda). 
która jestdyrektorem Zespołu Edukacyjnego w Brójcach. 
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Cz~..,to widuję Mam; tiarhura (Mazur), która praCUJC \\ 
btbllotcce w BróJcac h. Ktedy wypożyczam ksiąikt , 
rozmaw1amy na róme tematy W czasie mojej 30- letniej pracy w 

BróJcach ~potkałam wielu mądrych 1 odpow1cdtiałnych uczniów, 
którzy os1ągnęli bardzo dobre wyniki w nauce i aktywme 
uczestmcryh w iyciu szkoły 

LOŻAMASOŃSKA 
arch1wa teJ organizacji . A 
w s7ct~golnosci listy jej 
członko\\ Rosjanie 

Lo.la \1a~oń!tka LuiL)' do czasu 
dclegalizacji n marcu 1935 roku 
mic~ciła się '~ \1i\'d.t)'rzeczu. \\ całych 
:\ iemczech '~ t) m cza!tie b~ ło około 60 
t~s. \\Oinomular.t). Ilu członkón 

skupion~ch było " t ) m ruchu n 
powiecie mi~tdL~ r.teckim? Pe\\ nie nigdy 
się nie dowiemy. Następnie budynek 
puch'la międzyrLccka ""SDAP. 

W nocy 7 29 na ~O ~tyczma budynek 
podpalili m1ej..,cowi dttałactc partyjni 
BardztCJ w obawte o ..,woje z:rcic nii o 
dobro narodowego sOCJałttmu W budynku 
mieściły '>i't miądty tnn}"Tll powiatowe 

zapamt~tałe szukali ludzi 
partn. przcwa7mc katdy rozpoznany łub 
wydany na11-.ta . \\-pierwszych 
tygodniach po taJ<;ctu tych terenów, był 
z reguły rot~trtelmany, a JCgo dom 
palony W pó/niCj'>tym cnste dLiałaczy 
hJtlerow~kich, JCi"cli n1c udowodniono 
im Jakichś tbrodm, wywożono na .,btałe 
n1cdźwtcdtic" Chociaż trLeba 
zvnaCtyć. /e w1c;kszość bonzów 
partyJny~h tdołała uciec La Odrę. 
Rotkat podpalenia tego 1 tnnych 
urt~dowych budy nkóv. \\ mtescie wydał 
Kre1:-leitcr '\JSDAP \1anzc. 

PS Pani Ola jest bardzo pogodną 
osobą. 7a\~sze uśmiechniętą . 1\1ialam 
wielkie szczęście, L.e przysLia do 
brójeckiej SI kOl), kied) b) łam w siódmej 
klasie i prze.t d~ a lata ucL~ła moie ję~ ka 
rO\)jsl..iego. B)la w ymagającą 
naucLycielką. To d.lięki niej do dzisiaj 
potrafię porolumieć się w tym języku. 
Ponie"a; nigdy wetdniej nie wyrazilam 
snojego uznania ta \\Spaniałe podejście 
Pani Oli do uc1nió'' • La jej cierpliwość i 
wyrozumialo\ć - niech to "spomnieoie 
będzie dOl\Odem mojej wdzięczności. 

Dziękuję bardL.o i L.ycLę '"'ielu radosnych 
doi i duło LdrO\\ia na 
dals.te lata L) ci a. 

Halina PilipCLu" 

Pocztó" ka ze Lbioró" Darka Brożka 
Anduej Chmielew!i.ki 
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CZĘŚĆ III HISTORII MUTW 
działał) trzy sekcje: haftu i rękodzieła, do 
której naki.ały chyba ws1y'>tk1e panie, a na 
pe"' no 1namienita ich \\ iększość. l\. a starostę 
sekCJI wybrano Barbarę Redman SekcJę 

'la \Vstępic chciałb)m przepro'iić serdecznie panią Irenę 
F l') d ryk, bov. icm w poprzedniej relacJi v. opisie działalności :-ekCJI 
komputerowej napisałem, ze jednym z darczyńców była Irena 
F-ryderyk, a powinno b)Ć \~la śnie Frydf')k. Była to tawiniona prze.w 
mnie karygodna mestaranność, za co koleiankę Irenę FRYDRYK 
oraz czytelników przepra~nm 

Teraz ad rem: 
Trzeci już rok naszej działalności, rok akademicki 

2008/2009, rotpoctęliśmy 15 "'r teśnia w Sali starościńsk1ej 

międzyueckiego muzeum. Prezes przywitał zapro~zonych gośc1 w 
osobach: zastępcy burmistrza Międzyoecza Krzysztofa Solarewtcza, 
Księdza dziekana Marka Walczaka oraz wykładowcy Umwersytctu 
Zielonogórskiego dr. Marcelego Tureczka, który uświetni! naszą 

uroczystość "'ykładem inauguracyJnym na temat: ,.Różnorodne 
funkcje htstorii, obiektywizm w badaniach h1storu i jeJ użytkowość 
oraz historia a po lityka". Tego bardzo ciekawego wykładu wysłuchało 
z olbrzymim zainteresowaniem ponad stu studentów obecnych na 
UTOCI'yt-tOŚC i. 

Po dwóch latach działalności- w tym rok jako samod11elna 
jednostka - umwersytct okrzepł i mocno zaznaczył swoją obecność na 
scenie społecznej działalności organizacji seniorskich naszego miasta 
i gminy, tak że zarząd zobligowany był do ro?szel7ania działalności 
zwiększając liczbę sekcj i w miarę zamteresowań swoich członków. 
Zwiększała się tak.ie samouądność poszczególnych sekcji i kół 
zainteresowań, na c1ele każdej sekcji stanęli wybram spośród 
członków starostowie grup, którzy mieli dbać o dobrą współpracę z 
zarządem uniwersytetu, wykładowcami, dyrekcją MOK, muzeum i 
biblioteki, gdZie wynajmowane były pomieszczenia na zajęcia. Ten 
obowiązek cią:ly na starostach grup do dzisiaj. Nie maJą om 
określonej liczby kadencji tak samo jak zarząd, określona Jedynie jest 
długość kadencji. Od chwili powstania stowarzysten i a trwa ona 3 lata. 
W latach poprzednich, gdy bylgmy sekcją MOK. kadencJe trwały 
jeden rok. 

Pierwszymi starostami zostali: Jolanta Walczak sekcji 
literackiej, IrenaMastalerz-sekcji gimnastyki rehabilitacyjnej -pełni 
tę funkcję też obecnie. ciesząc się nadal ogromnym zaufaniem 
koleżanek i kolegów, Genowefa Fihpek - zespołu śptewaczcgo 
"Krąg". Po powstaniu zespołu "Sonore" prowadzonego przez Donatę 
Marzec starostą został Andrzej Kiczka, a po zmianie prowadzącego i 
nazwy zespołu na ,.Aplauz" starostą została Kazimiera Kiczka. 
Obecnie, po rezygnacji z tej funkcji pani Kazimiery, starostą jest 
Maria Balcerkiewtcz. Pierwszym starostą sekcji historyczneJ , a raczej 
opiekunem z ranu en i a zarządu, została Wacława Kuczyńska. Starostą 
natomiast wybraną została Bożena Wróbel i pełniła tę funkcję do 
końca roku 2019. Funkcję starosty sekcji regionalistyki pełnił 
początkowo Roman Dybowski, Lastępował go niejednokrotnie 
Mirosław Szmyt, który tę funkcję pełni obecme. 

W tym początkowym okresie bardzo aktywnie 

turystyki p1es1ej prowadz1ła na~za koleżanka Ltdta Woźniak. starostą 
była Anta Kra:.zew-.ka. skarbnikiem Stamsława K" iatkowska, a 
funkcji kromkarz a podjęła się Kazmucra Kiczka. 

SekcJa haftu i rękodzieła w swym założeniu laJmowała ~~ę 
rozpov.szechnianiem między koleiankami umic,~ętności różnego 
rod7aJU hafiu- od wyszywania krzyżykowego popr1ez haft R1chelteu i 
mne techmk1. Tworzyły nasze pame 1stnc cudeńka krajobrazy, 
ponrety, ozdoby choinkowe 1 wJelkanocne, serwety i serwetki, stroje 
dla lalek. a nawet szydełkov.ane suknJe dla siebie. Chcąc pokazać 
swoje prace mieszkańcom m1asta kolezank1 zorganizowały \\ ratuszu 
wystawę, otwartą 6.10.2008 roku, która trwała tl7y dm. 

Sekcja turystyki pieszej miała tę zaletę, że łączyliśmy piesze 
zwiedzanie wybranych obiektów pieszo, z dojazdem na miejsce koleją 
lub autobusem. Były to np.: wyjazdy do Gorzycy, pociągtern 1 p1eszo 
do Kurska czy pociągiem do Zbąszynka i piechotą do Kosteczyna, 
żeby zobaczyć przcpi~kny drev.11iany kośctół lub autokarem do 
Bledzewa, by zwiedzić kościół, elektrownię i cmentarz iydowski. 

Niestety, działalność tych sekcj i n1e trwała zbyt dh1go. sekcp 
haftu zap!7estała działalności z braku pom1eszczenia po spaleniu stę 
naszej siedziby, natomiast sekcja turystyki pieszej po rezygnacji pani 
Lidki z prowadLenia tej sekcji. Z braku chętnych nie udało się na razie 
wznowtć takteJ działalności ... a szkoda 

Trzecia sekcja - rowerowa - miała nieco w1ęcej szczęścia i od 
początku powstania Wliwersytetu działa do dzisiaj. Pierwszym 
starostą i prowadzącym tę sekcję był Ryszard Perdon, po jego 
rezygnacji funkcję tę przejęła Ania Kraszewska- jedna z najstarszych 
słuchaczek uniwersytetu, po pani Ani sekcję prowadziła Krysia 
Chamienia, a obecnie kieruje nią Wlodzinuerz Tomaszewski. 

Wśród dztałań fakultatywnych w tym okres1e zasługuJe na 
uwagę zorganizowanie przez zarząd z inicjatywy ówczesnego 
naczelnika Urzędu Skarbowego. a obecnie naszego studenta Józefa 
Spychały, warsztatów na temat rozliczania podatl..u PIT 
"Wszystko o ulgach podatkowych". Z wiedzy, ktorą przekazała nam 
pracownica urzędu skarbowego Izabela Maćkowiak byliśmy bardzo 
zadowolem . z powodów czysto praktycznych. Ta wiedza wielu 
słuchaczom przydaje s tę do dzisiaj . 

W kwietniu 2009 roku \\ybraliśmy się na trtydniową 
wycieczkę do Budapesztu. Było cudnie. Jeszcze przed wyJazdem 
przygotowywaliśmy się do tej wycieczki zapoznając się z historią 
Węgier oraz ich stolicy. Wyposażona w w1edzę 42- osobowa grupa 
słuchaczy wyruszyła na wycieczkę z przewodnikiem l btura 
turystycznego PPHU .. PAI" ze Skwierzyny- panem Iwo- Chorwatem 
z pochodzenia. wspaniałym gawęd1iar7em i znawcą Europy 
południowej 1 Bałkanów W drod1e Iwo ulupełnił naszą wiedzę 
geograficzną i historyczną na temat Budapesztu. Na miejscu 
oczekiwała nas pani Lucyna, pracownica polskiej ambasady w 
Budapeszcie, która zapewniła nam wspaniałą opiekę i oprowadzi la po 
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naj,\ainicjvych zabytkach tego wspamałcgo mta-.ta. Oglądali~my 
taptcraJ<}CC dech, fa-.cynującc 1 n~kakującc v.idokt l (JÓry Gclcrta, 
makomile zabytkt na wtgór;u zamkov.ym 1 charaktcry~tyctnc dla 
;amku królcw .. kicgo wspamałc, mtcmącc -..~ koloramt bas7t) 
rybackte. Zwiedzili~my Bary hkę '>\\. Stefana ora.1 naJwięk~Lą v. 
Europte 1 trzecią na ~v.tccie ~ynagogę Rumbach i nicl\\)kłeJ urod}. 
;achv.ycający ptękncm S\\ eJ archncktury gmach parlamentu, a takzc 
Plac Bohatcro'' z Jego 34- metrową kolumną Z\\ icticloną figurą 
An.:hamoła Gabnda v.r:u 1 R5- metrową kolumnadą. na któreJ 
;n;IJdUJ<! -.tę po-. tac ~c.: v.,1/nc dla p<HN\\0\\ o<,ci węgier,..ktCJ, \\ ty1n król 
Pol~kt 1 Węgier Ludwik l. u nas 7wany węgicrsktm. ?\te ~posób nic 
wspomnieć o -;pacem: Alej<! Andrass}. rcprc.rcntacyjncJ alei łączącej 
Plac Bohah:rów z Placem Uibtety Uhcy wr.yc.:1 navp1kowancJ 
mu7eamt 1 ambasadamt l ~entyrnentcm wspomtnamy urokliwy 
nocny reJ'> !>tatecLkicm po DunaJU. Zachwycaltśmy .,tę architekturą 
mo ... tów, "Lezcgólnie v.-.paniałego mo~tu łańcuchowego. a na 
po;cgnanic była ;upa ''ęgicr-.ka 1 lampka węgtcr-.ktego wina pfl)' 
v.tor;c c1ardaszy granych pr1e7 ''ęgier-.ką kapek '\Jie 
omu:vkahśmy Lwtcd.rić tak;c o.,łynnych budape~ttel1~k ich term oraz 
Wy~py s\\. Malgortaty, a takie Wielkiej llalt TargoweJ olbrzymtej 1 

w ... pantałej 
'W ~pomnieniom 1 Budapesztu pośv. ięcam w i cle miejsca. 

poniewai po wyctectkach do Brna, Pragt t Wtcdnta, 1robtła na 
uczestnikach wyctcczkt olbrzymie wraientc. Po prolitu Jest co 
w-.pominać. Myślę. łe uczestnicy tej wspantałej pr1ygody będą miel i, 
czy taHC ten fragment. doskonały asumpt do \\Spomnien Tego typu 
wyc1eczkt zagraniczne starali~my stę orgamzować co roku. W 
pótn leJszy m czas i e zostały one połąclone z dłuższym wypoczynkiem 

'l; a uczelni praca przebiegała normalnym trybem na nauce, 
a tak;e rozrynce, W) pełniając statutowe zadania naszej 
organizacji Czas mtclt.,my wypelmony na 100 °'o, nte było miejsca 
na nudę. WresLcte przy::.zedł c n~ na zakońcLcntc tego roku. 

\\'annałach umwer..,yte.:ku:h 1 lokalneJ pra-.te owae.,n} prezes 
mgr Antom Tkocz odnot0\\3ł 1e,. 9 czen\ca 128 słuchacL) 

ukońel)ło trzeci rok nauki '' \fiędzy rzec kim Unh\ ers~ tecie 
Tr~:eciego Wieku . \\ o.,7yscy otr;ymali okazjonalne publikaCJe .. Tak 
było ;apt'Y l edycjt2006 -2009" oraz ~tosO\\ny dokument , v. którym 
ctytamy, że .. Prezes Uniwersytetu 1apo:rnawszy 'ię 1 aktyw11ośctą 
słuchacza. nadto potnawszy chęć zgłębianta \\tedzy OWl kultury 
\\ .,zdakiej uznaje go za abiturienta oweJ szacO\\neJ Ul:Zelnt i zapiSUJe 
S C/cr\\Ca Anno Domini 2009 do w łaścm eJ Ksu;gi Abtturicntów:· 

Tak mmął rok akadcmickt 200R 2009 t po wakacjach 
nllpoc;eltśmy kolejny rok naukt i ciężkiej pracy na navej uczelni 14 
\H/e~nia 2009 roku "~kładem inauguracyjn)m wygłoszonym 
przez dr. \1arcclego l ureczka na temat .,Za b~ tiu Ziemi 
Lubuskiej". 

'\aezclnym hasłem naszej uc7elni od momentu Jej powstania 
było .. pr;ede \\Sty~tktm nauka . 1\ia w~kładach. wyctec1kach 
tury~tycmo- krajoroawc;ych. zc-.polach tematycznych t lektoratach 
Wykłady pr.~:yciągały s\q atrJkC)Jnoscia .,pore r;eve ~tudencktCJ 
braci. W fakultaty" nych zaJ~cta\:h uc/e,tmc.ryło ~rednto około l 00 
osób. na lei} uznać to :ta bardzo dobrą frek\\ enCJę '-.a pocLątku 20 l O 

roku po;egnalt-\my odchodzącą na emeryturę dyrektor \10K Jolantę 
Pacholak -Stryc1ek. a ,tanowi'>ko dyrektora objął mgr Andr7ej 
Sohc;ak /mtana dyrektora MOK nic zmu:niła navej sytuacji 
prawnq. nadal pozo~tall';my -,ekCją dtiałająci.j" ramach te.JmstytucJt. 
Nadal dofinansowywani byltsmy prtct MOK 1 budzctu specjalnie 
pr;e;nactonego na naS7ą dttałalność t .rnajdowaltśmy '>tę pod 
prtyp;ną opieką dyrekCJI MOK. korry,tając 1 ponm: .. zcLen domu 
kultury i bibliotekt. za co Je~tc~my teJ m-.tytUCJI JCj vcfom i 
pmco'" m kom mczmtem c ''-dii<;C.Int 

Rok akademicki 20091201 OCZ) li jul c.rnarty rok działalno~ci 
zakończ)Liśmy 9 czen\ca. 

W roku tym. poza -.tałymi tajęciamt, ~tano\\iącymt cod7icnność 
nasteJ pracy. do istotnych "ydar1cn możemy 7i.llte7yc v.spantałą 
w ycteclkę w dniach 21.03 -27.03.20 l O roku: IVnn- \1onte Cassino 

\-\- enecja - Sal7burg. Te dm obcowanta 7 kultur.} 'taro;ytnego 
Rtymut audtenqa 1 papte/cm Benedyktem XVI, a szczegół me \Htyta 
"'' \1onte Ca....::.tno pOZ(htawiły nteLapomniane \Htvcme Klasztor 
Bencdyktynow odhudow any po ;mvczentu podcza-. II '"'OJny 
''\tatowej i ponowme konsckrov.any pr7ez Pawła \'l w 1964 roku rob t 
olbr1ymte wrażcnte. Jednak dla nas- Polako''- naJ V. tększym 
pw:/yctcm był cmentart \\OJ'>kow y, gdzte spoc1ywają prochy 
iołmerzy 11 Korpusu Polsktego 1 gen Władysława Andersa. 
Zło.iyliśmy im w hołdzte kwtaty. Wieczne mia-.to i Wenecja wywarły 

na nas kolosalne wraicnte O poszczególnych zabytkach me będę s•ę 
rolptsywał z uwag• na brak mieJsca. a w ktlku słowach trudno oddać 
tch ptękno 1 ogrom znac;enia dla histoni ludlkośct Wtelkteh doznań 
estetycznych dostarczyła nam takie droga powrotna przez ptękneAipy 
do Salzburga 

W następnych miesiącach poznal iśmy uroki Ctęstochowy 
Krakowa Wieliczkt - WadO\\tC OŚ\\tęcimia Jeszcze w maju 
odwted!tll'~my Kómtk 1 arboretum naJstarsze w Polsce i najbogatsze 
pod \\tględem l iczby gatunków i odmian \\Śród parków 
dendrologtcznych Europy srodkowej Zv.ted/lltśmy pałac 
Dztalyn-.kteh v. Rogaluue. pod7twtając barokowo kla~ycy~tycroy 

pa łac z XVIII w1eku 1budowany przez Raczyn::.ktch 1 udaliśmy stę 
Z\\ tcd1ać Gmezno. Było, jak zwykle. bardzo ciekav.ie t miło. 

l.;Cle~tntcLyltśmy ponadto w tym roku akademickim\\ l O koncertach 
edukacyJnych filharmonit potnailsktej. wysłuchahśmy 4 wykładó'" 
profe.,orów uniwer::.}tetów vczectnskiego i 1ielonogórskiego. 73 
słuchaczy doskonaliło k,>nw er-.acJę na lektoratach jętykÓ\\ 
angicl ... ktego. mcmiecktcgo t francuskiego, czterokrotnie 
spotykaliśmy s te; na ~aj~ciach sekCJI literackiej, akty\\ nte 
uae.,t111ezyliśmy v. zaJęuaeh sekCJI komputerowej. haftu i rękod7teła. 
a tak.ie :rc:,połu śpiewaczego oraz sekcji rowerowej t 
tury~tykt ptCSICJ. 

Po praco\\ i ci c pr11~;yt~ m roku udaliśm~ ~i~ na 
za\łu.lone \\akacje. Dahz~ ciąg \\ na~t~pn~ m 
numer te. 

Andrzej Kiczka 
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Informacje ze starostwa 
PREL' OE'T A'\ORZEJ Dl O\ \\ 

'11ĘOL' RZf.CZL 

29 maJa ~tarosta Agmeszka Olender uucstmuyła w 
"'1zyc1e preądenta Andrzeja Dudy" Międzyrzeczu. PrC/ydcnt 
ro.tpocząl pobyt w na~zym m1eśc1e od odsłomęcia umieszc/.oncJ 
na ratuszu tablicy. upamiętniającej powstame pierwszych 
organów administracJI polskiej na Ziemi LubuskteJ. Prezydent 
podkreślił rolę samor1ądów ,." rozwoju polskich miast 1 gmin. 
Mówił tak.i'c o korzy\ciach dla lokalnych ~połecznośct, 

wymkających ?e współpracy 7 administracją rnjdową 
Zwracając s1ę do mtc<,?kańcÓ\\ 1 wład7 lokalnych - pov. tCd11ał 
m.in.: .. Budując Polskę gmmną. powiatową. buduJCCIC '"'elką 
Rzeczpospolitą Polską"! 

Następmc ruem z posłanką do Parlamentu I::uropejskiego 
Elżbietą Rafalską. Woje\>vodą Lubuskim Władysłav,cm 
DaJczaktem, pr1ed.,taw 1cielami lokalnych wład7 i 1aprovonymi 
gośćm1 udał su; do Mu1eum Zicm1 MiędzyrzeckleJ 1m Alfa 
Kowalskiego. gdnc zo<.,tał puyv .. 1tany przez dyrektora AnducJa 
Kirm1ela. W c1astc rollnO\\Y poruszony został temat podJętych 
przc7 mu7eum mtęd1yrzcckie starań o przyznanie komplcbowi 
nmkowemu tytułu Pomnika llistorii. który nadawany JCst prze/ 
Prezydenta RP. 

W drugtcJ części \'vizyty w województwie lubu'>ktm 
prel)'dent odw1cd11ł Gouów Wlkp i Zieloną Górę. 

Bt;DO\\AOBWOO~JCYTRZCIELA 

Staro.,ta Agn1cvka Olcnder. Wicestarosta Zofia Ple\\ a ora.~: 

skarbnik powiatu Remtgiusz Biłou'i uc7e~tntc:Z) li 5 C?crwca \V 

spotkaniu w Lubuskim Uuęd11e \\ojewódzkim. '' trakcie 
którego nastąpiło uroc1yste podpisanic umowy na 
dofinansowanie długo ouckiwancj im\estycji obwodmcy 
1 r.lclei.L S rod ki ftnanso\\ c pochodzą z FunduS.lu Drog 
Samor.1ądowych. 

Po\\ 1at m1ędfyueckt u7yskał dotinanso\\ an1c '' \\ ysokośct 
14 099 184 zł. Jest to polO\., a kos1tu całeJ 111\\ e'>lYCJI. Projekt pn . 
.. Pucbudowa DP :f\,r 13391 na odcmku od węzła A2 do 
płanO\."ancj Ob\\Odnicy i budowy obwodntcy miasta TrLciel wraz 
1 budo\\ą skrzyżowania na OK J';r 92" jest rcali70\'vany w 
1akresic inwestycji stanowiących techniczną całość, na którą 
!.kładają s1ę następujące elementy: 

- budowa obwodn1cy Trze1ela wra1 .1 dodatkowymi 
jezdmami, komumkującymi d.11ałk1 przyległe do drogt 7 

drogamt publicznymt. 
- budo w a skrzyiO\\ anta projektowanej obw odmcy z drogą 
kraJO\'vąnr92 oraz z ul Gło\\ ną v .. fom11e ronda dużego. 
- budO\\a skr.l)iOWmlla projektowanej obwodnicy z 
i ... tnicjącą drogą pO\'viatO\\ą nr UJ9F w form1e ronda 
~rcdmcgo. 

- budowa przeJa.tdu drogi gmmnCJ nr 006 30 l F pod 
projektowaną obwodnicą. 
- budowa i pm·:budowa i\tnieJ<!ccgo odwodnienia 
(budowa przepustÓ\\, budO\\ a rowów), 
- rozb1órka i budowa pucpw .. tu pod drogą powiatową 
135RFv. kmokołoO 103. 
- budowa i pr7ebudowa zjudów indy\t,tdualnych, 
- budowa oświetlenia projektowanych rond. 
- budowa kanału technologicLnego \\7dlu;i drog1 krajowej 
nr92. 
- prtebudowa koliLyjnych odcinków -..1eci uzbrojenia 
terenu, 
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- wycinka kolidujących drzew i krzewów. 
- rozbiórka ogrodzeń. kolidujących z inwestycją, 
- wykonanie nasadzeń kompensacyjnych. 
Ta wieloletnia inwestycja ma strategiczne znaczenie nic 

tylko dla powiatu międzyrzeckiego, ale również dla naszego 
kraju, ponieważ wpisuje się w transgraniczny układ 

komunikacyjny Jej realizacja jest także niczbędna dla 
funkcjonowania planowanej w Trzcielu strefy przemysłowej, 
gdyz umożliwi dostęp samochodów ciężarowych do terenów 
inwestycyjnych w gminie T rzcieł. 

SPRZĘT DO PRACOW~J ~AU KI ZAWODU 
W ramach realizowanego przez powiat projektu 

"Modernizacja kształcenia zawodowego w powiecLe 
międzyrzeckun" za kwotę blisko 18 tys. zł doposalona została 
pracownia fryzjerska w Zespole Szkół nr 2 w Międzyrzeczu. 

Zakupiono sprzęt fryzjerski, m.in. prostownice, falownice, 
szczotki do układania fryzur, główkL treningowe, infrazon. 
sarrityzatory oraz kosmetyki do pielęgnacji włosów i inne 
niezbędne artykuły do nauki zawodu. Zakupiony sprzęt znacznie 
wzbogacił szkolną bazę dydaktyczną 

"'Ja zaproszenie dyrektor Branżowej Szkoły l Stopnia Anety 
Bierezińskiej 4 czerwca szkołę odwiedziła starosta Agnieszka 
Olcnder oraz wicestarosta Zofia Plcwa. Podczas spotkania 
dyrektor szkoły zaprezentowała pracownię fryzjerską 
\\'Yposażoną w nowy sprzęt, który niewątpliwie podniesie 
komfort pracy nauczycieli i uczniów. 

Warto wspommeć, że w 20 19 r. w ramach projektu 
dopasazono pracowmę budowlaną do nauki zawodu technik 
budowmctwa (46 845,00 7ł), zakupiono materiały dydaktyczne 
do nauki zawodu monter zabudowy i robot wykończcniowych 
(46 175,00 zł) oraz otwarto pracownię gastronomiczną w 
Specjalnym O~rodku Szkolno-Wychowawczym. Pracowma 
została wypo~a.lona w nowoczesny sprzęt i meble. Otwarc1e 
poprzedzone było zakupem matcnałów dydaktycznych. 
mezbędnych do przeprowadzenia zaJęĆ praktycznych w 
pracowni przygotowującej uczniów do zdania kwalitikacji 
.. Sporządzanie potrav .. i napojów oraz przeprowadzenia części 
praktycmcJ kursu zdrov.:ego 7y\\ icnia can mg". Na l O 
stanow1sk .wkupiono -;przęt AGO, nstawę stołową. drobne 
nauędzic kuchenne ora1 ze~taw sztućców na 1-ażde stanowisko. 
Koszt wyposa7enia sranowiska wynió:-ł 2 630 zł. Do końca 
trwania projektu planuje się jeszcze doposażyć pracownic w 
materiały dydaktyczne na kw o tę 40 000 z l. 

MOOER~IZACJA SZPITALNEGO OOOZIAŁlJ 
RATUNKOWEGO 

W Szpitalu Międzyrzeckim trwa modernil3cja SOR-u. To 
serce kaldego szpitala, ponicwa7 udziela się tu św iadczc11 opteki 

zdrowotnej polegających na wstępnej diagnostyce oraz 
podejmuje leczenie w zakresie niezbędnym dla stabilizacji 
funkcji życiowych osób, które znajdują stę w stanie nagłego 
zagrożenia zdrowotnego. W ramach realizowanego projektu 
międzyrzecki SOR zostanie doposażony w sprzęt 1 aparaturę 

medyczną. W związku z projektem powstaje również 
nowoczesnapracowni a endoskop• i. 

Całkowity koszt inwestyCJI to blisko 7 milionów zł. 
Dofinansowanie z Ministerstwa Zdrowia obejmuje 85% kosztów. 
Pozostałe 15% to wkład własny spółki. Umowa z generalnym 
~ykonawcą została podpisana w listopadzie 2019 r. Tennin 
zakończenia prac jest planowany na grudzień 2020 r. 

KOLEJ~ E OOKAPITALIZOWANJE SZPITALA 
9 czerwca powtat międzyrzecki dokapitalizował Szpnal 

Międt:yuecki Sp. z o.o. kwotą 300 tys. zł. Środki te zostaną 
przeznaczone na trwającą przebudowę SOR-u. Jest to JUŻ trzcc1e 
wsparcie w tym roku. Łącznie w 2020 r. powiat międzyrzeck1 
przekazał spółce 1.6 mln zł. 

Podpisanie protokołu nastąpiło w obecności notariusza 
Mirosławy Kowalik i pret:esa Szpitala Międzyrzeckiego 
Waldemara Taborskjego prt:ez starostę Agnieszkę Olender i 
wLecstarostę Zofię Plewę. 

POMOC OLAOSÓB ~IEPEŁ~OSPRAWNYCH 
Po~ i at m1ędzyrzccki poprzez PO\\ iatowc Centrum Pomocy 

Rodzinie realizuje program ,.Pomoc osobom nicpełno;.pra\\nym 
poszkodowanym w \\yniku żywiołu lub sytuacji kryzysowych 
wywołanych chorobami zakaźnymi" Program jest skierowany 
do O'.ób, które z powodu epidemii koronawirusa i zawieszcma 
d71ałalności placówek zajmujących się rehabilitacją zawodową i 
społeczną, utraciły możliwość korzystania z prowadzonych przez 
nic zajęć. 

Wysokość pomocy wynosi 500 zł miesięcznie na jedną 
osobę Świadczenie mo7e zostać przyznane maksymalnie na 
okrc<; 3 miesięcy. Do PCPR w Międryrzeczu \v"J)łynęlo 200 
wniosków. "'a dzień 17 czerwca 120 wmosków /O~tało 

ro7patr7onych pozytywnie. 

Wnioski można składać do 4 września 2020 r. 
- za pośrednictwem platformy SWO System Obsługi 
Wsparcia. https: ''sow.pfron.org.pl 
- lub w fom1ie papierowej \\ ~iedzibie PCPR ul. 
Przcmy:"łowa 2, 66-300 M iędzyr Lec l. 
Infolinia PFRON powołana specjalnie do tego programu: 
517-373-957 oraz (22) 581 -84- 1 O. 

Karolina Korenda- Gojdź 
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P O m h l 
• Bezpłatny telefon zaufania dla dzieci i OC psyc o og ICZna młodzieży Rzecznika Praw Dziecka (Tel. 800 12 

12 12) 
WAŻNE INFORMACJE Z POWIATOWEGO Można dzwonić: od poniedziałku do piątku , w 

CENTRUM POMOCY RODZINIE godzmach 8:15 - 16:00. Po godzinie 16-stej można zostaw1ć 
wiadomość na automatycznej sekretarce. Pod numer 

Kryzys psychiczny to moment, kiedy czujesz, że problemy 
Cię przerastają, czujesz, że więcej już nie udźwigniesz. Jego 
powodem może być także śm1crć bliskieJ osoby, wiadomość o 
ch~robie, ale także życie w ciągłym stresie. Przedłużanie się 
takJego stanu może prowadzić do depresji. Czasem załamaniu 
nerwowemu towarzyszą myśli samobójcze. W takiej sytuacji 
warto zasięgnąć porady specjaJisty. 

TU OTRZYMASZ POMOC 

Powiatowe Centrum Pornocy Rodzinie w Międzyrzeczu 
(Tel. 95 7428471175) 

Oferuje bezpłatną pomoc psychologiczną , 
psychoterapeutyczną, prawną oraz poradnictwo 
przeciwdziałania przemocy w rodzinie poprzez: kontakt 
osobisty w siedzibie Centrum, konsultacje telefoniczne, 
konsultacje mailowe. 

Linia Wsparcia Dla Osób W Stanie Kryzysu 
Psychicznego (Tel. 800 70 2222) 

Linia Wsparcia 800 70 2222 jest linią całodobową i 
bezpłatną dla osób dzwoniących . Psycholodzy Fundacji 
ITAKA dyżurują przy telefonie, odpowiadają na ma.ile, 
udzielają porad poprzez czat i kicrują osoby dzwoniące do 
odpowiedniej placówki pomocowej w regionie. 

Centrum Wsparcia - bezpłatny telefon dla osób w 
kryzysie czynny 24b l dobę 7 dni w tygodniu (także w 
~więta) Centrum Wsparcia udziela porad dla dzieci, młodzieży 
1 osobom dorosłym. Centrum posiada stronę internetową 

www.łiniawsparcia.pl, na której, poza psychologami 
dyżurującymi pod telefonem wsparcia, umieszczono 
informację o dyżurach specjalistów: psychiatry, prawnika, 
pracownika socjalnego 

Bezpłatny Kryzysowy Telefon Zaufania Dla Dzieci i 
Młodzieży (Tel. 116 l li ) 

Można dzwonić codzienni e 24 godziny/dobę Ze 
stronywww.116111.pl można też (po zalogowaniu) wysłać e
mail do specjalisty. 

Masz problem i szukasz osoby, do której możesz się z nim 
zwrócić? Czujesz się samotny, potrzebujesz wsparcia i 
rozmowy z życzliwą osobą? Zadzwoń lub napisz wiadomość. 

Kontaktować mogą się też osoby niepokojące się o swoich 
bliskich, przyjaciół, znajomych, rodzice, nauczyciele, 
pedagodzy. 

Całodobowa, bezpłatna in folinia dla dzieci i młodzieży, 
rodziców oraz nauczycieli (Tel. 800 080 222) 

Można dzwonić 24 godziny/dobę 7 dni w tygodniu. Można 
też kontaktować się przez pocztę e-mail lub czat Strona: 
'"ww.liniadzieciom.pl 

Jesteś dzieckiem lub nastolatkiem? Zadzwoń, jeśli: masz 
problemy w szkole lub w domu, potrzebujesz z kimś 

porozmawiać , czujesz się przygnębiony, jesteś ofiarą 
przemocy. 

Jesteś rodzicem lub opiekunem? Zadzwoń jeśli masz 
problem z dzieckiem lub dorastającym nastolatkiem i nie wiesz 
jak mu pomóc. 

Dziecięcego Telefonu Zaufania mogą również dzwonić osoby 
dorosłe, by zgłosić problemy dLieci. 

Bezpłatny telefon wsparcia dla osób po stracie bliskich 
(będących w żałobie)Fundacji "~agle Sami" (Tel. 800 108 
108 

Można dzwonić: od poniedziałku do piątku, w godzinach 
14:00- 20:00. Linia adresowana jest do wszystkich osób w 
żałobie, które potrzebują pomocy. Dzwoniący mogą 

anonimowo porozmawiać o swojej sytuacji, otrzymać wsparcie 
czy zasięgnąć porady. Dyżury w Telefonie Wsparcia pełnią 
psychologowie i przeszkoleni studenci ostatnich lat 
psychologii. 

Niebieska Linia Ogólnopolskie Pogotowie dla Ofiar 
P rzemocy w Rodzinie (Tel. 800 120 002) 

Bezpłatna linia jest czynna 24h/dobę (dyżur prawnika: 
poniedziałek. wtorek- 17:00-21:00, środa- l8:00-22:00).Jeśli 
jesteś świadkiem łub doświadczasz przemocy fizycznej, 
psychicznej lub innej w rodzinie, szkole, pracy lub Twoim 
otoczeniu, możesz anonimowo uzyskać infonnację, gdzie 
szukać pomocy, jak rozwiązać problem, porozmawiać ze 
specjalistą- psychologiem lub prawnikiem. 

E-mail: niebieskałinia@niebieskalinia.info 

Policyjny Telefon Zaufania ds. Przeciwdziałania 

Przemocy w Rodzinie (Tel. 800 120 226) 
Pod tym numerem telefonu można uzyskać wsparcie w 

sytuacji przemocy w rodzinie. Specjaliści obsługujący linię 
udzielają informacji na temat procedury "Niebieskiej Karty", 
np. jakie inne podmioty poza policją. mogą ją założyć. Telefon 
jest czynny od poniedziałku do piątku w godzinach 9.30- 15.30 
(połączenie bezpłatne ).Pomoc dla dzieci i dorosłych. 

Stowarzyszenie MONAR (Tel. 
(22)6351326) 

(22) 6359509; 

Mon ar· Organizacja pozarządowa, która od 30 lat pomaga 
bezdomnym, samotnym, chorym, uzależnionym, zakażonym 
wirusem Hl V oraz wykluczonym społecznie, w tym więźniom. 
M?nar prowadzi zarówno ośrodki stacjonarne jak i pobytu 
dztennego oraz noclegownie, szpital. poradnie i punkty 
konsultacyj ne. Ponad 50 placówek posiada uprawnienia do 
prowadzenia terapii i rehabilitacji osób z problemem 
narkotykowym. 

INICJATYWA PSYCHOLOGOWIE DLA 
SPOŁECZEŃSTWA 

Bezpłatna pomoc dla osób dotkniętym negatywnymi 
skutkami pandemii koronawirusa (dla personelu medycznego. 
słu.lb pomocowych, dla osób przebywających na 
kwarantannie). 

Wsparcie jest ograniczone do maksymalnie 3 sesj i nie 
dłuższych niż 50 minut, przez okres trwania stanu epidemii. 
Kontakt i grafik specjalistów jest tutaj: 
https: l lwww. psychologowie-dla-spoleczenstwa. p 1/ 

Sporządziła Marzenna Owczarek - starszy specjalista 
pracy socjalnej w Powiatowym Centrum Pomocy Rodzinie w 
Międzyrzecz 
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MARTA l KAROLINA- finalistki AMERYKA EXPRESS 
'\1iędz~rzeczanka \1arta 

Gajewska - Komoro" ska i 
Karolina Pisarek ze Szczecinka 
")grały finał kolejnego jui. ~ezonu 
realiły sbo" Ameryka Express. 
Program realizuje od \\rześnia 

20J6 roku tele\\izyjna !ltacja TV~. 
PienHzą prowadzącą była 
Agnieszka \\oźniak - Starak, a 
następnie Daria Ladocha. Na 
kolejne odcinki czeka wido"'nia z 
ca ł ej Polski. Towar~ysząc 
uczestnikom \\'idzowie biorą tei; 
udział w przygodach i 
niebezpieczeńst\\'ach, których 

autorzy i autorz) i prowadzący nie szczędzą r) \\'alizującym 
parom" poszcLególn)'ch etapach" aJ ki o zwycięsrno. 

W ~ezon1c 2020 uczc~tmcy ruszyli po przygodę w 
ekstremalnych warunkach do Gwatcmah i Kolumbu. W linale 
zwyciężyły modelkt - \-tarta 1 Karohna. Wszystkte odcmkt mo.lna 
obejrzeć na Player. p l . a stacja TVN od 6 czerwca powtarza koleJne 
etapy 20. sezonu. 

Elżbieta oglądała \\'szystkie sezony i srnierdziła, że ten 
2020 był najlepszy. Powiedziała mi - ,jak pięknie się patrzyło na 
wszystktch zawodników. Ten sezon pokazał mi prawdztwą przyjaźń 
między ludźmi . Nic było w nich zawiści. tylko zdrowa rywalizacJa. 
A że była wśród uczestmków międzyrzeczaoka Marta - jeszcze 
bardziej mt się podobało. Urzekła mnie szczerość i normalność w 
pokazywaniu emocji tak z serca, a nie na pokaz. Słuchając Marty 
(Gajki) i Karoliny zmtemłam zdanie o celebrytach i przekonałam 
się. 7e w tej pogoni za sławą i pieniędzmi można zatrzymać się i 
pomyśleć o innych Obie ~twterdziły, że ten program uczy pokory i 
tego, 7e trzeba umieć stę dz1ełić i 7e im mmeJ się ma, tym bardztej 
chce stę pomagać potrzebującym. Mam nadzieję. że wszyscy 
llnahści zaprzyJaźmh st ę, bo przebyte trudy i niewygody przyjaźń 
cementują. Będę oglądała kolejne sezony, bo one są bardzo 
pouczające. Tak często zapominamy, że gdzieś żyją ludzie, dla 
których kawałek chleba 1 woda do pieta są naJw•ększym szczęściem , 
bo ICh warunkt życta są bardzo prymitywne A my narzekamy na 
małe mieszkania, kilkuletni samochód i brak kawioru w lodówce. 
Powtórzę za finahstkamt ten program uczy pokory". Kiedy 
pytałam znajomych. czy wiedzą że ta ptękna Marta jest 
międzyrzeczanką, okaLało stę, .le wiedzą, że oglądają 1 7c trzymalt 
kciuki za sukces sympatycznej pary. 

Ponieważ pani Marta nie planuje w najblii:szym czasie 
przyjazdu do MiędLyrzccza, mam kilka pytań do rodziców -
Anny i Ryszarda Gajewskich, których od\\'iedzam "' bardzo 
gościonym domu, pełnym zdjęć pięknej córki z sesji w róin}ch 
miejscach Europy. U dziadków jest wnuczka Alicja, która 
podzi\\'ia ciocię i chciałaby podróżować razem z nią. (Na 
rod:: innym ::djęciu A liLja l\ ' komunijnej sukience) 

- W te l e" iz) jn) m show córka pokazała charakter i \\'Olę 
\\alki. Cz) Marta b) la przebojo,,ym dzieckiem? 

- Martusta w klasach I -III była bardzo grzeczna. spokojna i 
mesmtała. 'ligdy me była przebojowa. Właściwie to otworzyła i 
odkryła JCJ zdolności humanistyczne Sławka Dębicka -
nauczyciełkajęzyka polskiego w Gimnazjum nr 2 w Międzyrzeczu. 
Dzięki meJ Marta brała udział w konkursach recytatorskich 1 to L' 

sukce-,ami. bo zakwalt fikowała stę do eltminacji ogólnopolsktch. 
Ale obJe z nauoyc•elką się rozchorowały i me poJechały. Dobrze stę 
uczyła, od IV klasy tawszc mtała świadectwa z czerwonym 
paskiem. Bardzo zaangaiowała się w programie na zakończenie 
nauki w gimnazjum 1 w szkole wisi jej zdjęcie. Jako dziecko 
organtzowała na podwórku ?a ba wy. konkursy tańca, śp1ew u 1 mody 
7 muzyką z radiomagnetofonu są~Jadom to me przeszkadzało. a 
dzieci bawtły s tę \wtctnie. \\ m1ędzyrzeck1m ogólmaku UJawniły s1ę 

JCJ koleJne talenty - śpiewała na apelach, recytowała, miała zespół 
muzycmy. duLo czytała Szczególnie mtcresowała !>ię psychologią 
taka humanistka o duszy artysty, któl) wyróżma s tę w tłumie. 

- Jaki miała plan na łycie? 
- Od dziecka wiedziała, 7c chce być aktorką 1 modelką Po 

matur.te stud10wała w trybie dziennym pedagogtkę opiCkuńczo 
wychowawczą na Umwersytccie 1m Adama Mickiewicza w 
Poznaniu. Na studiach starała s1ę byc samodzielna wystawtała v. 
lntcmecie ubrania, śptewała na weselach Pod koniec l roku zaczepił 
H na uhcy fotograf i właściwic od tego momentu zaczęła się 
realizacja jeJ życiowego planu. Napisała do agenCJI modelek w 
Warszawie, została przyJęta 1 musiała doje7dżać do stolicy na sesje. 
Było cię7ko. ale dała radę i ju.1 od 8 lat pracuje w modchngu. Po 
studiach magisterskich w Poznamu ukończyła te7 Wyższą Szkołę 
Aktorską Dogusława Lmdy, a obecnie zaliczyła I rok Jogoped1t. ~a 
czas na wszystko - na pracę 1 na spotkania rodzinne. \1.amy takie 
w~paniałe córki - Mana jest artystką, a Ola .,pcłnta s1ę jako ?ona 1 
matka. ObJe bardzo s tę kochają 1 n wsze mo7emy na me hczyć. 

- Jak dziewczyna z powiatowego miasta odnalazła się w 
Warszawie? 

- Początkt były bardzo trudne stołtca, trzeba sobie radzić. 
Sama znalazła mieszkanie i podp1sała kontrakt ze znaną agencją 
reklamową. Pracuje jako modelka, nagrywa wtełe reklam, jest 
twarzą znanych agencji światowych, zagrała nawet w filmie o 
Powstaniu warszawskim. ByłaJUŹ w wielu europeJ'>ktch krajach i w 
Japonii . Od 8 lat to życic w biegu i na wahzkach. Ale takie życie 
wybra ła, a my Jesteśmy z niej dumni. No i to jest ważne, że właśnie z 
takiego małego miasta można się przebić w wielki świat. 

- Córka to już celebrytka. Udział w telewizyj n} m realiły 
show to marzenie wielu młodych ludzi. Jaka była droga do tego 
programu? 

- To dosyć trudna droga. Program ma przyciągać nazwiskami 
i muszą być w nim gwiazdy. Marta była na castmgu, zakwalifikowała 
stę i razem z Karoliną, którą poznała w Atenach, \-vystąpiły w 
Amenka Express, przeżyły wtełe trudnych dm 1 wygrały. To była 
wyczerpująca praca, bo w telewiZJI oglądalismy "obrobione" 
odcmk1, a zdjęcia trwały w1ele godzin. w warunkach dalekich do 
europeJSkich standardów 

- Obie finalistki to modelki. Czy przyjaźń w modeUngu 
jest możliwa i czy Karolina byłajuż w Międzyrzeczu? 

- Dziewczyny poznały się w Atenach. Karolina. już znana 
modelka- bardzo pomogła ~arcie. D;icwczyny zaprzyjaźniły się, i 
chociaż nieczęsto się zdarza - to n•e Jest konkurencja. tylko 
pmwdziwa przyjażń Karoima na pewno nas odw1edzt, pokażemy jej 
mtasto 1 okohcę. 

- Jak sąsiedzi i znajomi przyjęli :rn)cięstwo córki w 
finale? 

- Wszyscy bardzo serdeczme Sąsiedzi gratulowali nam już 
wieczorem z balkonów, a przez cały czas trzymali kciuki i słedzt łi 
akcJę. Nawet nieznajomi nam gratulują córki. To dla nas całej 
rodziny wielka durna z wygranej Jesteśmy pewni. że Marta da 
sobie radę w życiu, że me będzie dla niej rzeczy memożliwych 1 że ta 
krucha dziewczynka Okazała Się taką hardą babą. 

Serdecznie gratuluję pańsmu sukcesu córki, a paniom 
Marcie i Karolinie życzę, żeby zawsze kierowały się sercem i 
u miały dzielić się z potrzebującymi pomocy. 

ILabcla Stopyra 

Zdjęcia na str. 25. Zgodę na publikację otrzymafam od 
państwa Anny; Ryszarda Gajewskich 
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Sprostowanie 
W przewodniku turystycznym autorstwa Robert M. Jurga, Leszek Lisiecki, Międzyrzecki Rejon 
Umocniony. Fortyfikacje Odcinka Południowego znalazły się cytaty i wypowiedzi zaczerpnięte z 
prac Pana Grzegorza Urbanka. Za przeoczenie nazwiska w wykazie literatury autorzy 
opracowania przepraszają oraz zapewniają że dokonają wszelkich starań by podobna sytuacja 
nie miałajuż miejsca. 

Robert M. J urga, Leszek Lisiecki 
Robert M. Jurga, Leszek Lisiecki, Międzyrzecki 
Rejon Umocniony. Fortyfikacje odcinka 
południowego. Ilustrowany przewodnik turystyczny, 

wyd. Pracownia R.M. Jurg=a,z..::Z=i:.::e::::lo:::n:::a:_:G:::.o:::.:' r:..:a:..::2::..:0:.::2:.::0-=-. --+-----------------'--------,----=-~-=---'---l 
G. Urbanek, Pomiędzy frontem fortecznym a pozycjq uzbrojeniową. Plac 
budowy MRU w latach 1937-1939, [w:] Międzyrzecki Rejon Umocniony. 80 

s. 9 lat zabytku architektury obronnej, red. G. Urbanek, wyd. Muzeum 
Fortyfikacji i Nietoperzy w Pniewie, Pniewo 2013, s. 83. 

W 1938 r. planowano wzmocnić obronę poprzez Rozbudowa w ramach LiniiNiesłysz-Obraz 1935 roku zapewniła temu 
wybudowanie w pobliżu Hindenburgstlinda dwóch miejscu obronę poprzez schron S-Stand (SOl) 587, którą trzy lata później 
ciężkich schronów o bomboodporności A (AS i A7), uznano za zbyt shibą- planowane jej wzmocnienie dotyczyć miało dwóch 
rozstawionych między sobą w odległości 300 m. dzieł A 5 i A 7 rozstawionych między sobą w odległości ok. 300 m. 
Zadanie ich miało polegać na obronie drogi Sulechów Przewidziane dla nich zadania obejmowały ostrzał drogi Sulechów - Krosno 
-Krosno Odrzańskie oraz pokryciu ogniem kanałów w Odrzańskie oiaz krycie ogniem kanału Ołoboku na kierunkach południowym i 
kierunku południowym i północnym. północnym. · · · 

s.12 
-' ' - . . . 

3.11.1936 r. zatwierdzono program budowy przeszkód 
podwodnych, przewidzianych do wykorzystania na 
terenie MRU. 

s.18 

Powstał w bliskości Tschammer Miihle i nie był 
osłonięty żadnym schronem.( ... ) W 1937 r. 
przygotowywano się do wzniesienia duźego schronu 
bojowego o ostrzałoodpomości B, lecz podjęte 
działania zostały zawieszone ze względu na brak 
części pancernych i zapewne także odpowiednich 
funduszy. 

s. 22 

Jeszcze w lipcu i sierpniu 1935 r., kiedy na moście 
trwały prace, okoliczni mieszkańcy zmuszeni byli 
korzystać ze starego drewnianego mostu, znajdującego 
się poniżej. 

s.30 

Pomiędzy zespOłami schronów 506 i 507, wobec 
nieodpowiedniej i nieco anachronicznej jakości 
schronów, w 1938 r. planowano budowę jeszcze 
jednego schronu o bomboodporności A, który miano 
wznieść, gdy będą dostępne w składach odpowiednie . 
dla niego pancerze. Wobec ich bmku, przewidziano 
drugie rozwiązanie ze schronem o ostrzałoodpomości 
B. 

G. Urbanek, Rozbudowa. hydroteclmikiw Umocnieniach Łuku Odry i 
Warty. Kontekst militarny i spolecviy, [w:] Społeczeństwo i fortyfikacje
dawniej i dziś, red. G. Urbanek,wyd. Pomost, Poznań 2016, s. 61. 
Rozkazem z 3 listopada 1936 roku zatwierdzono program budowy przeszkód 
podwodnych, przewidzianych do realizacji w umocnieniach MRU. 

G. Urbanek, Pomiędzy frontem fortecznym a pozycjq uzbrojeniową. Plac 
budowy MRUw latach 1937-1939, [w:] Międzyrzecki Rejon Umocniony. 80 
lat zabytku architektury obronnej, red. G. Urbanek, wyd. Muzeum · 
Fortyfikacji i Nietoperzy w Pniewie, Pniewo 2013, s. 83 •. 
Powyżej Przetocznicy zwrócono uwagę na konieczność kontroli Stau 610 
usytuowanego przy Tschammer Miihle, nieosłoniętego dotychczas 
jakimkolwiek schronem. W ogólnym zamyśle jego budowa (numer B l) 
przewidziana była na rok budowlany 1937, lecz została zawieszona ze względu 
na braki części pancernych i ostatecznie nigdy nie doprowadzona do skutku. 

G. Urbanek, Rozbudowa hydrotechniki w Umocnieniach Łuku Odry i 
Warty. Kontekst militarny i spolecvJy, [w:] Społeczeństwo i fortyfikacje
dawniej i dziś, red. G. Urbanek, wyd. Pomost, Poznań 2016, s. 59. 
Przy drugim z Wymienionych mostów, usytuowanym pomiędzy Skąpem a 
Międzylesiem, jeszcze w lipcu i sierpniu 1935 roku trwały wzmożone prace, 
przez co okoliczni mieszkańcy korzystali z istniejącej póki co obok, · 
drewnianej konstrukcji. · 
G. Urbanek, Pomiędzy frontem fortecznym a pozycjq uzbrojeniową. Plac 
budowy MRU w latach 1937-1939, [w:] Międzyrzecki Rejon Umocniony. 80 
lat zabytku architektury obronnej, red. G. Urbanek, wyd. Muzeum 
Fortyfikacji i Nietoperzy w Pniewie, Pniewo, 2013, s. 84. _ ... 
Niepokój budziła też zbyt słaba obrona lokalnego węzła drogowego w 
Ołoboku, gdzie istniały wówczas trzy specjalne konstrukcje mostów 
przesuwno-przechylnych, dzieło spiętrzające (WasserschlojJ 602) będące 
częścią systemu zalewowego rzeki Ołobok i broniące je S-Standy:_ tak więc 
wskazane było wybudowanie dzieła w odporności A (A 9), które miano 
wznieść tylko wówczas, o ile dostępne będą dla niego elementy pancerne- w 
przeciwnym wypadku rozt)atrzona była realizacja obiektu B 14. 



www.powiatowa.com.pl POWIATOWA 19 

s. 32 G. Urbanek, Wywłaszczenia w okolicach Świebodzina związane z budową 
Międzyrzeckiego Rejonu Umocnionego. Scory na tle zmian w krajobrazie 

Początkowo bliskie sąsiedztwo obiektów militarnych z kulturowym, [w:] Militarne dziedzictwo wiebodzina i okolic, red. G. 
cywilną zabudową wsi nie krępowało toczącego się we Urbanek, wyd. Świebodziński Dom Kultury, Towarzystwo Historyczne 
wsi życia. Z czasem taka lokalizacja zaczęła obu Ziemi Międzyrzeckiej, Międzyrzecz-Świebodzin 2016, s. 61-62. 
stronom przeszkadzać. Dla wojska uciążliwe stały się Początkowo bliskość obiektów nie krępowała toczącego się życia we wsi, 
martwe pola i konieczność wykupu, a następnie jednak tworzące martwe pola pobliskie zabudowania, po pewnym czasie 
niwelacji, kolejnych zabudowań, dla cywilów musiały stać się uciążliwe dla wojska. W związku z tym wywiad wojska 
świadomość zbyt niskich odszkodowań. Polski polskiego wiedząc o obecności fortyfikacji w Mostkach, otrzymał informację o 
wywiad wojskowy dotarł do informacji, że brano pod zamiarze zupełnego zniesienia wsi, do czego oczywiście nie doszło. 
uwagę zupełne zniesienie wsi. 

G. Urbanek, Pomiędzy frontem fortecznym a pozycją uzbrojeniową. Plac 
budowy MRU w latach 1937-1939, [w:] Międzyrzecki Rejon Umocniony. 80 

s.34 lat zabytku architektury obronnej, red. G. Urbanek, wyd. Muzeum 
Fortyfikacji i Nietoperzy w Pniewie, Pniewo 2013, s. 81. 

W połowie 1937 r. schron podczas rekonesansu Wyhamowanie tempa budowy, sygnalizowane problemami zaopatrzeniowo-
oglądała grupa wysokich rangą oficerów. Celem organizacyjnymi, zaczęło się stabilizować po połowie 1937 roku- korzystając 
wizyty była analiza wyposażenia kopuł pancernych. III z tej okazji zorganizowano rekonesans oficerski po umocnieniach MRU, 
Inspektorat Fortyfikacji reprezentował jego szef gen. mający miejsce w dniach 9-12 sierpnia tegoż roku. Komórkę In Fest 
płk Wollmann, mjr Billowius, mjr Henke, wśród reprezentowałjej szef, gen. płk W olimann oraz mjr Biilowius; obok nich, w 
innych oficerów był płk Medem z Inspektoratu pierwszych dniach wizyty oddelegowany został na teren fortyfikacji płk 
Fortyfikacji Wschodnich wraz z mjr. Kneschem. Medem z Inspektoratu Umocnień Wschodnich wraz z mjr. Kneschem. 

W kolejnych dniach objazdu miano zaprezentować oficerom( ... ) 509 (Pz.W. 
669) w Mostkach, gdzie planowano przyjrzeć się tymczasowemu wyposażeniu 
kopuł pancernych obiektu. 
G. Urbanek, Wywłaszczenia w okolicach Świebodzina związane z budową 
Międzyrzeckiego Rejonu Umocnionego. Scory na tle zmian w krajobrazie 

s.35 kulturowym, [w:] Militarne dziedzictwo wiebodzina i okolic, red. G. 
Urbanek, wyd. Świebodziński Dom Kultury, Towarzystwo Historyczne 

Przygotowania do budowy rozpoczęły się już w Ziemi Międzyrzeckiej, Międzyrzecz-Świebodzin 2016, s. 62-63. 
sietpniu 1934 r., ale pierwsze prace ruszyły dopiero w Dzięki dokładnej dokumentacji fotograficznej wiadomo, że miejsce budowy 
kwietniu następnego roku. Po ośmiu miesiącach pracy, pod schron rozpoznane było co najmniej od sierpnia 1934 roku, a pierwsze 
przy której znalazło zatrudnienie 30 pracowników, prace ruszyły dopiero w kwietniu kolejnego roku. ( ... ) Po ośmiu miesiącach, w 
obiekt został ukończony i otrzymał maskowanie trakcie których w momencie największej intensyfikacji pracowało ponad 30 
imitujące go do szopy o konstrukcji ryglowej z robotników, robota została zakończona- jej efektem finalnym było 
wypełnieniem ceglanym, nakrytej dachem zamaskowanie schronu budynkiem konstrukcji ryglowej, imitującym szopę. 
dwuspadowym krytym dachówką. Schron nie posiadał Niestety brakjest informacji, na jakich warunkach ziemianin von Schulz 
działki fortecznej,jak również nie został otoczony przekazał wówczas fragment swojej parceli na cele militarne, jeszcze na rzecz 
pasem sieci kolczastej. Zaraz po zakończeniu budowy kostrzyńskiej Fortecznej Grupy Budowlanej. Sprawa ciągnęła się do lutego 
zaczęły się trwające lata kłopoty z właścicielem 1939 roku, kiedy kolejna instytucja- 6 Sztab Pionierów Fortecznych w 
gruntu, który nie został zawczasu wykupiony. Oferta Torzymiu- po konsultacjach z rzeczoznawcami złożyła ofertę odszkodowania 
odszkodowawcza złożona Henningowi przez 6 Sztab opiewającą na 800 reicbsmarek ( ... )Wysokość odszkodowania utrzymano 
Pionierów Fortecznych w Torzymiu wynosiła 800 jeszcze dwa lata później, w 1941 roku, na co również nie przystał von Schulz 
Reichsmarek, w 1941 r. jej kwotazostała podniesiona domagając się przyznania sobie aż 5000 reichsmarek. ( ... )Schron bojowy 
nawet do 5000 RM. Za niska oferta nie zostałajednak stanął na parceli przy skraju ulicy i został zamaskowany przy pomocy 
przyjęta, pozostawiając kwestię wykupu jednokondygnacyjnego budynku z cegły; Wprawdzie zajmował niewielką 
nierozwiązaną. Właściciel argumentował, że sporną część obszernego podwórza, jednak był położony w miejscu; które dla 
wprawdzie schron zajmuje niewielką powierzchnię właściciela stało się kłopotliwe. W szczególności chodziło o bardzo ciasny 
obszernego podwórza, jednak był uciążliwy za sprawą wjazd na podwórze, spowodowany usytuowaniem budowli -pomiędzy płotem 
przylegającego do niego zbyt ciasnego wjazdu (3,30 a obiektem pozostawał prześwit o szerokości zaledwie 3,30 m. Kontynuując, 
m) na teren gospodarstwa. Drugi z podniesionych poprzez stanowisko obudowane maskowaniem właściciel stracił część swojego 
argumentów dotyczył chęci budowy w tym miejscu terenu bezpośrednio przy ulicy. Do momentu rozpoczęcia prac nad schronem 
mieszkań dla pracowników robotniczych. Doszło sporny teren pozostawał nieużywany, jednak von Schulz z biegiem czasu 
nawet do absurdalnej sytuacji, kiedy to państwu podniósł argument, że mógł on zostać zabudowany na własne potrzeby 
niemogącemu wypłacić żądanego odszkodowania, (chodziło tu dokładnie o wzniesienie mieszkań robotniczych, prawdopodobnie 
Henning zaproponował odstąpienie od w związku z budową autostrady Frankfurt nad Odrą- Poznań). Oczywiście 
zadośćuczynienia w zamian za zwrócenie działki, państwo nie było w stanie wypłacić żądanej sńmy odszkodowania, czego 
rozbiórkę schronu, splantowanie terenu i przywrócenie świadom był ziemianin. Wobec tego zaproponował odstąpienie od 
stanu sprzed 1934 r. Prawdopodobnie do czasu zadośćuczynienia pienięźnego w zamian za ... splantowanie terenu, na którym 
nadejścia Rosjan spór pozostał nierozwiązanym. stał bunkier 51 O i zwróceniu mu go z powrotem (!). Żądanie to brzmiało co 

c najmniej dziwnie, gdyż toczyła się wojna, a gospodarz najwyraźniej nie 
przewidywał, że obiekt, który stanął najego posesji będzie w przyszłości brany 
pod uwagę w planach obrony odcinka . 

. 
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Z międzyrzeckiego ratusza 
PERŁOWE GODY PO:\'lOCY SPOŁECZNEJ 
.,7 okvji 30-lecia d1iałalności Ośrodka Pornocy 

SpołcCI'nej składam Pani 1 Pracownikom Ośrodka 

najscrdcclnteJsze iyc:.rcma oraz wyrazy uznama za równie 
otiarną. co trudną pracę na rzecz mteszkańców naSlej gminy. 
Pań.,twa v.ysiłek i zaanga~o, .. anic w pracę na rzecz drugtcgo 
C7ło'' icka budzą szacunek 1 podzt\V, ale nade '' <;zy..,tko 

wpływają na poprawę Jakości życia mieszkańców gminy 
M iędLyrzccL Każdego d ma troskilwie i ofiarnic pochy Jacie się 
Pal'1stwo nad ludzkimi dramatami, nio:-ąc ulgę potr/ebującym i 
dając tm nadzieję na lepsze jutro" czytamy w liście 

gratulacyjnym, który bum1istrz wręcZ) l z bukietem h\iatów 
dyrektorce OPS - Marii GórneJ- podczas spotkania w ratuszu. 

OPS utworzony został w czerwcu 1990 r. Obecmc z jego 
świadczeń. zasiłków i rozmaitych fonn wsparcia korzysta 
ponad 2 tys. rodzin z naszeJ gminy. 

DOTACJA DLASPW BuKOWCU 
Dzu;k1 rządo\\ej dotaCJI w kwocie ponad 67 tysięcy Ił oraz 

linansoweJ pomocy rodztców 1 mteszkańców wsi, do szkolnej 
kuchni 1 stołówki trafią nowe urządzenia kuchenne i meble, 
które ułatwtą pracę kucharkom i podniosą estetykę 

pomieszczeń. Nowości .wstaną zakupione dzięki dotacji z 
rządowego programu .,Poslłek w szkole i w domu". W całym 
WOJewództwie podobne dotacje otrzymało nicdwie l 3 
podsta\\Ówck. Koszt urządzeń oszacowano na 83 tys. 934 zł. 
Brakującą część - ponad 16,7 tys. zł sfinansują szkoła. Rada 
Rodztcow oraz Stowarzyszenie Wsi Bukow1ec .,Działajmy 
Razem". 

Podobną dotację otrzymała wcześniej Szkoła Podstawowa 
nr4 w Mtędzyrzeczu- Obrzycach. 

DZIEŃ DZIECKA W GMINIE 
Z okazji Dnia Dziecka kierownik Wydztału Spraw 

Spoicelnych Łukasz Ruta od\\ 1edztł gminne przedszkola i 
szkoły podstawowe z oddziałami przedszkolnymi . Przyw1ózł 
dzieciom łakoc1e i złożył im życzema w Jmteniu bumlistrza 
Remigiusza LorenLa, który przebywał w tym czasie na 
spotkaniu w LUW). Dzieci są naszą i radością i przyszłością. 
Staramy s tę, aby miały jak najlepsze warunki do nbawy, nauki 
oraz roLw ijania swoich zamtcresowań i uzdolnień zawsze 
podkreśla burmistrz. 

G '\11 'A INWESTLJ E W EKOLOGIĘ 
Planowane i realizowane JUŻ w naszeJ gmmte mwestycje 

ckologtc:tnc oraz ewentualna pomoc dla jednostek Ochotniczej 
Straży Po7amej to najwaimejszc tematy. które bunnistrz 
Remigius/ Lorenz pantszy i podczas spotkania 2 czerwca z 
prc:tesem Wojewódzk1cgo Fundu-;zu Ochrony Środowtska i 
Gospodarki WodneJ w L teloneJ Górze ;v1ariuszem l !erbutem. 

W spotkaniu uczestmczyli: Ireneusz Madej, Katarzyna 
Szadkowska i Daniel Sobolewski Burmistrz podkreśla, że 
spotkame było bardzo merytoryczne i upłynęło w ryczliwcj 
atmosferze. Omawlaliśmy najważntejszc problemy i 
planowane inwestycje, związane z ochroną środowiska. 

Kolejnym tematem były programy WFOŚiGW, / których 
mogłyby skorzystać jednostki Ochotniczej Straży Pożarnej z 
naszeJ gmmy. 

JAK URATOWAĆ JEZ. GŁĘBOKIE? \\LADZE 
GMINY \1AJĄ POMYSŁ! 
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Podcn-. spotkania 1 WICeprezesem Państwowego 

Gospodarst\'wa Wodnego Wody Połskie Krzysztofem Wos1em 
zastępca bunn1strn Agnieszka Śnieg przedstawiła pomysł na 
podnicsicmc poz10mu wody w jeziorze Głębokie. Spotkanic 
odbyło się 5 C7erwca \\ Poznaniu. Uczestniczyh w mm m m. 
posłowie Marta Kub1ak i Jacek Kurzępa, dyrektor 
gorzowskiego oddziału KraJowego Ośrodka Wsparcia 
Rolnict\'wa Ro. man Jabłoński i dyrektor blUra starosty 
międzyrzeckiego Czesłav. Toczyński.Tematem było 

.,Odtworzenie 1asobów wodnych Obry i jezior położonych v. 
jej zlewni". 

- RealiJowany pucz mimsterstwo i Wody Polskie program 
małej retencji nkłada szereg inwestycj i, których celem jest 
m.in podniesienic poziomu wód gruntowych na naszym 
terenie. Zastępczyni bunnistrza przestav.iła pomysł radnego 
Edwarda Toczyńsk1ego, który postuluje zasilenie terenów pr1y 
jeziorze wodą L O bry. Umówiliśmy się na koleJne spotkame, 
podczas którego omów1my szczegóły tej koncepcji - dodaJe. 

Burm1strz przedstawi ł pomysł radnego posłowi J. 
Kurzępie. który podczas \\izyty v. międzyrzeckim ratuszu 
ob1ecał swoją pomoc 1 v.sparcie w rządowych instytucjach. 

BARrERKI DLA BEZPIECZE:'ISTWA 
Głębokie jest Jednym z największych i najbardzieJ 1nanych 

kąpielisk na lubusko-wielkopolskim pograniczu. Niestety, od 
lat lustro jeziora powoli się obmża, co jest 7Wiąnne ze 
spadkłem poziomu wód gruntowych w całym regiomc. 
Wyschły m.in. wewnętrzne baseny między pomostami, które 
zmodernizowano wiosną 2013 r. Tymczasem pomosty mają 
ponad metr wysokości i ewentualny upadek z nich na piasek 

może zako11czyc s1ę traged1ą. W trosce o bezp1eczenstwo 
mieszkańcóv. i naszych gości zdecydowaliśmy s1ę 
zabc7picczyc pomosty metalowymi barierkami od 1ch 
wewnętrznej strony Gmma zapłaciła wykonawcy 75 tys. zł. 
Bałustrady zostały nmontowane w taki sposób. ze będzie je 
mozna łatwo rozebrac. jeśli poziOm jeziora się podwyższy 
zapowiada bunn1strz RemigiUsz Lorenz. 

CY FRO\\- Y '\11 ĘDZYRZECZ 
Międzyrzecz jest jedną z 11 lubuskich gmin, które dostały 

pieniądze z unijnego programu .,Lubuski E-Urząd Ił". Ten 
program był tematem konferencji, w której wzięli udział 

przedstawiciele li gmin - m.in. bunnistrz Remigiusz Lorcnz, a 
także c/łonek zarządu woj. ł ubuskiego Marcin Jabłoński oru 
właściciele finny, która wygrała przetarg na cyfryzację 
łubuskich samorządów. Cyfryzacja usług urzędowych będz1e 
ogromnym krokiem w przyszłość. To będzie prawdziwa 

rewolucja. z której skorzystają przede wszystkim mieszkańcy 
gminy. Mamy już pierwsze doświadczenia w tej dziedzinie. 
Nasza spółka wodno-kanalizacyjna prowadz1 telemetryczny 
odczyt dostaw wody i odbioru nieczystości - zaznaczał R. 
Lorenz. 

Przygotowania do programu trwały prawie dwa lata. Gmina 
dostała ponad pół miliona złotych na sprzęt i wdrożenie E
Usług, dzięki którym mieszkańcy będą mogli załahviać 
urzędowe sprawy za pomocą mtemetu. Np. będą mogli 
regulować opłaty nie wychodząc z domu. Realizacja prOJektu 
ma się zakończyć 30 kwietnia 2021 r. Bunnistrz dodał, że 
gmina kolejny raz uczestntczy w tym programie. Podczas 
pierwszego etapu otrzymała pieniądze na komputery i 
modernizację serwerowni. 

KOMPUTERYDLA UCZNIÓW PODSTAWÓWEK 
Gmina otrzymała 95 tys. zł na komputery, które umożliwią 

tzw. zdalną naukę uczniom szkół podstawowych. Urzędnicy 
chcą kupić dla nich co naJmlliCJ 40 laptopów ze 
specjalistycznym oprogramowamem Rok szkolny wprawdzie 
JUŻ się skończył, ale we \\Tześniu uczniO\\IC znowu rozpoczną 
naukę. Niestety, nicktórzy z n1ch me maJą komputerów ani 
dostępu do sieci. Zdalną naukę umożhw1ą im laptopy, które 
zakupimy za dotację przyznaną nam przeL Ministerstwo 
Cyfryzacji w ramach rządowego programu .,Zdalna Szkoła" 
mówi bunnistrz RemigiusL Loren..-. 

To kolejna dotacja. Wcześniej otrzymaliśmy 80 tys. zł, za 
które urząd miejski zakupił 37 laptopów, o czym 
informowaliśmy już przed miesiącem na łamach 
"Powiatowej". - Jeśli ministerstwo ogłosi kolejny nabór. 
natychmiast wystąpimy z wnwskiem o następną dotacj<; 
Lapowiada burmistrz. 
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.. KOPCIUCHY" PRZESTANĄ ZATRUWAĆ 
POWIETRZE 

Ponad sto m1eszkań zostanie przyłączonych do miej-;kicj 
sieci ciepłO\vniczej. Burmistrz Remigiust Lorenz podpisał 
umowę na unijną dotację na lik\\ tdację pieców centralnego 
ogrzewania w ośmiu budynkach wielorodzinnych. 
Podpisanic umowy odbyło .się 20 maja w gol7owskiej 
delegaturze Urzędu Marszałkowskiego Województwa 
Lubu-;kiego. Oprócz bunnbtrza i skarbnika Kamili Anioł
Szymańskiej podpisy pod dokumentem złożył Marcin 
Jabłoński i posłanka Krystyna Sibińska. 

Gmina Międąr1:ecz otrzymała blisko milion złotych (bez 
symbolicznego grosza).- Dzięki tej dotacji będziemy mogli 
prqłączyć do miejskiej sieci ciepłowniczej osiem budynków 
wiclorodzmnych przy ulicach Dąbrowskiego. Kilińskicgo i 
Kazimierza Wielkiego. 

ProJekt zakłada, że miejska spółka CiepłownieLa ZLC 
wybuduJe s1cć. natomiast aęść kosztów przyłączenia do meJ 
poszczególnych mieszkań pokryją ich właściciele 

Reahzacja projektu została rozło:lona na dwa lata. Pierwsze 
budynki zostaną przyłączone .,.. 202 l r., a następnie w 2022 r. 
- Gminny program walki ze smogiem zamierzamy 
realizować etapami.Jcśli będzie taka możliwość, wystąpimy 
z wnioskiem o przyłączenie do steci ciepłowniczej kolejnych 
budynków- a powiada R. Lorenz. 

Ko!>zt inwestyCJI oszacowano na ponad dwa miliony 
złotych. UmJna dotacja ma pokryć 50 proc kosztów 
przyłączenia mieszkań do sieci ciepło\\-1llCZCJ Pozostała 
część sfinansowana zostanie z bud7etu gminy 1 przez 
właścicteli mieszkań. Gmina dołoży ze swoJego budżetu 30 
proc., natomiast właściciele m1eszkań zapłacą koleJne 20 
proc . .Sakłady pomesione na przyłączenie zwrócą się po 
pewnym czasie-przekonują urzędnicy. 

POMPKI l PRZYSIADY DLA CHOREGO 
WOJTUSIA 

Informacje z USC 
w Międzyrzeczu 

Urodzenia: 
l . Nadia Pola Hohciseł c. Grzegorza i Patrycji 
2. Ola Marek c. Waldemara i Marty 

Bumtislr.l Remigiusz Lorenz oraz pracownicy Um~du 
M1ejskicgo w Międzyrzccro m.in. \\·icebunnistr;: Agnieszka 
Śnieg i skarbnik Kamila Anioł-Szymańska podj.;li rękawiec 
rLuconc im p!7cz burmistrza Triciela Jarosława Kaczmarka i 
pracowników marketu Brieomarche Międz.yrzecz, którzy 
nominowali R. l.orcnza i gminę do udziału w charytatywnej 
akcji #GaszynChallenge 

Celem akcji jest zbiórka pieniędzy na leczenie chłopczyka 
chorego na SMA (rdzeniowy zanik mięśni). Po przyjęciu 

nominacji burmistrz 1 urzędnicy spotkali się na pomoście na 
jeziOrze w Bobowieku Zgodnie z zasadami #GaszynChallcnge. 
panowie wykonali po dziesięć pompek, a panie po dziesi!fĆ 
przysiadÓ\\. R. Lorenz podziękował bum1istrzowi Trzciela za 
nominację oraz rzucH identycL:ne wyzwanie kapitanowt 
siatkarq Piotrowi Haładusowi i zawodnikom GBS Bank KS 
Orzeł Międzyrzccz, burmistrzowi Sulęcina DanuszoY.l 
Ejchartowi oraz członkowi za1ządu województwa 
lubuskiegoMarcinowi Jabłońskiemu. 

A. Śnieg nominowała do #GaszynChallcnge starostę 
Agmeszkę Olendcr i pracowników starostwa powiatowego. 
radnych miejskich i przewodniczącą Katarzynę Budych oraz 
praco·wników MOK z dyrektor Eweliną lzydorczyk-Lewy. 

Zasady #GaszynChallengc są proste. Wystarczy wykonać l O 
pompek, nagrać film i umieścić go na Facebook'u. Jeżeli 
nominowani nie wykonają zadania, wpłacają po lO zł na konto 
chorego na SMA Wojtusia Howisa z Galewic, a jeżeli zadanic 
zostanie wykonane 5zł. 

Instytucje/osoby nominowane mają 48 godzm na wykonam e 
zadania i wskazanie kolejnych nominacji. Zasady można łamać .. 
co wiąże się z wpłatą l O zł i więcej. 

Wpłat dokonujemy na skarbonkę: 
https· iww\v.stcpomaga.pl lgaszynchalleng 

Zgony: 

Dariusz Brożek 
Urząd Miejski 

l. Stefan Furtak ur. l 942 zam. Międzyrzecz 
2. Zofia Gradowska ur. 1939 za m. M iędzyrzccz 
3. Stefan Gyża ur. 1946 zam. Międzyrzecz 
4. Werner Jeziorski ur. 1937 zam. MiędzyrLecz 
5. Janina Konkiet ur. 1934 zam. Międzyrzecz 
6. Zygfryd Kowa l e w ski ur. 1 9 4 4 

za m. Międzyrzecz 
7. BronisławRupski ur. 1937zam. Kaława 



MIĘDZYRZECZ . 

UL. REYMONTA 4 

797 750 252 
605 35 211 

DVi? .~,2 
Filmowanie wesel ~ rsvideo@)tlen.pl 

i innych uroczystości ~ powiatowa.com.pl 
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Ekspresowa naprawa 
... .- . 

PROTEZ ZĘBOWYCH 
tel. 0957412411 695261080 

j}anufa r5CI"łł~ha 
Praconmia P~otetyczna 

Międzyrzecz os. Generała Sikorskiego 7 
CZYNNE 

fi'ONIEDZIAUU li .ltODY W GODZINACH 8.00..17.00 
WTORKI, CZWARTKI l PIĄTKI W GODZINACH 8.00..15.00 

STANISŁAW KLISOWSKI 
specjalista otolaryngolog 

Choroby uszu. nosa i gardla u dzieci i dorosłych. 
Zabiegi operacyjne w narkozie. 
Badanic shtchu audiometryczne. 

17 i 24.07.2020r. w godz. od 14:00 do 16:00 
Mic;dzyrzccz. os. Centrum 3 przy aptece 

"A sp i rynka" (li ·ej; rie od strony osiedl o) 

Rejestracja telefoniczna: 608 802 553 

Janusz 1 askowicz 
Specjalista ortopedii 

i chirurgii urazowej 
Przyjmuje w poniedziałki 
w godzinach od l500do 1700 

Międzyrzecz ul. Rynek 2 
(przy aptece ''Ratuszowa'') 

tel. 691 37 86 86 

GABINET UROLOGICZNY 
lek. med. Roman Turowski 

specjalista urolog 
(badania USG układu moczowego i prostaty) 

przyjmuje we wtorki i czwartki 
w godzinach 15.30 - 16.30 

Międzyrzecz ul. Wojska Polskiego16 
tel. 601 911 019 

Gabinet Stomatologiczny 

lek. storn. Zdzisław Sobkowiak 
Międzyrzecz os. Centrum 3 B 

teł. 95 7 41 2803 . . 
przyJmUJe: 

poniedzialek , środa~ czwartek -
- 16.00 - 18.00, wtorek - 9.00 - 12.00 

Pracownia protetyczna 
*Materiały wysokiej jakości 
* Prace wykonane 

z najwyższą starannością 

NAPRAWA PROTEZ 
Grażyna Grocholewska 
ul. Mieszka l 23 
86-300 Międzyrzecz teł. 668 461 439 

Zapraszamy do czytania nas w sieci: 
Numery archiwalne POWIATOWEJ: 

Biblioteka Cyfrowa 
Uniwersytetu Zielonogórskiego: 

https://zbc.uz.zgora.pl/dlibra/publication/6127 

7#structure 

SPECJALISTYCZNA 
PRAKTYKA LEKARSKA 

"JEDNO SERCE" 
lek. Katarzyna Grela-Cyndecka 

Specjalista Chorób Wewnętrznych 
Kardiolog 

EKG, ECHO SERCA, HOLTER EKG, 
HOLTER CIŚNIENIOWY, TEST WYSIŁKOWY 

MIĘDZYRZECZ ul. 30 Stycznia 35A 
rejestracja telefoniczna 517057501 
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Moja muzyka zagraniczna i nie tylko 
Kiedy dwa miesiące temu 

zacząłem pisać o muzyce, którą lubię, 
nie spodziewałem się, że znajdzie się 
tyłu czytelników Powiatowej, których 
ten temat zainteresuje. Wielu moich 
znajomych nie przypuszczało, że taka 
muzyka jest w obszarze moich 
zainteresowań . Najciekawsze jest 
jednak to, że osoby mi nieznane 
rozmawiają o muzyce mówiąc, że tego 
im brakuje. Na moje sugestie o pisaniu 
do naszego miesięczn i ka delikatnie się 
wycofują. 

Ale tak to w życiu jest. Na początek 
historyjka związana z muzyką. Druga 
połowa lat 60- tych, internat w Gorzowie. 
O godzinie 18.10 codzienna muzyka w 
radiu Wolna Europa. Audycja o nazwie 
"Randes wu o 6. 10.", oczywiście stacji 
jako takiej nie można było słuchać w 
internacie. Jest nauka własna, do pokoju 
wchodzi kierowniczka internatu, osoba 
bardzo zasadnicza i nie lubiąca sprzeciwu. 
ogólnie mówiąc bardzo niesympatyczna. 
Wszyscy przed nią drżeli, a tutaj w radiu 
zabroniona stacja. Nie ma znaczenia, że to 
muzyka. Zostaliśmy postawieni pod 
ścianę i zagrożeni wydaleniem z internatu, 
a nawet szkoły. Oczywiście nikt się nie 
przyznał. Uratowało nas tylko to, że jeden 
z kolegów miał jakiegoś krewnego we 
władzach kuratoryjnych, ale najlepsza 
muzyka w radiu była dla nas od tego czasu 
niedostępna, po prostu zabrano nam radio. 
Przypuszczam, że miało to wpływ na moje 
polubienie muzyki zagranicznej. Przecież 
to było na prz ekó r wszystkim 
wychowawcom. W tym czasie na topie był 
zespół Beatles i bez wyjątku wszystkie ich 
utwory stanowiły dla mojego pokolenia 
coś pięknego. Drugi zespół to Rolling 
Stones, który śpiewał świetnie, ale 
jeszcze bardziej zachwycała postawa na 
scenie wokalisty Micka Jaggera. Mu7yki 
Stansów do dzisiaj słucham z wielką 

przyjemnością 1 co jest ciekawe, ona 
dzisiaj jest bardziej dzika, a zarazem 
bardziej dojrzała. Z tytułów należy 
wymienić ,.Satysfaction" i reszta to 
miiC7enie, ale tylko dlatego, że ten utwór 
przytłaczał wszystkie inne. Oprócz tych 
dwóch zespołów lubtłem wtelu 
wykonawców, ale do dzisiaj pozostał 

Freddie Mercur} z zespołem Queen. To 
super wokal i ciekawe, że kiedy chciałem 
się wyciszyć, to jego piosenki bardzo mnie 
uspakajały. Tytułów jest tyle, że numer 
Powiatowej byłby poświęcony tylko 
jemu. Jednak nie sposób pominąć takich 
jak "Show must go on", " Radio ga ga", 

"Bohemian rhapsody", ,.We will rock 
you". Osobny rozdział to wykoname 
utworu ,.Barcelona" w duecie z 
Montserrat Caballe. Ten utwór śpiewany 
z wykonawczynią muzyki operowej 
porywa i młodzież i starszych, co jest 
jego siłą . Kolejny zespół to Dire Straits i 
jego solista Mark Knopfler, z którym 
wiąże się mała historyjka. Poszedłem 
kupić kasetę z nagraniami tego zespołu. 
Oczywiście w danym momencie 
zapomniałem nazwy zespołu i wokalisty. 
Śpiewać nie umiem, więc nucenie nic 
wchodziło w rachubę, ale opis wizualny 
szybko został prze7 właściciela sklepu 
odgadnięty. Utwory ,,Sułtan o f swing" i 
"Telegraph road live" nie wiem dlaczego 
kojarzą mi się od zawsze z polskim 
piłkarzem Andrzejem Szam1achem. Był 
taki dłuższy okres, że w domu tylko ten 
zespół puszczany był przez wszelkiego 
rodzaju odtwarzacze. Leonard Cohen 
to całkiem inny rodzaj muzyki, ale jakże 
piękny. Też można słuchać godzinami. 
Najbardziej bliską mi piosenką jest 
"Hallelujah". A piosenki "Anthem hd 
l 080" i ,,Dance me to the end oflove'' to 
tylko świeczka, lampka napoju i 
wsłuchiwanie si9 w muzyczkę i śpiew. 
Ale tak jak z piosenkami polskimi nie 
lubię kowerów 1 jedynie oryginalne 
wykonanic jest godne słuchania. 

Kolejny piosenkarz to Andrca Bocelłi. 
Zastanawiam się czy polubienie jego 
śpiewu łączyło się z jego zdrowiem, czy 
nie. Dzisiaj nie ma to żadnego znaczenia, 
bo jego tenor potrafię rozpoznać spośród 
innych. Moim hobby muzycznym jest 
bez wątpienia Jazz Nowoorleański i to 
bez względu na formacje grające ten styl. 
W składz ie instrumentalnym 
bezwarunkowo musi być sławetna tarka 
do prania i trąbka z tłumikiem. Może to 
jest śmieszne, ale jak pamiętam -trwa to 
od zawsze. Ostatnią wykonawczynią 
zagraniczną jest Jeniffer Rash. 
Wykonawczyni, która śp iewa 

mezzosopranem, alejak śpiewa! Było to 
w latach 80- tych. Jeden ze słuchaczy 
napisał o jej głosie jako darze boskim. 
Piosenka "Power oflove", czyli "Potęga 
miłości" to utwór o prawdziwej miłości, 
która przenika do kości. Kto ją zrozumiał 
i przyjął, nigdy nie będzie pragnął 

niczego. Namawiam też do posłuchania 
piosenek "Destiny", "Wings of desire", 
"He art over mm d" i wszystkich innych. 

Jest jeszcze wielu piosenkarek, 
piosenkarzy i zespołów godnych 
polecenia, ale te wymienione, to moje 

ulubione. Jednocześnie nie polecam 
zamykać się w jednym rodzaju muzyki. 
Od zawsze wiadomo, że z muzyką 
łatwiej idzie się przez świat. Na koniec 
chciałbym powrócić do wspomnianego 
już w pierwszym odcinku Kazika 
Staszewskiego. Jego piosenka o tytule 
"Twój ból jest lepszy niż mój" wzbudza 
dzisiaj wiele emocji. Kazik jak zawsze 
wyczuwa czas, kiedy może wypuścić 
utwór mogący rozgrzać do czerwonośct 
obie strony polityczne w naszym kraju. 
Najdziwniejszejest w tym wszystkim to, 
że ci, którzy byli najbardziej obruszeni 
słowami piosenki - zrobili Kazikowi 
najwi9kszą reklamę. Z tym, że Kazik 
zawsze był pod prąd każdej władzy i bez 
względu na wszystko trzeba słuchać 

słów i je analizować. Na płycie znajduje 
się więcej i to lepszych utworów, ale ten 
skierowany był w jedną stronę. 

Pamiętam, dawniej potrafił on 
zaśpiewać piosenki, w których padały 
takie słowa - mój tata pisał wiersze i 
donosy. l to faktycznie było o jego ojcu, z 
którym nie był skonfliktowany, a donosy 
były na kolegów i członków rodziny. 
Zastanawiam się nieraz czy ta piosenka 
gdyby uderzała w drugą stronę, to też by 
miała taki oddźwięk. Nie chce mi s ię 
wierzyć, że osoba, w którą ta piosenka 
uderzyła bardzo się tym przejęła, a 
usłużni mu zrobili niepotrzebne 
zamieszanie. Czytając autobiografię 

Kazika ,.ldę tam gdzie idę" i " Kazik biała 
księga" Wiesława Weissa wydaje mi się, 
że potrafię Kazika zrozumieć i inaczej 
spoglądam na Jego twórczość. Tylko 
poprzez takie postępowanie innych 
słuchacze radiowej Trójki nie mają 
swojego radia. Bez względu na to czy ta 
stacja wznowi emisję poszczególnych 
programów, już n i gdy nie będzie tą samą 
Trójką. Nawet gdyby powróciła 
większość dziennikarzy. Jednocześnie w 
Trójce już od jakiegoś czasu działy si9 
dziwne rzeczy i tylko mała iskra 
potrzebna była, żeby to mówiąc 
językiem Kazika pierdykło . Przed 
nowym dyrektorem radiowej trójki 
Kubą Strzyczkowskim potężne zadanie 
do wykonania. Postawić to wszystko na 
nogi. Czy sobie poradzi? Takie pytanie 
zadają sobie nie tylko wierni sympatycy 
radiowej Trójki. 

Jan Wiśniewski 
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RYSZARD ZGODA O SWOICH PASJACH 
Mieszkaniec Tuciela - Ry:.zard Zgoda, zawsze m1ał 

niezwykle zamteresowania. A właści"' i e są to pasJe. bo realizuje Je 
z mebywałym oddaniem. Posiada przy tym bogatą i szeroką wiedzę 
na temat .,\vOich fascynacJi 

- Przed laty hodowałeś gołębic pocztowe i tej pasji 
poświęcałeś wiele czasu. Dawała ci wiele satysfakcji. Dzisiaj to 
ju:l przeszłość. Co się stało? 

- \tfoja przygoda z gołębiami zaczęła się. gdy miałem 15lat 
i to hobby rozwijało się wraz ze mną. '\lależałem do Polskiego 
Związku Hodowców Gołębi Pocztowych. Te ptaki były dla mnie 
wielką in'ipiracją. Niezwykle inteligentne. brały udział w wielu 
lotach konkur:.owych na odległościach do l 000 km. Miały różne 
os1ągnięcm, dobre m1ejsca, a ja dulo radośc1 z gołęb1ch :.ukcesÓ\\. 
Zrezygno\\alem ze swojeJ 60-lctmeJ pa:.ji. pomewa.l mój wiek i 
stan zdrowia n1e pozwalały m1 na odpowiednie zajmowanie -.ię 
gołębiami A jak wiadomo, -;ą one niezwykłe wymagające . Obecn1e 
ptaki znajdują .,ię u kuzyna, ktory przejął moją pasję i akty\vnie 
uczestniczy w różnych konkursach. Os1ąga Wiele sukcesów. Jestem 
spokojny o los moich ulubieńców, bo 
znajdują się w dobrych rękach. 

- Ptaki i hobby zostały " 
rodzinie. ~atomiast dalej interesujesz 
się sportem, obecnie jako kibic. Które 
wydarzenia sportowe są ci najbliższt>? 

- W młodości byłem aktywnym 
członkiem drużyny piłkarskiej w 
Trzcielu. Zainteresowanie pilką nożną 

zostało mi do dzis1aj. Aktualnie jestem 
kib1cem ligi narodoweJ 1 systematyczme 
oglądam ich mecze w telewizji. Byłem 
też na wielu imprezach sportowych. 
Oglądałem mecze w Barcelonie i w 
Monachium. l były to niezwykłe emocje. Kibicuję też mieJscowej 
drużynie - "Obrze" Trzcicl. Z przyjemnością oglądam również 
transmisje z rozgrywek tenisowych oraz meczy piłki siatkowej. 

- Trzcielskiej drużynit> ciągle jesteś wierny i to 
wzruszająca postawa. Wiem, i;e masz jeszcze szczególne 
umiejętności ... 

- M01m szczególnym darem jest odczuwanie cieków 
wodnych w ziemi. Odkryłem to przed 30 laty. Mój sąsiad zaJmował 
się radiestezją. wydawało mi się to nieprawdopodobne. Z 
ciekawości spróbowałem i okazało się, że moja energia jest 
niezwykle silna. Tak się zaczęła moja przygoda z radiestezją. 

- Przypadt>k zadecydował, że odkrył eś swój 
nadzwyczajny dar. Czy wykorzystujesz go do jakichś ważnych 
7adań? 

- Radiestezja to szczególna moc, którą posiada nicwiele 
osób. Ja swoją energię wykorzystuję głównie do znajdowania żył 
wodnych w ziemi. Podczas ich szukania używam wahadełek 1 

różdżek, czyh miedzianych drutów. które wskazują przebieg i 
głębokość żyły wodnej. Takie umiejętności przydają się np. 
podczas budowy domu, kiedy warto wiedzieć jak u~ytuowane są 
cieki wodne w ziemi. Wpływają one bowiem negat)"' nie na nasze 
samopoczucie i ogólny stan zdrowia Nigdy na ich odkrycie nie jest 
za późno, nawet wtedy, gdy dom jest już wybudowany. Potrafię 
wskazać odpowiednie pomieszczenia na sypialnie oraz pokazać 
dokladne ustawienie łóżek , a tym samym zapobiec problemom ze 
snem, bądź ze zdrowiem. Moją umiejętność wykorzystuję również 
do znajdowania odpowiedniego miejsca do wywiercenia studm w 

z1emi. Byłem już w wielu miejscach i wykorzystałem swój dar 
niezliczoną ilość razy. Wskazane przeze mnie miejsca zawsze 
były dobre, mgdy się nie pomyliłem. Sprawia mi to wielką 
atysfakcję. gdy mogę komuś pomóc i wskazać ciek wodny w 

ztemJ Myślę że ta zdolność została mi dana. abym mógł 
pomagać innym. 

- I tak robisz. Czy jako radiesteta należysz do jakiejś 
grupy? 

- Aktualnie działam sam. Czytam w1ele artykułów w 
Intemecic i w ten sposób pogłębmm swoją wiedzę, tę teoretyczną 
i także praktyczną z dziedziny radiestezji . . Myślę jednak, że 
prąnależność do &rrupy przyniosłaby mi wiele satysfakcji i na 
pewno pomogła w doskonalemu moich umiejętności . 

- Utworzeni~.' takiej grupy działania jest więc i~totne i 
potrzt>bne. 

- Tak Taka grupa to wtększc mo71iwości wymiany 
doświadczen. Byłoby to korzystne, zwłaszcza obecnie, 

ponieważ :.połcczeństwo coraz bardz1ej 
interesuje się zdrowym trybem 7ycia i 
zdrowym snem. W grupie łatwiej byłoby 
w tym zakresie działać z korzyścią dla 
zainteresowanych . 

Czy chciałbyś stworzyć 

taką grupę? 

Ja, niestety ze względu na 
wiek nie czuję się na silach, aby podjąć 
się tego zadania. Jeżeli ktoś zechce 
utworzyć taką grupę, to w miarę moich 
możliwości mogę służyć skromną poradą 

o podaję swój kontakt telefoniczny -501 
191145. 

- Takie dzialania i niezwykłe zaintt>rt>sowania 
wzbogacają życiową codzit>nność. Czy tak jest również w 
h\oim przypadku? 

- Oczywiście. To są kontakty z ludźmi oraz satysfakcja. 
że komuś pomogło się w codziennej egzystencji. Ta codzienność 
jest więc bardziej urozmaicona. bogatsza w wydarzenia i 
emocje. Swój dar wykorzystałem także we własnym domu, 
sprawdziłem wszystkie pomieszczenia. w których znajdują się 
łóżka. A jest 1ch sporo i jest to dla mnie niezwykle ważne, bo z 
żoną Łucją od 25 lat prowadzimy pensjonat "Willa Zgoda". 
Zadowolenie naszych gości jest dla nas najważniejsze. Ja też 
jestem zadowolony, bo odkąd me śpię na żyle wodnej , moje 
samopoczucie uległo poprawie, a długość i ciągłość mojego snu 
wydłużyła się. Cieszę się , że swoim darem mogłem wpłynąć na 
jakość życia wielu osób. 

- Dziękuję za rozmowę i życzę d u :lo przyjemności oraz 
satysfakcji z działań. Życzę również dużo radości ze 
wspaniałych wnuczek i gratuluję ostatnich osiągn ięć 

naukowych córki w zakresie leczenja raka. I proszę jeszcze o 
poda nit> ważnej informacji. 

- Niektórzy nie mogąc zm1enić miejsca spania, stosują 
odprom1ennik1 neutralizujące promieniowanie, a to wpływa 
pozytywme na samopoczucie i jakoś snu. Tak1e odpromiennik.i 
można znaleźć w lntemecie, a ichceny zaczynająsię od 150 zł. 

Rozmowę przeprowadziła Jadwiga Szyłar 
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Kronika policyjna 
JEDNI NA BALKONIE SADZĄ KWIATKI, INNI... 

MARIHUANĘ 
27 krzewów konopi indyjskich na balkonie mieszkania w 

bloku! 
Wiosna to sezon, kiedy ogrody i balkony pt7y naszych 

mieszkaniach rozkwitają pięknymi barwami. Jeden z "miłośników 
roślin", mies;rkaniec Międzyrzecza, zamiast kwiatów na swoim 
balkome uprawiał sadzonki konopi indyjskich. Starannie 
przygotował się do ich upra-wy i zbudował mmi-szklamię po to, aby 
rośliny miały odpowiednie warunki i szybko rosły. Jednak nie 
doczekał się zbiorów, pon ieważ został zatrzymany przez policJantów. 
Mundurowi zabezpieczyli 27 sztuk sadzonek oraz niewielką ilość 
białego proszku. Badania specjalnymi testerami wykazały, że 
proszek to tzw. ecstazy, natomiast rośliny to sadzonki marihuany. 

24-letni mężczyzna został zatrzymany. Usłyszał jul zarzut 
uprawy konopi, za co ustawa przewiduje karę do trzech Lat 
pozbawienia wolności . 

WŁAMYWACZE ZATRZYMANI 
Policjanci zatrzymali dwóch mężczyzn, którzy włamali się do 

samoobsługowej myjni na terenie Międzyrzecza. Dla kilkuset 
złotych zniszczyli sprzęt wart ok. 20 tys. zł. Za kradzież z 
włamaniem kodeks karny przewiduje karę do dziesięciu Lat 
pozbawienia wolności. 

Do włamania doszło w nocy 27 kwietma. Policjanci otrzymali 
zgłoszenie, że nieznani sprawcy uszkodzili urządzenie rozmieniające 
pieniądze na terenie myjni samoobsługowej, z którego następnie 
ukradli pieniądze. Choć z kasety skradziono tylko kilkaset złotych, to 
całość strat poniesionych w wyniku przestępstwa poszkodowany 
wycenił na ponad 23 tys. zł. Sprawą zajęli się policjanci z Wydziału 
Kryminalnego KPP w Międzyrzeczu. Po dwóch dniach policjanci 
z:atr7ymali dwóch młodych mężczyzn w wieku 20 i 23 lat. Usłyszell 

zarzut kradzieży z włamaniem, za co może grozić im kara do l O lat 
pozbawienia wolności. Obaj to mieszkańcy Międzyrzecza, którzy 
podczas przesłuchania przyznali się do popełnienia przestępstwa. Jak 
wynika z zebranych mateńałów, skradzione pieniądze stracili na 
alkohol. 

KRADLI W POLSCE I NIEMCZECH 
Przez wiele łat okradali sklepy na terenie Polsló i Niemiec

dwaj mężczyźni zostali zatrzymani przez dzielnicowych na 
terenie powiatu międzyrzeckiego. Z materiałów procesowych 
wynika, że kradzieże sklepowe stal)' się ich głównym źródłem 
dochodu. Za te przestępstwa kodeks karny przewiduje karę do 
pięciu łat pozbawienia wolności. 

Dzielnicowi to policjanci pierwszego kontaktu, są ogniwem 
łączącym Policję ze społeczeństwem. To policjanci wszechstronni -
prowadzą poszukiwania osób, dozory policyjne, przeprowadzają 
wywiady. Jednym z ich zajęć jest rozpoznanie środowiska oraz 
terenu, którym się zajmują oraz zbieranie informacji oraz ustalenia 
związane z zaistniałymi zdarzeniami. Właśnie takimi cechami i 
umiejętnościami wykazah stę ju.l wielokrotnie dzielnicowi z 
Posterunku Policji w Pszczewie. Tym razem realizując swoje 
zadania, zatrzymali dwóch mężczyzn podejrzanych o liczne 
kradzieże sklepowe oraz odzyskali część skradzionego towaru. 
Dzielmcowi zapamiętali szczegóły rozmowy z ochroniarzem 
jednego z marketów, który kilka dni wcześmej przekazał im 
informacje o mężczyznach, którzy najprawdopodobniej ukradli kilka 
butelek alkoholu i odjechali samochodem w nie.manym kierunku 
Gdy podczas patrolu terenu dzielnic zauważyli podobny samochód, 
postanowili zatrzymać go do kontroli. W pojeździe policjanci 
zabezpieczyli kilkanaście butelek alkoholu, a po wylegitymowaniu 
mężczyzn okazało się, że jeden z nich jest poszukiwany, natomiast 
obaj mają na swoim koncie liczne kradzieże dokonywane na terenie 
Polski i Niemiec. Obaj zostali zatrzymani. Podczas gromadzenia 
dowodów w tej sprawie policjanci ustalili, że tylko w ostatnich kilku 

dniach mężczyźni dokonali kradzieży na 
tereme Skwterzyny, Tl7ciela, Pszczewa i 
Mtędzyrzecza oraz terenach powiatów 
ościennych, a w Jatach 2012-2019 jeden z m ch 
był wielokrotnie karany za tego typu 

przestępstwa na terenie Niemiec. Z materiałów 
wynika, że 33- 1 35-latek "speCjalizowali" się 
głównie w kradzieżach alkoholi w dyskontach 
spożywczych, a także różnego rodzaju perfum, które pozrueJ 
sprzedawali Mieszkańcy Kostrzyna usłyszeli kilka zarzutów 
kradzteży, za które kodeks kamy przewiduje karę do pięciu lat 
pozbawienia wolności. Policjanci jednak nadal pracują nad sprawą i 
sprawdzają, czy zatrzymani popełnili więcej podobnych pr lestępstw. 

Mł. asp. Bartosz Kopij i mł. as p. Jakub Stępieńjuż wielokrotme 
pokazywali, że doskonale znają, reagują i rozwiązują problemy 
mieszkańców ich dzielnic. Wielokrotnie wykazywali się również 
doskonałym rozpoznaniem terenu, szybktm dZiałaniem i 
zaangażowaniem na rzecz mieszkańców, za co w lutym 2018 roku 
Komendant Wojewódzki Policji w Gorzowie Wlkp. docenił ich 1 

wyróżnił nagrodami . 

NARKOTYKI W SŁOIKU 
Połicjanci z Komisariatu Policji wSkwierzynie zatrzymali 31-

letniego motocyklistę, który w słoiku po dżemie przewozjł 
marihuanę. Mężczyzna usłyszał zarzut posiadania środków 
odurzających, za co grozi mu kara nawet trzech lat pozbawienia 
wolności. 

Kryminalni z Komisariatu Policji w Skwierzynie w wymku 
działań operacyjnych ustalili, że mieszkaniec Skwieayny może 
przewozić motocyklem środki odurzające. W nocy z 23 na 24 maja 
policjanci zatrzymali motocykl , którym kierował 31-latek. 
Mężczyzna podczas kontroli zachowywał się bardzo nerwowo. 
Funkcjonariusze sprawdzili zawartość jego plecaka i ujawnili słoik po 
dżemie wypełniony suszem. Po sprawdzeniu testerem okazało się, że 
jest to marihuana. W związku z tym 31-latek został zatrzymany i 
usłyszał zarzut posiadania oraz uprawy marihuany, za co grozi mu 
kara do trzech lat pozbawienia wolności. 

NASŁUŻBIEZAWSZE I WSZĘDZIE 
Policjaot z Międzyrzecza podczas zakupów zauważył 

mężczyznę uciekającego ze sklepu z niezapłaconym towarem. Nie 
zastanawiał się ani chwili, natychmiast zareagował i po krótkim 
pościgu zatrzymał go i przekazał poHcjantom z patrolu. 

Sierż. Michał 

Ostaszewski służbę 
w Policji rozpoczął 
w marcu 2016 roku. 
Obecme pełni służbę 
w pa t rolu 
interwencyjnym, ale 
już niedługo, bo po 
ukończeniu 
szkolenia zostame 
przewodnikiem psa 
słu7bowego. Wie 
doskonale, że Policja 
to nie praca, to pasja i 
służba, dlatego na 

Lamanie prawa czy krzywdę innych za-wsze reaguje, nawet w czasie 
wolnym i nawet z narażeniem życia. To kolejny raz, kiedy Michał 
udowodnił, że służba w Policji była doskonałym wyborem. W 
kwietniu 2019 roku razem z kolegą z patrolu udało im się pomóc 
starszemu mężczyźnie. 72 -latek nie był w stanie wstać o własnych 
siłach i rozpaczliwie wołał o pomoc. Mundurowi dostali się do jego 
mieszkania przez okno i udzielili mu pomocy do czasu 
przyjazdu pogotowia ratunkowego. 

st. asp. Justyna Łętowska 
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Funkcjonariusze aresztu pomagają 
Are!ILł ŚledcLy w \liędL) rleczu w ramach wspólnej 

akcji \tinistcrsh\- a Spra, .. iedliwo~ci oraL Służb) 

\\ i ęLien n ej pod na L w ą ,.R esort Spra '' iedlh' ości 
Pomaga" udLielil '' spa rcia dla Domu DLiecka w 
Sb' ic r1~ nie , Do mu P o moc~ ~p o ł ec 1nej '" 
\liędL)rLeczu. a ta k/e dla inst)tucji 1 sąsiedniego 

po'" i atu - Domu DLiecka '' 'iulęcinie . 

3 ctcmca br. dyrektor mu;d/yr.tcckicgo aresztu mjr 
Piotr Gohm ... ki od\\Jcd/11 tl1} llhtytucJc. którym udZie l ił 
\\'>parcia\\ po•>taci ma...cc/ck ochronnych uvytych pr.!c7 
:-.k.uanych w trakuc ud11ału w programil rcadaptacJ 1 
... pokctnCJ . .Ja wolontariuv·· Wsparcie otrt) mai Dom 
Dticcka w ~kw 1cr7y me. Dom Pornocy Społccrncj w 
Mlądtyrtcc?u ora7 Dom D11ccka w Sulc;cimc. 

" ... Traktujemy to jako wyra: Pana dobroci i 
nievienia pomocy potr:ebujqcym .. " tym1 słowami 

Dyrektor Domu D?tccka w Su lęcinie Pani Natalia Wójctk 
"yraZiła S\\ojc u7nan1e za udzieloną pomoc. Słów 
pod7iękowania i u?nania nic Labrak lo rów nie.i: L.e strony 
przedstawicieli pozostałych instytucji, którym \\ tym dniu 
udL.ielono wsparcia. 

to lekcja wra.i:l iwości i potrzeby dbanta o drugiego 
C?łowicka . W ten sposób '>ka/ani mogą odpracowaćnarLecz 
'>połeczeństv.a część SWOJej \\ iny. Zyskują prry tym 
poetucie bycia potrzebnym i pożytecznym . 

Pomoc potncbującym \\ tym trudnym dla wszystktch 
czaste, k1edy borykamy się z problemem rozpr?estneniania 
stę v. 1rusa COVID-19 jest ważnym elementem relacJ i 
społecznych . Dla skannych uczestniczących \\ programie 

Ogólnopolska akcja .,Resort Spra \\ ied l iwośc i 
Pomaga" ma na celu mesteme pomocy pr7ede wszystkim 
tam. gdzie jest ona naj bardztej potrzebna. Wychodząc 
naprzeciw oczekiwa niom udało nam s ię pomóc trzem 
kolejnym instytucjom, znajdującym się w potrzebie. 

Rzecznik prasowy Dyrektora Aresztu Śledczego w 
Międzyrzeczu-por. Jacek Ćwiertnia 

"Sukces'' Poczty Polskiej 
Usłyszałam histonę z cyklu -

nieprawdopodobne. a jednak zdarzyło 
się. Nasz przyjaciel Stefan Furtak był od 
września 1980 do stycznta 1981 roku w 
Kijowie na podyplomowych studiach 
językowych. Mieszkał w akademiku z 
Jurkaem z Bielska Podlaskiego i 
Bogusiem z Pobierowa. (Akademik to 
poolimpijski hotel). Zaprzyjaźnili s1ę, 

wymienili adresy i czasem pisali listy. 
Stefan: w 2019 roku bylem z żoną 

Bogną w Kijowie. To była taka moja 
sentymentalna podróż . Z Kijowa 
wysłałem kolegom widokówki z 
pozdrowieniami. Po 2 tygodniach 
zadzwonil i z podziękowaniami. a Boguś 
zaprosił nas w czerwcu 20 18 r. do 
Pobierowa. 

2S maja 2020 roku (data ważna dla 
re la ej i) wracałem rowerem z lotniska koło 
Obrzyc. Dzwoni Boguś i mówi, żebym 
usiadł, bo ma dla mnie wiadomość. 

Oddzwoniłem i dowiednatern się, że 
dostał ode mnie list. Jaki list? Ja żadnego 
listu nie wysłałem. - To list, który 
wysłałeś z Międzyrzecza do Pobierowa 
29 października 1981 roku! W komórce 
zobaczyłem kopertę. w której było dawne 
100 zł (taki czerwony papierek) i gęsto 
zapisane piórem kartki. List liczył 5 stron 
i dotarł w całości , bo były przecież 
pieniądze. No i obaj zastanawiamy się, 
jakimi drogami krlłŻ)'ł prLez te 39lat! 

Relacj i Stefana o w~tpliwym 
sukcesie Poczty Polsk.iej wysłuchała 

Izabela Stopyra 
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PIERWSZA ROCZNICA 
5 lipca 2020 mija rok od powstania 

Międzyrzeckiego Saloniku Literackiego. 
Pomysłodawczynią i założycielką jest Renata 

Dyla- starszy bibliotekarz w Bibliotece Publicznej 
Miasta i Gminy Międzyrzecz. Tam też się 
spotykamy, my, skromni literaci z pasją pisania dla 
siebie i dla Państwa. Salonik Literacki realizuje 
się w ramach Dyskusyjnego Klubu Książki 

działającego przy międzyrzeckiej bibliotece, 
któremu szefują Renata Dyla i starszy bibliotekarz 
Katarzyna Terpiłowska. 

Inicjatywa zyskała poparcie Dyrektor 
Międzyrzeckiego Ośrodka Kultury - Eweliny 
Izydorczyk-Lewy oraz Kierownik Biblioteki 
Publicznej w Międzyrzeczu - Krystyny 
Pawłowskiej. 

Przez ten rok wystąpiliśmy przed Państwem 
dwukrotnie. Było to-

- 19 października 2019 - w ramach Nocy 
Bibliotek z tematem "Kosz pełen poezji", 

- 13 grudnia 2019 - z tematem "Zimowe 
odcienie poezji". 

Uznaliście Państwo nasze wieczory za udane i 
potrzebne dla społeczności międzyrzeckiej gminy. 
Państwa ciepła opinia sprawiła nam wielką 
przyjemność i zmobilizowała do dalszej, dobrej 
pracy.· Pornysłów mamy tyle, że starczy ich na 
wiele, wiele lat. Kolejne spotkanie pod hasłem 
"Wiosenny podmuch poezji" było zaplanowane na 
19 marca br. Niestety, z przyczyn epidemicznych 
wieczór został przeniesiony- z nadzieją na przyszły 
rok. 

Po raz pierwszy, choć jeszcze nie jako Salonik 
"pokazaliśmy się" Państwu już 22 maja 2019 na 
wieczorze poświęconym twórczości poetki, Ireny 
Zielińskiej. Obecność pani Ireny i jej uznanie dla 
naszej poezji stało się impulsem do zawiązania 
Międzyrzeckiego Saloniku Literackiego. 

18 maja 2020, w Noc Kultury online nasz 
Salonik również "wystartował" dla Państwa. W tym 
wydaniu "Powiatowej", dzięki uprzejmości 
red~ktor naczelnej, mamy zaszczyt zamieścić naszą 
twórczość przygotowaną na to nocne wydarzenie 
kulturalne. 

Za Międzyrzecki Salonik Literacki 
Maria Marciniak 

Od redakcji : Międzyrzecki Salonik Literacki 
-patronat medialny "Powiatowa" 

*** 

Noc 
Spojrzała Noc na mnie 
Spojrzała ciekawie 
Dlaczego nie śpisz jeszcze? 
Czekałaś aż się zjawię? 
SpojrzałaNoc na mnie 
Noc jeszcze młoda 
Kiedy ciemność wokół 
Po co ci uroda? 
Spojrzała Noc na mnie 
Spojrzała ciekawie 
Będziesz mnie pamiętać 
Gdyzniknę na jawie? 

Dorota Ruta - Zdanowicz 

Pornajowemu 
szukasz wiosny 
a ta nie zawsze przychodzi 
spójrz 
jak małojej w tym roku 
takawiosna 
nie - zdarza się raz na kilka lat 
możesz zostać w kapciach 
i spokojnie dopić herbatę 
poczekać 

aż zima zmieni się w lato 

Aleksandra Biela 

Stary Jan w krótkiej prozie -J. "Spełnić się" 
Stanął stary Jan nad brzegiem starej rzeki, gdzie 

wiekowa topola broniła się przed czasem i 
pomyślał: dom piękny - mam, pieniądze - mam, 
miłość - zawsze była, a wciąż mi czegoś brakuje. 
Czyżby złotej rybki? 

Usłyszała złota rybka głos starego Jana, do 
brzegu podpłynęła i rzecze: Droga, na której stoisz, 
zatacza koło. Jest symbolem wędrówki człowieka 
przez życie. Jeśli podejmiesz trud, by ją przejść 
jeszcze raz, pomoże ci odszukać przeoczone 
drogowskazy. A kiedy staniesz znów nad brzegiem 
starej rzeki, zapytam, czy nadal do szczęścia 
potrzebna ci złota rybka? 

Jan był ciekaw tej wędrówki i nie bacząc na wiek 
ruszył w drogę. Szedł· cały poniedziałek, cały 
wtorek, następnie w środę, czwartek i tak aż do 
niedzieli. Przy ujściu Paklicy do Obry wstąpił na 
królewski zamek, dziedzictwo minionych stuleci. 
W młodości nawet go nie zauważył. Tu podzielił się 
z nim wiedzą sędziwy mędrzec - niczym 
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przewodnik poprowadził po nieznanej mu 
płaszczyźnie życia. Z przekazanej mądrości kazał 
samemu odczytać naukę. I stary Jan odkrył, że ma 
w sobie pasję. 

Przepełniony nią ruszył w dalszą drogę. Mijał 
na niej ludzi, czuł tętniące przy niej życie i w sobie 
zapowiedź czegoś nowego, co miało za chwilę 
nastąpić. Wielki korowód tańczących par właśnie 
otoczył budynek ratusza. Płatki róż sypane do 
stóp, otwarte okna, wiwaty. A za plecami trwająca 
w skupieniu zbiorowa modlitwa spowiedzi. I stary 
Jan odkrył, że w swoim marsz, marsz Dąbrowski 
życiu, jak ślepiec minął Pana stojącego na brzegu. 
Na brzegu starej rzeki: I dał się porwać potężnej 
sile zmienności losu w stronę tę, gdzie za wielkim 
napisem KULTURA mógł doświadczyć poczucia 
spełnienia. Zgromadził porzucony w młodości 
majątek.U kresu wędrówki przysiadł jeszcze 
cicho, po drugiej stronie, w domu pachnącym 
książkami, by sięgnąć po pierwszą w swoim życiu 
lekturę. I odkrył, że najlepszy czas na naukę i 
kulturę zaczyna się w dzieciństwie. I złożył hołd 
wszystkim nauczycielom. 

Jego droga zatoczyła koło, ale podróż tak 
naprawdę nie kończy się nigdy. Przy brzegu na 
starca czekała złota rybka. 

Maria Marciniak 

W zaciśniętej pięści świata 
Zapisuję w wierszu 
łzy 

na gorszy czas 
(człowiek zapomina płakać) 
w kartce zamrażam wzruszenia 
nad barwą nieba 
(na pamiątkę dla zatwardziałych) 
zdziwienia i zachwyty 
w rozszerzonych źrenicach 
(jeśli komu zabraknie) 
na pustyni skalistej 
moje serce otwarte 
(w zaciśniętej pięści świata) 

Pod psiq gwiazdą 

Kamila Kogut 

Nie urodziliśmy się w czasach krucjat 
Nie urodziliśmy się w epoce rozumu 
Nie urodziliśmy się w epoce serca 
Nie urodziliśmy się w czasach wojny 
Nie urodziliśmy się w czasach świetności 
Nie urodziliśmy się na zewnątrz 
Urodziliśmy się do wewnątrz 

Urodziliśmy się w czasach gdy krucjatę 

przeprowadzają w inny 
sposób 
Urodziliśmy się w czasach w których 
ludźmi mądrymi się gardzi 
Urodziliśmy się w czasach w których 
ważnajesttylko kolejna przygoda -
Urodziliśmy się w czasach kiedy WOJnę 
prowadzi się zdalnie 
Urodziliśmy się w czasach w których 
świetność 
już nie powróci. 
Nie urodziliśmy się na zewnątrz 
Urodziliśmy się do wewnątrz 
Nie urodziliśmy się pod szczęśliwą gwiazdą 
Urodziliśmy się pod psią gwiazdą 

Łukasz Romaniak 

Zazielenił się maj- igraszki majowe 

Zazielenił się maj, zazielenił, 
Rozpromienił się słońcem, rozpromienił 

I rzepakiem w pola chlusnął, 
żółcią wymalował im usta, 
rozpromienił się maj, ach rozpromienił! 
Z ptakiem w duecie nuty śpiewem wyśpiewał 
I zatańczyły w rytm śpiewu w lesie zielenią 
drzewa. 
Pieśń w głos donośny maj wyśpiewywał, 
a ja? 
Led w om z wrażenia żywa! 
Zarumienił mi maj twarz różem i czerwienią, 
Oczy me w niezapominajki kolor wymalował 
na niebiesko ... 
Maj- co przy mnie siadł. .. 
Maj- co porwał mnie gdzieś w świat. .. 
Spojrzeniami zaczepił, 
A wieczorem w lasu ciszy nie mógł się mnie 
doczekać! 
Ten maj__:_ miesiącjedyny w roku, 
Pełeil barwnego, czarującego uroku. 
Maj, co do ucha mi śpiewa. 
Maj, co wiatrem włosy mi rozwiewa. 
Maj, co tańczy ze mną na łąkach z przytupem ... 
Maj, coszepcemi: światjest piękny! 
Patrz! Żyj! Posłuchaj! 
Światjestniepojęty! 

Marzena Wieczorek 
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Biblioteka ... Promocja ... Facebook ... 
Żyjemy w czasach ogromnych 

zmian tecbnologicznycb, które 
przyczyniły się do wykreowania 
społeczeństwa informacyjnego. WilłŻe 
się to z rozwojem mediów 
społecmościowycb, m.in. Facebooka. 

Facebook umożliwia nie tylko 
kontakt ze znajomymi, ale również 
stanowi doskonałe medium, które 
można wykorzystać do promocji, m.in. 
biblioteki. Jednym z jej zadań są 
działania zmierzające do zwiększenia 
populamości czytelnictwa i kultury, 
dlatego coraz więcej bibliotek, oprócz 
swoich stron internetowych, posiada 
konta na Facebooku. Nie inaczej jest w 
przypadku Biblioteki PubliczneJ w 
Międzyrzeczu, która także korzysta z tej 
formy promocji. 

Oprócz przekazywania aktualnych 
wiadomości bezpośrednio związanych z 
biblioteką, umieszczane są wiadomości. 
z Międzyrzecza i okolic. Międzyrzecka 

Biblioteka Publiczna publikuje 
ogłoszenia o wydarzeniach i rocznicach, 
wstawia także zdjęcia z minionych 
imprez i uroczystości. Dzięki temu pełni 
funkcję lokalnego centrum informacji. 

Biblioteka Publiczna w 
Międzyrzeczu angażuje się też w pomoc 
dla osób chorych, udostępniając 
informacje o przeprowadzanych na ten 
cel zbiórkach 1 kwestach, czy 
związanymi z tym imprezami 
charytatywnymi. Biblioteka wychodząc 
naprzeciw mieszkańcom Międzyrzecza, 
którzy ze względu na stan zdrowia, wiek, 
stopień niepełnosprawności i dla których 
dotarcie jest problemem, oferuje usługę 
Książka na telefon z dostawą do domu, 
po uprzednim zgłoszeniu telefonicznym. 

Zainteresowani naszą bibtiotek.ą 
intemauci mają możliwość obejrzenia 
galeńi zdjęć. Są to relacje z imprez 
kulturalnych , wystaw, ukazują 
codzienną pracę pracowników, spotkania 
z autorami czy zaproszonymi gośćmi. 

Na profilu udostępniamy również linki 
do ciekawych artykułów, stron i 
filmików związanych z czytelnictwem i 
wydarzeniami artystycznymi. 

Nie masz lwnta na Facebooku, nie 
istniejesz - jest to zasada obowiązująca w 
XXI wieku. Nowe technologie w istotny 
sposób wpłync;ły na rzeczywistość 
informacyjną. Biblioteki muszą być 
częścią tej rzeczywistości, gdyż bez 
uczestnictwa w sieci trudno mówić o 
nawiązaniu kontaktu z obecnymi i 
potencjalnymi odbiorcami. Nowoczesne 
media mają ogromny wpływ na rozwój, 
działalność i komunikację. 

Zapraszamy do odwiedzenia naszej 
strony na F acebooku. 

Zachęcamy również do osobistego 
kontaktu i skorzystania z naszego 
ogromnego księgozbioru. Do 
zobaczenia. 

Renata Dyla 
Katarzyna Terpilawska 

Z kociołka skwierzyńskich harcerzy 
-sposób na zbiórki i wiosenne porządki 

Obecna sytuacJa zmustła harcerzy do zminimalizowania 
w~pólnych spotkań na zbtórkach. pozbawtła mo:ll!wości wyjazdów t 
wędrówek z innymi członkami drużyn. '\ltc 7mnicjs7yła jednak 
kreatywności młodych ludzi, a techntczne rozwiązania jakie daje 
Internet. spowodowały, ze kontakty nic zanikły, tylko przybrały nowe 
fonny zbiórek, przynaJmmej v. obrębie własnej dru7yny Na potrzeby 
cz łonków 56 Dru:lyny HarcerskieJ .. GROM"' ze Skwierzyny, 
cotygodniowe Lbtórki zmieniły nieco v.ygląd i 7 harcówki prLcmosły '1ę 
na komumkatory tntemetowc. Na szczę~c1e aktywność ~:mobiltzowała 

v.szystkich do prawic 100% frekwencji podczas spotkań- w zależności 

od tematyki jaką podejmowali. Mimo braku kontakLov. ua zotuito..acn. 
najbardziej harcerze /atu;ą długo przygotO\\~·ancgo 7 wielkim 
zaangaiowamcm całeJ druż]ny .,RaJdU- Gromov.isko"(ll edycja\. 
P1erw~zy oka1ał ~1ę w~panialą nbawą mającą dużo elementów 
harcerskiej metod; wychowama, v. I c lu urmcjętnośc1 przydatnych v. /yctu 
codncnnym i nauk 1 popąez ~'>polne d1iałamc i do~'' tadc7cntc. Pom1mo 
przectwności losu. harcem: nie rezygnują 1 regułamie spotyka;ą się na 
zbiórkach on-hne. zapraszają rowmc7 na swoją stronę in~tagramu -
56dhgrom. na któreJ dnclą się sv. oimi harcerskimi przeżyciami. 

Harcer11av.9c znajdlic ~posóh na ró7ne troski. wic;c zmnteJszonc 
obostrzenia dotyczące pandemit. pozwoltty wyjść harcerzom z domu i '' 
dniach 8 - 12 czerwca mogli rozpocząć realtLację koleJnego 7adania, 
które było .. solą v. oku" nie tylko członków Związku Druiyn 711P 
SkwtcrTyna, ale rov. mei jednego z naJlepszych kwatenni .. tr/Ó\\ jakiego 
/nałam, druha Gcrta. Oczyw1~cic mam na myśli magazyn harcerski 
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u ... ytuowany \\ z~~rolc EdukaCyJnym\\ Sk\\ICrtynic. który pomh.:~Clł 
,karby 1 prtcvło\ci, pamiętaj4~..: da\\ n..: lata, Jak r(m m ci \\i ci~ rt~~"Y 
prtychmych dn. i aj. nalaących do twiaLku druty n. 

Takie 'tar<.X·ie dla jednych stanO\ną przedmiot '' o;pommcri 1. 1.11 
młodości. metapomnianych oho,rów. w1du wędrówek 1 raJdÓ\\. a dla 
młodego pokolcma to r/coy '' i<vące 'l t; z kult~m mm1onych c1a~ów 
Pr"Y''~dl c,ra' na ""iclkic \\IO,cnne porządki i ctłonk0\\10.: druiyny 
.. Gromu" .rabrah , • ., solidni..: Jo pr,rq!lądama cakgo ,pr.tętu, clumnuH~' 
pl7)' tym uvkodmny. Oka.tało :.ie.1c"" i cle rzc..:zy Jest do napra""Y· a annc 
''Ymaga.i•l drul:llwj ko,m..:tyl...i np. oyvci'~nia. prania. '')~.· ia . kdn.1k 

najt;IJni~jvc było to. /c w tO\\ar.ty't"" 11. druhny Haliny, kaida 
' ' yc•agnięta ri'ccz m1ała pr.~:ypi-.aną hi-.toric. JCJ i'nac7cnie dla han .. erzy 1 
cz.h pr.t)bycla do magazynu Ai trudno U\\lcr,ryc, ,re 
taklo: pro\tc zadamc mogło umilić spotkanic pr,ry 
met by t kkkicj pracy"" mauuy nic. 

Z harcenkim poLdrO\\iCnicm 
"( zuw aj" 

phm. Beata (. unia 

Pasje uczniów z SP2 w Międzyrzeczu 
\IHM ~O(' IIACKł 

'lojr d\\iC naj\\ięk~1e pa!>je to taniec i akrobat~ka. '-:alei'~ 
do l ~'polu l an~~ltl~go .. T ran,·· jUi od vó~tcgo roku /yc1a. w~ą~tko 

.raCJęło s•ę od tego. ,re ctę~to 
bywałem 1 mam.! na próbach 
te~połu. bo nale,rała do niego 
równ1ci moJa \lthtra. Tera; 
tr1y rai) \\ t\ godni u 'a m 
chodzę na taj~cla , a 
dodatkowo Jl!i'di~ 1 "~'polem 
na re~uwale l l...onkur-.~ \\ 
pl7)·..,złosci chc1a łb) m /Ostać 
choreogra fem \t1am tc.i 
jednak jeszcze inne pa~jc. 

Bardto lubię recytować w1crvc. Moim najwu;kvym ~ukcc.,em \\ teJ 
d7iedzmiC JCSt awans do WOJewódzkiego etapu Lubusk1eg:o Konkur ... u 
Rcc)'tatorskicgo PRO ART!:. 2020. Mam nadZieję. /c uda mi ... i ę 
rozw 1jać \\c \Vszystk•ch tych dyscyplinach 

A '\TO'III~AZAMORSKA 
Tosia " tym roku skończ~la piątą 

kla~ę. której mam przyjemność b)Ć 

~\)ChO\\a"CZ)nią . \\na s zej 
pr.ted,~akac~jnej rozmowie chętnie 

opowiedLiała mi o S\\Ojej '"~jątkowej 
pa'>ji. 

To~iu, co jest Twoją naj\\ iększą 
pasją? 

Lubię robić wiele r1cczy. ale moją 
naj"" iękSią pasjąjest f) ~<l\\ ame. 

A co oajbard.tiej lubisz 
r~~o\\ać? 

NaJchęt niej rysuję 7Wicw;ta albo 
ró.inc moJe .. \\ ~ mysły". 

.\1av jakie\ ulubione techniki? 
l ak naJbardzlcj lub•ę techmkę szkicowania i malowania na 

płótnie. 

:"'iieda\~no pani Joanna Kozakienicz zapropono\\ała 
wam cieka n~ projekt ... 

!'ak '~lvc /<ldan1c polegalo na '')konam u .td)I;Cia 
nawJ<FUjącego do pkicgo~ manego obrazu. Ja wybrałam dzieło 
Chelmonsk1ego pt. .. Bab1e lato" 

- Jak w~glądała realizacja tego zadania? 
NaJpiem pr1ebrałam su; tak. by upodobmć s1ę do głÓ\\nej 

po<;tac• na obr:uie. Potem razem 7 mamą poszukał)~my podobnego 
krajobra/u \\'a/ną rolt; odegrał nasz labrador Hap\, (idy 1nalułysmy 
odpO\\ 1cdmc rnicJ.,CC, ułOLyłam ~ię na kocujak dz1ewcryna 7 obrazu, 
a s1ostra trzymała na -.myczy l łapsa. Zdjęcie uobiła mama i razem l 
siostrą zaj~ł~ SI~ JCgo obróbką graficzną (wymazały smyc1 i n1cco 
rozmyły tło). Ostatecznie me wied?1ałam . którą wersję 1djęcla 
wybrać, wi~c postanO\\- Iłam , te wybiorę obie 

Obie są fantastyczne! 
D11ękuję. 

- Co cię in~pirujc? 
-C h)ba sam talent mspiruJC mnie do d7iJłania . Poza tym po 

pro~tu. spraw1a m1 to pri)JCmność . 

(. hciałab) \ rorw ij ać się w ty m kierunku? \-\ ią.lev 
prl) \Lło~ć .te •moją pasją? 

Tak, chciałaby1·1 ,i~ m.r,."ijać , a naj lepiej /thlać archttcktem 
~1ar.t) mi ~Je; te/. mieć" pr1ys1ło;ci mały ~klcpil... 1 moimi pracami . 
choć to bo;dtlc trudne do lr~.:ah/O\\anl .l 

Tosiu. iycLę ci spełnien ia tych marzeń, a do !>klepil..u L 

pr /) j em n ością będę /agłądać. 
Uda n~ ch w akacji! 

Dnękuję i \\7ajcmmc 

LE.'.A \\ IETRZY'\'SKA 
Ten rok szkolny b) ł szcLe~óln~ -

ostatnie miesiące zaskocrył) wszystkich. O 
\\\o ich "rażeniach opo" ied1iała mi 
picrws.w-, a \\łaściwie już drugoklasistka 
te S7koł~ Podstanowej nr 2 w Międl) r~ec?u. 

Lenko, co najbard,riej podobało ci 
Si\' " miniOn)m roku sLkolnym? 

Podobały mi się lekCJe bo pant nam 
du.to pomagała i dawała w nagrodę n .tadama 
kan) Lego. Podobały mi się tei 1ajęcia 
sponO\\C 1 ró.ine wkolnc impreZ) . 8) lo du.lo 
pysznoliCI 1 tarice1 

W roku szkol n~ m, który \\ ła~nie 
Lakończ~liśm~ , b~ taś uczennicą pien\SLej 

\lek\a ndra Bieła 

klas) . Czy m ról ni się i~cie pien\s/okłasist) od życia 
prLeds~.:kołaka? 

Jak byłam \\ prtcdvJ...olu. to pam nam dawała posiłki do 
~to l ika. a ,." Slkolc tueba było samemu JC prtyno~ić i s1ybko je\ć na 
pm:m 1c f uje!-tt więcej nauk1 a"" pr1cdvkolu 
więcej za ba\\ y. 

- . \ czy by lo coś, co ci się nic 
podobało? 

1\. 1c podobało m1 się to. /C jui' od 
dłuivego czasu mc '' 1d ,ri ałam ... ię .t 

knk/.anl-.ami 1 panią 
A podobała ci się nauka" domu ? 

- ~1c. dlatego ze wolę uCt}C '1ę w 
~zkolc z panią. kolegami 1 kolc.lankami. Je~t 
\\C~oło 1" grupie lepiCJ . 

C Lego nauczyła\ się " t~ m roku? 
'\lauc7}łam s1ę du.to li ter. cyfr. 

dodawać. odeJmO\\ <lĆ, a pr1cde w-..cy~tklm pt-.ac i crytać . Um1em te/ 
lcp1ej grac , ." piłkę no tną 

Co chciałabyś robić " cza~ie n akacji? 
Du.to grać \\ pałkę nol'ną 1 nauuyc się dobrze JC.i:dz•ć na 

rower te. Chciałab) m poJechać te i nad mor/e. 
- La CL) m lub za kim będziesz najbardziej tęsknić? 

Będę tęsknić za <.7J<olą i mmm• pr1yjaciół mt. 

Lenko, .lycLę ci uda n) ch wal..acji i V) bkiego ~potkania 1 
prz~jaciólmi! Oozobaczl'nia! 

\.leksandra Biela 
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JUBILEUSZ TRZCIELSKICH ORLĄ T 
40 LAT TEMU ... 
8)1 rok 1980, ~' Polsce b)l) to czaS) trudne polit)Cznic i 

!.poleunie, b)l kf).t)S ekonomiczo). A '' Trzciclu po,Hta,,al~ 
zapali), dziedzina !.portu, która mocno odci~nic s1~ " dziejach 
mia'lta. \Ie ntedy jcwczc nikt tego nie ''icdtial. '\larek 
Kraste\\\ki mial dopiero 131at,l\liccz)sła'' Kur) ś 1alicz)ł Ił lat, 
,\1onika Michalik \\ łaśnic się urodziła, a Lukasza Banaka jeszcze 
nie b)łO na \wiecie. ~ie,,ielu tei mieszkańcón znało sukcesy 
mcdaiO\\C znakomitych pobkich tapa~nikón, np. \ndrzeja 
Suprona, tego, któr) przez lata cale propaguje tuci<'l!.kie 
"Orl~ta". 

40 lat temu Krz)'l.ttof \ugus~niak zapoczątk0\\-31 epokę 
zapasó~' w Trzciclu. Załoi)ł ~ekcję 1apa~niuą i b)l pien\S7)m 
trenerem póLniejszych mistrzó~' maty. Amia! 1ch '>poro. botapasy 
cic-.7yły s1~ duiym powodzeniem. Tucicl mial wówctas trJ-y Slkoty. 
podstawową i dwie .tawodowe orat dwa internaty. Usportowionej 
mlod11eiy me brakowało "a pocnjtku '~ tremogach brało udział 
około 50 młodych zawodmkow. Bard/o szybko prtybyło 

zapa..,mkó''· powstało kilka grup 
''lekowych. Z różnymi ..,kutkami 
<.:W I C.I)ło wówczas oko ło 100 
adeptow sztuki zapa~n1e1cj . Pncz40 
lat było ich dużo wu;ccj, na pewno 
grubo ponad tyst<!C. moi.e około 

1200. l to św1adczy o rand7e tego 
sportu ''" Trzc1cłu. Jui od początku 
były mcdalo,.,·c sukce;.y na ponomic 
"ojewódzk1m czy makroregiOnu 
Jednak znaczacc os1agn•c;c•a 
trtc1clskim zapa~nikom przyniósł 

rok 1984.Wtcd~ to na 
Mi~tr1ostwach Pol~ki '~ Po1naniu 
- \tarek Kras1ewski i \1icczysła\\ 
Kur)~ "~walc.tyłi brą1owc 
medale. A potem przcro:lnc medale 
posypał) się Jak 1 rogu obfitości. 

'\1cdale 1doby\\ali równic;- Zbignie" KJiber, \tarek Trocz) ński, 
Artur Sit nik. Jacek Skrz) pczak. TomaS7 :'\-1rolik, Hieronim 
Kury ś, Sła'"omir Bronowicki, Dariusz Gła:lc\\~ki, Piotr 
Troczyński, Łukasz Banak, Monika !VIichalik. A nanet \\ tej 
grupie był Jacek \larciniak, d7isiejszy prze,.,odniczący Rady 
!VIiejskiej w Trzciclu. To była s1lna ekipa 1 poctątkowych lat 
i~tmcma "Orląt" Dużo "sławy 1 chwały" przy11ieśh swo1m klubom 
Swoją kanerę zapaśn1czą nczynali w Trzctelu. a potem 
kontynuowali w Wojskowym Klubie Sponowym .. Śią,k" Wrocław 
lub w innych znaczących kluba<.: h l tam tak7e odno\th '>ukce~y dużeJ 

rangi Marek Kras7e\\ ;.kt w roku 
1990 został WICemistrzem Europy, 
był trzykrotnym uczestnikiem 
mlstrzo.,tv. świata ,LJJmując Ja 
ka:ldym razem punktowane 
miejsca. Wtelokrotnie był rÓ\\ nież 
mistrzem Polski. \\' mistrzost\\ach 
świata , z dobrymi '' ynikami. 
UCZeStOIC.l) h rÓ\\ llll'i Artur 
Snmk i Jacek Skr zypcl'ak. A był to 
początek lat dllcw ięcdllcstątych . 

Ctcka\\C natom1a..,t były 

tapasnictc d/ICJC Dar1us7a 
C.łaic'' ..,kiego. Pochodził 1 Lomży. 

'' Trzctełu :tdoby'' al ta'' ód 
stolarza 1 trcnO\\ał " .. Orlętach"'. 

Po ukonc1emu slkoły "YJCchał na 

,tałl' do USA, dołączył do rmevkającychjuż tam rod1iców. W 1985 
roku tostał mistrzem L S-\ w kategorii juniorów. Tamtejsi 
dzienmkarzc nie rnogh zlokah!ować. gdzie Trzciel \IC: 1najduje -

":-pommał po latach Darius.1 <.iła7ewski Dz1s1aJ dla niemal 
,.,._,,ystklch ta \\tcdzajest oczywista 1 du7a w tym zm.ługa trzcielskich 
ohmpiJCZ)'KÓW. 

Bardzo wielu zapaśników z pienHzycb lat istnienia "Orląt" 

ma na S\\ O im koncie t) tul} mistrzów Pol!>ki. Stanowtą p1ękną kartę 
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w hbtoni ti7Cielsklch 7apasov. W roku 1996 Krzys7tof Augustyniak 
trenerską pałcC7k~t pr1cka1ał swoim da\\nym wychowankom. 
braciOm - Piotrow1 1 Markowi Troczyńskim. utytułowanym 
7apa~nll~.om. l'o były jui cnhy pó7mej ... 7ych 7apa..,mC/ych 
?nakomlto~cl Momki Michahk. ł ukasza Banaka Jubileust 25-

lecia trzcielskich zapasó" organizuje już Mieczysła" Kuryś, 
kolejny trener "Orląt". ObeJmuJe to stanowisko '' 2004 roku po 
powrocie /C .. Ślą~ka" Wrocław. Następuje niczwykły ro7kwit klubu. 
poJa'~la]ą Sil( tabe nowe naz\\iska i nowe sukcesy. ~a 
zapaśnicz~ ch matach walczą - Jerzy Szulc, 
!\1arzena ~1ichalik , Tadeusz Michałik , 

Seba\tian "'o;owac71 k, Mateusz Terlecki, Piotr 
Kaliński, Bartov Rajter, ~1ateusz lłase"lcz, 
Łukasz Cicć"iera, !\-1aja Lemańcz)k i w1ełu 
innyLh. Ldoby\~ają mnóst\\O medał1 na 
ml,tr/Ost\\ach 1 pucharach Pobk1. a także na 
Mu<dZ)'narodowych Mlstr/ost\\ach Połsk i. 
MaT?ena \1ichalik w \\ar~/aWH.' \\Ywalczvła 
srebm) medal Mi~trzo~tw I:.urop} K~detek . \\' 
"''01m dorobku ma 19 mcdah / róinvch 
mistr7o..,tw. w tym X 7lotych \.1atcu~z L łase'~ icz 
ró\\ nicź ma bogate tls1ągmęoa. m1ędz) mnymi
IX miejsce na Ml..,trzostwach [uropy Kadetów w 
Cnmogórt..:. l mponu]ący dorobek ma Tadcus7 
M1chalik. Dotychczas 1dobyl 1 R medali, a 
najccnlllcjve 1 nich to tłoto na Grand Prix 
Gennany 1 br:v na \11'>tr7ostwach Europy w 
Ryd7c >"ajwięk,tyml -.ukccsami Tadew .. za 
\11chalika -.ą V mieJsCa na \11str7ostwach Św1ata 
w Lzbek1\tan1e 1 Kazachstanie. Te ostatnie 
m1~trzo~t\ht dały mu k\\allfikacJe olimpijską do 

Tokio. l tak będz1e on trzec1m olimpijczykiem t Tuciela, któl) swoją 
karierę ?apa~mc7ą 1acrynał w .. Orlętach" Ta ek1pa 1 tr7..:cicgo 
dlie'>ięciolecia w więk..,zości kontynuowała treningt w potnań'>klln 
klub1e "Sob1eski" Tak '1ę bowiem d1ieje. '/e młodti npasmcy końc1.ą 
szkołę podstawową 1 rozpoaynaJą dalvą naukę w szkołach poza 
Trzc1elem. "ajcześc1ej Jest to Po1nan. gd1i..: końctą średnic s1koły. a 
potem studia. A .. Sobieski" stwarza 1m dobre \\a run lo do tren m g ów 

Ostatnie dzie'iięciolecie to ró"nieł \\Spaniałe osiągnięcia 
Gr1egorza Hildebranda, Jana Chojnackiego i Adama Fictza. 
"-alcią oni w S\voich karegonach \\ICkO\\)'Ch 1 wagO\\ych do 
uołÓ\\kl kraJOWeJ . Guegou liiidebrand i Jan ChoJnacki 
rcprc7cntO\\ a li Pobkę na i'v1lstr/ostwach Lu ropy w S erbu 1 we 
Włoszech. 1\oatomiast G Hlłdcbrand uctc'>tnlc.tył je<>tcze w 
Mistrzostwach Europy na Węgr7ech. tym <.amym wnął ud11al w 
tr7ech koleJ n) Ch tego typu imprcnch. w latach 2017 -l H i 19 

Oczywiście dumą ,,Orląt" jest Monika !\-1ichałik, 
uctestniczka trzech olimpiad, brą.to"a mcdalistka l Rio. Na 
wCLeśmejszych olimpladach /dobywała punktowane mieJsca. w 
Pckmic YIJI. a w Londyme V /dobyła 14 medali na 
mlstrzo'>t\\ach Ś\\lata i Europy. Czterokrotnie była m1stl7)'nią Europy 
\en lOrek i niezliczona ilość rary m1str1) ma Polskt 

7apa•micy '"~odnjcy '>lę 1 trzc1cłsklch .. Orląt" ?dobyli setki 
medali. róinych kolorow 1 ró.rncj warto~ci. ale "'szystk1e są 
niezwykle cenne dla klubu i miasta Bo. gd/ie jest takie m1asteczko, 
które ma tylu znakomitych zapaśmków t takim olbrtymim 
dorobkiem? To jest chluba trzeJelan 1 vczegolny po\\ód do 
akcentowania specyfiki oraz n1eNykłośc1 miasta A o tym w1e 
naJlepleJ burmistrz Trzc1cla - Jaro.,ła\\ Kac7marek. niCZ\\')'kły k1bic 
m1cjscowych zapaśmków. 7rcs7tą prz.cz lata kierowal 1arządcm .. 
Orląt", a obccmc Jest Jego honorowym p retesem Tr zcicl~kie ,.Orlęta .. 
to przede wszystkim zawodnicy 1 trenerz), ale rówmeż działacze, 
zwolennicy, sponsorzy, gospodarze gminy 

W l 992 roku dotychczasowa sekcja zapaśnicza działająca jako 
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W LKS ,.Orlęta" Gorzów przekształciła się w 
Miejsko Gminny LudO\\Y Klub Sportowy ,.Orlęta" 
Trtciel Od tego 1.dar.zenia klubem kierują 

zarząd} 1 preze~ami na czełe. A b~ li nimi - Marian 
Bronowicki, d~ul..rotnie Jarosław Kaczmarek, 
Piotr Troczyński, e bastian Szułcik, Tomasz 
Ko~ałc.z)'k. BardLo \\IClu członków zarządó"" ma 
olbr1ym1 wkład \\ rozwóJ .,Orląt". dzięk1 nim 
npaśmcy mają dobre. a nawet bardzo dobre \Varunki 
do trenmgó"" .C1ęsto CI d1iałacze są równocześn ie 
spo n~o r am1 trtcielskich zapasów a l bo 
organtlatorami sponsonngu T rudno ich byłoby 
wymientć, zbyt długa to jc~t l i ~ta. Mogąjednak mieć 
dużą saty~fakcję, że to ich hojność uatrakcyjnia 
imprezy zapaśntcze. nagradza tawodntkó\\. funduje 
im S\'-tatccznc upominki. A nagrody bywają róine 1 
wartoścwwc, np. rowery ufundowane przez Jana 
Suwtekiego Cty wvcłkic dofinansowania 1 
upominki~ GB~ Mu;d,ryr1e~l /re-.ną ta m .. tytucja, 
która od niedawna nost nazwę Lubuskt Bank 
Spółd?1elay w M1ędryrzcczu. mgdy me za\'I<!Odła 

tapasmkO\\, ;awvc 1ch w~pomaga. zwła!>z...:za 

finan,0\'-0 Duiu fim1 z gminy 1 pow 1atu ~pon .. oruJC 
trzc1elsk1c .,Orlęta'' dlatego na puestrEem o~tatnich 

16 lat było wiele imprez zapaśmczych rangt wojcwod.d..1ej, 
ogólnopobkicj i międLynarodo\\ej . Od lat systematycznie odb}"'"a.H 
),H; M t ędzynarodow c M ts trzostwa Województwa Lubusktego '" 
Zapasach . Są to~\\ tetnte przygotowane zawody z udziałem lictny.:;h 
ek1p kraJowych ora1 ntgran tc.lllych. Bywali bowiem tawodntC)' E 
RosJi . Białorusi. Dani t, 'Norwegu. ~iemiec . Do roku 20 18 byłyone \\ 
Brójcach, ale ostatnie odbyły się JU? w nowej sportowej hali im. 
Moniki \1ichal ik w Tr1e1elu. Ten wspaniały obiekt sportowy powstal 
równtci, w jakim\ \topntu. 1a pr1yczyną zapa.O:.ników. 1\a uroc1.y!.tc 
otwarcte hall prEyjechal prcl'c~ P/Z Andr1cj Supron. ale r<'l\\ntei 
byh dawm 1 obccm znakomtct zapasnicy wywod;ący s1ę 1 

trzcielsk1ch "Orląt''. To było bardzo ważne klubowe wydarEcmc La 
trenerskiej kadenCJI ~1Jeczy),la\\a Kurysta odbjły stę tri} nietw}kle 
IStotne 1mprcry kraJO\\C Puchar Pobkt w 2007r ora7 d\\-Ukrotmc 
Mistrzostwa Polskt 5cmorek w Zapasach \\~ jątko\\ ~ mi La\\ oda mi 
b) l puchar, na któr) przyb)li czoiO\\ i zapaśnic~ 7 kraju. O rand1.e 
tej imprezy ~niadcz)ł fakt , i:e nśród go~ci b~ło sześciu 
medalistó\\ olimpij skich- Andrzej \\ rońsl..i, J óuf Tracz, 
Włod.t:imierz Lawadtki, R)SLard \\ oln~ . Andrzej Głąb i Jacek 
Faliński. M t strLo~twa senwrek także były wysokteJ kla..,y. wsród 
""1elu .makomnych ta\~rodntcEck były dwte ohmpij ki Agmevka 

V. icvczek i \1onika Michalik. Dużym zainteresowaniem i 
powodzeniem cieszyły s1ę takie mnc tmprc1y organizo\\ane przez 
.. Orlęta··, czyli Ogólnopolski l um1cj 7apaśmczy o Puchar Zarządu 
GBS w \1tędzyrzeczu orazlurnieJ o Puchar "Wyl'\volcma l rzc1ela'' 
Trzcielscy zawodnicy równic i: brali u dna! międzynarodo\\ ych 
.>awodach. np. w rosyjskim Kalinmgrad.t:IC, w o~Jo. Były to dla 
;awodmk<m atrakcyJne wyjatdy połą<.:tone 1 elementami turyc;tyczno 

po:mawcrymi. 
Dzialalno~ć ,,Orląt" to nic tylko c1ęr.tc zawody i treningi, ale 

ró\\ruc.l obozy sprawnościO\\e zapaśntków. współpraca z mnymt 
klubamt, spoikama w1gi lijnc i różne tmprczy tntcgracyJnc To łączy 
.rawodmkó\\ 1 mobilizuje do inten ... y\\ncj pracy sportowej. W tych 
dLtałamach '"spomagają trenerów cz~sto rod11cc 7awodnikow oraz 
dnałacze. '.\ ostatmch latach chyba nJe odbyła ~tę iadna tmpre/3, na 
której brakowaloby prezesa zarządu GB~ \11ędryT?ccz Zbtgmewa 
Górnego. wiemego kibica trzciclskich npa\n1kÓ\\. Podobmc czynt 
Anna Chojnacka - mama Janka towar 1ys.t:y ),)' now 1 we wsLy~tkich 
zawodach. nawet tych zagranic.rnych.A p11y tym utrwala na fotografi t 
medalowe sukce'>y ws7ystkich zawodników .. Orląt"' oraz rozpievc73 
ich znakomitymi ciastami własnego wyp1cku. 

Obecnie klub ma sporo młod~rb za \\-odnikón . któr.l) 
pr.rygotO\\UH s tę do ~tartO\\ na matach 1 JUŻ w te lu 1 n t ch ma"" tękS?e 

Gospodarczy Bank Spółdzielc2 
Międzyrzecz 

lub mmcJve sukce::.y tapasmcte Klubon-a 
rzolówka to ; wJccmt~trz Pobkt Grzegorz 
Hidebrand ora/ brątowy medalt~ta Mtstrzo~t\\ 
Pobki Adam het/, "" icemt~trzym Pucharu 
Pobkt rmma ZaJ<!C 1\atomta ... l prryszłością 
klubu Eapc\\ nc są - Kacper Fictz. Dawtd Szulc, 
Karol Repie h 1 w idu mnv~h. któr.l) rozpoczęlt 
doptero puyg:odę 11apasamt A prarują z nimi 
lrenerz~ Micc.ry~ła\\ Kury' 1 od paru lat 
Włady~ław Wyrwał. były 1apasmk .• SJa..,ii'" 
Ruda Ślaska. pięciokrotny n11:.trz Pobkt 
scmorO\\. a obccme mtevkamec Pszczcwa 

40- lecie za pasón n TrLcielu to długa 
historia \\~dar.t:cń . sukr csó" i La~ odnikó~. 
l..tór.t:) na m arie za pi~~ \\- ali dLieje IJubu, 
mi a~ t a i ~ '~ oje \\la s n e. l e~oroe1n e 

"ne\ niowe 'fiędtynarodo,~ e \1istrlostwa 
'Województwa Lubulikiego \\ Za pasach będą 
podsumow a ni e m te go 
\\yjątkO\\ Cgo jubileu,lu. l 
należy mieć tylko nadzieję, ;c 
korona\\ iru \ nic pokrz~ ;uje 
t ych planó'' · 
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Przedsiębiorstwo Robót 
Instalacyjno - Montazowych Spółka z.o.o. 

w Międzyrzeczu ul. Reymonta 7; 

wydzierżawi: 
pomieszczenia biurowo - handlowe o pow. 300 m2, 
pomieszczenia magazynowe o pow. 1000 m2, wiatę 
magazynową o pow. 900 m2, place składowe oraz 
lokale mieszkalne o pow. 35m2, 50m2 i 63m2 
(dwa pokoje- I piętro) . 

sprzeda: 
- lokale mieszkalne o pow. 35m2, 50m2 i 63m2 (dwa 
pokoje - I piętro) . 

sprzeda po obiłonych cenach: 
-kocioł olejowy MB/MW- 32 kW (kompletny-nowy). 
- materiały branży elektrycznej. 
- materiały branży sanitarnej. 
- maszyny krawieckie (używane) 

zatrudni: 
- pracownika do zarządu spółki. 
- konserwatora (również emeryta, rencistę). 
wymagania dla pracownika umysłowego: 
- wykształcenie kierunkowe; 
- trzyletni staż na stanowiskach kierowniczych ; 
- dobra znajomość obsługi komputera ; 
- zdolność planowania i organizacji swoj ej pracy. 

Kontakt: tel/fax (95) 741-16-55 

, - ·- ·-·-·- · - ·- ·- ·-· - ·- · - ·- · - · - · - ·- · - ·- · - · - · 

i -t;~~: :-w R~:o~~~~-: 
SKUPISPRZEDAŻ 

l 

l 

l 
1 Naszą ofertę kierujcm} do wsz}stkich, którJ:y i 
1 posJ:ukują nowych i niespotykanych zmian, rozwiązań w i 
1 wyposażeniu wnętr.t. Przywracamy świetność starym i 
! meblom, zachowując ich pierwotne kształty i i 
1 niepowtarzalny charakter. i 
l . 

1 Wsz) stkie prace restauratorskie W) konujemy we 
i '"Jasnej pracowni. Dzięki '" icloletniemu doświadczeniu, 
i jak również '"arunkom warsztatowym, gwarantujemy 
i najwyższą jakość naszych usług. 

l 

! KO'\TTAKT: 
l 

l 
i Międzyrzecz 

0603365989 

0603365990 
Wyszanowo 40 

66-300 

ZAPRASZAMY i 
' · -· - · - · -·- · - · - · - · - · - · - · - · - · - ·- · -·- · -· - ·- · - - ~ 

Usługi Serwisowo Instalacyjne 
"USIPOL" 

Bogusław Babula 

-montaż, uruchamianie, przeglądy 
okresowe, naprawy,kotłów 
gazowych firmy vi .. MANN 

-serwis kotłów gazowych firmy 
Unical Dua 

-serwis kotłów olejowych 
-okresowe przeglądy instalacji 

gazowych 
-instalacje CO, sanitarne 

i gazowe 
-montaż kominków z płaszczem 

wodnym 

tel.60S 36 56 02 

GABINET (""-'~ 
STOMA TO LOGICZNY 

lek. dent Magdalena SObl<owicz-Jarmolińska 

ui.Mieszka l 11/15A 
(l piętro-nad sklepem Rossmann 

SPRZEDAŻ -ZAMIANA 
Mieszkanie 50m2- bezczynszowe, 

parter w bloku,2 pokoje, kuchnia, łazienka, garderoba 

Duża piwnica, budynek gospodarczy 

Grochowo koło Sulęcina 

ZAM lANA na kawa lerkę w Międzyrzeczu 

tel. 517 746 073 
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ZJEDNOCZENIPROZĄiPOEZJĄ 
W trudnym czasie pandemii koronawtrusa, w czastc 

i zołacjt, potrafimy stę 7jcdnoc7yĆ wokół kstążck. Doceniamy 
dobrodziejstwo umiejętnoŚci c7ytania. l\a nowo odkrywamy 
starą prawdę, że książka jest prawdziwym przyjacielem. a 
czytając, żyjemy podwójnie. 

Pomogła nam w tym Wojewódzka i Miejska Biblioteka 
im. C. Non' id a '' Zielonej Górze, ogłaszając PlERWSZY 
MARATON CZYTANIA. Akcja trwała do 15 maja 2020 i 
polegała naczytaniu online. 

Niespodziewani c otrzymałam nominację do ud7i ału od p. 
Aleksandry Mrozek - Radnej SeJmtku Lubuski ego i 
Puewodmczącej Komisji Kultury. Edukacj i, Sportu i Turystyki. 
Ochoczo przystąp iłam do realizacj i zadania. Wybrałam prozę 
Włodzimierza Korska ,. Piękno w lesie", s7kic z dztedzmy 
estetyki. Książkę na podstawie zachowanych rękopisów 
opracował Henryk Leśniak. Wydana została z końccm 20 19r. 
przez Wojewódzką i Miejską Bib liotekę im. Z. Herberta w 

o \..GA TOKARCZłJ~ 
PRAWIEKI .. 

- CZASY -

Go r zowie W lk p ., K lub 
K o lekcjone r a i K u lt u ry 
Łowieckiej tm. Włodzimierza 
Korska i Zarząd Okręgowy 

PZL w Gorzowie Wlkp. Z 
pac hnącą d ruki em ks iążką 
p ojecha ł a m d o Puszczy 
I\oteckiej , aby w jej scenerii 
n ag r ać film ik , k t óry 
opubl i kowałam na swoim 
profilu . Do akcj i nominowałam 

p. Halinę Relicb 
skwierzyńską poetkę, która 
chętnie uraczyła nas sworm 
znakomitym wierszem. Pani 
łl al i na jest orga ni zatorką 
słynnych wieczorów poetycko
muzycznych w Skwierzyn ic. 
Tym r aze m pan i Ha l ina 
przeczytal a wiersz pt. "Takie 

tam rozmyślania". Słowa wiersza skłaniają do refleksji nad 
życiem 1 naszym podejściem do otaczająceJ nas rzeczy'" istości. 
Oto one: 

Różne bywaj q zdarzenia 
przez życie nam zesłane 
jedne pel11e bólu 
inne czcimy szampanem. 

USŁUGI 

INFORMATYCZNE 
ORAZ SPRZEDAŻ 
f: dojazdem do khenfCJ) 

Tak wiele od nas zależy 
gdy chcemy by życie sens miało 
lecz kiedy zły los nas dotyka 
zależy od nas tak ma/o. 

Mówimy "Nie" złu wszelkiemu 
w potrzebie zpomocq spieszymy 
gotowi jesteśmy na wiele 
gdy trzeba się lqc;.yć z innymi. 

Lecz kiedy spokojna codzienność 
do wyzwań nas wielkich nie zmusza 
jut nie ma ciepłych słów 
iJ-·cz/iwych gestów 
bo nie ma powodu do wzruszeń. 

Tak wiele od nas zależy 
zależy od nas tak ma/o 
może trzeba coś przeżyć 
by iJ-•ć sir naprawdę chciało 

Halina Reiich nominowala kolejną osobę do Maratonu 
p. Lidę Szczerbiak - skwierzyńską polonistkę o aksamitnym 
głosie. która zaszczepiła umiłowanie do języka i literatury setkom 
absolwen t ów Liceum 
Ogólnokształcącego im. Ireny 
Sendlerowej i nadal to czyni 
wśród uczniów Zespołu Szkół 
Tec h nicz n yc h i 
Ogó l no k ształ cących tm . 
Stanisława Lema oraz 
słuchacą z Uniwersytetu IIl 
Wieku. Ma też mne talenty, 
np. taneczny, realizowany w 
Zespole Tai1ca Ludowego 
"Obrzanie ., czy wokalny, 
słyszany w chórze 
"N icelaos". Pani Li d ia 
n ag rała f ilmik, czytając 

fragmenty ks i ążki na~zej 
noblistki Olgi Tokarczuk 
pt..,Prawiek i inne czasy". 
Jest to saga rodz inna 
opowiadająca h i~torie dwóch rodów: Boskich 1 Niebiesktch, pod 

którą ptsarka przemyca pr:tem) ślenta o ludzkim 
.lyciu, losie t przemijaniu. Pam Lidta wybrała 
rozd?iał .,Czas sadu", gdyż z powodu koronawirusa 
wu;cej czasu spęd?amy w sadach i ogrodach. Ftlmik 
upublic1mła na swoim profilu. 

Tak. oto zielonogórska biblioteczna zachęta do 
czytania trafiła do Skwierzyny. Okazało s1ę, że 
lubimy czy1ać, lubtmy prozę i poezję. Potrafimy 

• tnstalaqa t naprawa sys W•ndows .,"'·~ ··-· ctcszyć się piórem noblistów, znany·ch ptsarzy, a • Serw•s Laptopów oraz telefonów kom. ""' ..,., .... 
• Opoeka tntormatyczna. Certpkat gw stałą cenę • _.... takLe rodzimej poetki. W czasach pandetmczneJ • oonfiruraqa roU1erow 

• Konftguraqa tnternetu 
• Składanoe zestawów komputerowych 
• usuwanoe w•rusów t za.nfekowal\ych pl;ków 
• odzySkrwanie danych 
• rnonta.t moMonngu ~~w rolefoniO "'"" 1 
• montaż systemów alarmowych GSM 

• 

• Tworzen.e Banerów 200x1oo i ume izolaCJI l Maraton Czytama w forumie sztafety 
• Tworzen•e oraz prowadzente stron www 
• Tworzeme proJeKtów grafiCZnych 
• Sprzeda~ pod potrzeby kl.enta 
• Sprzedaż oprogramowanta antywvusowego 
tusze. tonery. pendnve karty pam•ęc•. dys~t 

okazał stę znakom1tym pomysłem. A 
;Y- skoro był pierwszy. to może będą 

~~'-' .. .,t-.... następne ... 

En a Zdro\\onicL- Kulik 

1-26-52 
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WIATR I CISZA Wiatr jq obserwował, 
jej ksztahy powiewem malował. 

Ona, przystanęła zdumiona 
wtuli/a wiatr, w swe ramiona. 

Spotkali się u podnóża Karkonoszy. 
Był maj, więc 
nie musieli mieć kaloszy. 
Słotlee ogrzewało góry 

Delikatnie smagał jej włosy 
-loki pokręcone-

Prawdziwa miło.U ich połączyła, 
głęboka i szalona. 

aż ciemne jej oczy, 
na tJiebie taticzyly białe chmury. zwróciły się w jego stronę. 

Rozblysly ucieszotJe. 
Polatach, 
w domowej ciszy, 

Wiatr powiewał swoją dumną miną. 
Cisza, snuła się doliną, 
w majowym spokoju, 

Wiatr dumnie zawirował ... 
Jej oczy pocałował, 

otuleni milością i i;ycia radością 
słuchają Chopina klawiszy. 

doznawała radości znoju. potem usta, musnął czule
jak delikatne tiule. 

Anna i Tadeusz 
30.05.1997 

WARTO ZWIEDZAĆ 
Mamy czas wakacji i urlopów. Z wyjazdami do 

ngranicznych kurortów są trudności a i lęk przed 
epidemią też nas trochę przystopował. Dlatego też jest 
okazja, aby zwiedzać Polskę. Część ludzi lubi plaże z 
leżakowaniem, ale są tacy, którzy n ie lubą 

bezczynności. Proponuję odwiedzić ciekawe miejsca, 
pełne historii i atrakcji. 

ŚWINOUJŚCIE - l eży przy ujściu Świny i jest 
nazywane krainą 44 wysp. Największe z nich to 
zamieszkane Wolin, Uznam i Karsibór. Jako 
uzdrowisko zostało d ocen i one w 1826 r. kiedy to 
rozpoczęto budowę pierwszego domu zdrojowego. W 
1837r. rozpoczęto projektowanie nowoczesnych 
fortyfikacj i, a w 1846r. zapadła decyzja o utworzeniu 
twierdzy morskiej i budowy fortyfikacji twierdzy 
świnoujskiej. Stąd można udać się w rejs po Bałtyku, 
katamaranem na niemiecką wyspę Rugię czy też 

wodolotem do Szczecina. 
Warto zobaczyć m.in. Zespól fortów twierdzy 

Świnoujście : 
Gerharda z~any równ1ez Fortem 

Wschodnim. To najstarszy i najciekawszy obiekt 
twierdzy wzniesiony w latach 1848 1856. Należy do 
najlepiej zachowanych XIX- wiecznych pruskich 
fortów nadbrzeżnych w Europie i od 20 l O r. jest 
siedzibą Muzeum Obrony Wybrzeża w 

Świnoujściu. Do końca II wojny światowej był pod 
zarządem niemieckiej marynarki wojennej. Po wojnic 
był używany przez Rosjan, a dopiero w 1962r. 
przekazany miastu . 

- Aniola - z lat 1854 - 1858, który składa się ze 
zwieńczonej tarasem rotundy i bas7ty. 

- Zachodni wybudowany w latach 1843 1863 
( tu stacjonowaty wojska radzieckie). Latarnia 
morska zw. Królową Jasności jest najwyższą w Polsce, 
(ma 68 metrów) i najwyższą latamią ceglaną na 
świecie działającą od 1857 roku. 

Park Zdrojowy - z XIX w. zaprojektowany przez 

dyrektora berlińskich ogrodów królewskich. 
C mach poczty z 1878 r. 
Ratusz z 1805 r. obecnie Muzeum 

Rybołówstwa. 

Podziemne Miasto na wyspie Wolin to sieć 

podziemnych korytarzy o długości l km z 
ki lkudziesięc ioma pomieszczeniami i schronami 
ukrytymi pod nadmorskimi wydmami. 

Kościoły : z. XV w. przebudowany w 1826r., 
parafialny z lat 1902-1903 i Chrystusa Króla z lat 1788 

1792. 
Wiatrak Stawa Mlyny (znak nawigacyjny i 

symbol miasta) i 12 km Promenadę. 

KAMIEŃ POMORSKI - leży nad brzegiem 
Zalewu Kamieńskiego. Pierwsza znana stolica 
Pomorza. Od IX-XI w. była to osada rybacka, prawa 
miejskie otrzymała w l274r. W XI wiekujestjuż dużym 
grodem i jest siedzibą książąt zachodniopomorskich. W 
1308 r. miasto spalone zosta ło przez 
Brandenburczyków. W latach 1630-1679 staje się 

własnością Szwecji, później Brandenburgii , a do końca 
II wojny światowej Królestwa Prus. W 1876 r. odkryto 
źródła solankowe i Kamień staje s ię uzdrowiskiem. 
Powstają sanatoria i szpital uzdrowiskowy. 

Zabytki: Osiedle Katedralne z wirydarzem 
katedralnym z xm w., konkatedrą, pałacem biskupim, 
kanonią, domem zakładu panien z lat 1691-1694, 
domem dziekana i plebanią. 

Stare Miasto: kościół z XIV w., ratusz. gotycki, 
Brama Wolińska i Wieża Piastowska z XIV w. 

W katedrze odbywa się Międzynarodowy Festiwal 
Muzyki Organowej i Kameralnej. 

Tym, którzy wybiorą się na zwiedzanie, życzę 
pogody i wiele przyjemności z poznawania własnego 
kraju. Osobiście bardzo dobrze wspominam swój 
pobyt w tych miastach. 

Wiesława Chamienia 
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OBRZYCKIE "WEMBLEY" W RUINIE 
A kiedyś ściągały tu tłumy kibiców ... 

warunki na tym [ 'qJI' i 
o b 1 ck c i c by l y At~r); 
zaakceptowane 
przeJ' ptłkarskie 
\Ą,ładl'c Dodam. ie oprocz mec.1ów o 

Przed lał) stadion w Obrz}cach byl areną naj\\-iększ~ch 
sukcesó'" piłl..ar.t) międ.tyrzeckiego "Orla", a dzialo to się 
~\SZ)Słko na oczach t)sięc) kibiCÓ\\-. A dzisiaj? D1.isiaj trudno 
uwierzyć, i:e to miejsce b)'ło kiedyś boiskiem, po któl) m tOCZ) la 
się piłka i biegali piłkarze z reprezentantami Polski \\łącznie. 

Cały obiekt .ta rośnięty nieomal metrową trawą lub czymś 
co ją przypomina. Metalowe " kikuty" bez drewnianvch 
siedlisk są wspomnieniem po skromnej trybunie, a niewi~lki 
budynek''" any prJ'e.t pilkarzy " bunkrem", który spełniał rolę 
meczo\\ej szatni, to dziś "baza" grupy meneli. 

Pragnąc pr.t) pomnieć kibicom futbolu wspaniałą 
atmosferę, jaka kied) ś tam panowała, zaproponowałem kill..u 
osobom po""rót do lat belpowrotnie minionych i poprosiJem o 
wspomnienia. A co ciekawe, każdy mial inne. 

R) szard A~IOŁ-mimo młodego wieku i nie:.byt okazałych 
warunków fi zycznych nalei;al do najskutec::niejs::yd1 
zawodników"Orla"wlatach 70. minionego wieku. 

- O czasie spęd7onym na boisku w Obrzycach, o mectach. 
treningach i me tylko moglibyśmy rozma'Atać godztnamt Ja. 
podobnie Jak k1lku m01ch kolegó'-", do kadry p•emvego ;c~połu 
trafi łem d11ęk• fom11c sportowej jaką reprezentowałem w zespole 
juniorów. Nikt z nas w tamtych czasach nic narzekał na jakość płyty 
boiska czy warunki sanitarne, my chcieliśmy po prostu grać. Jak 
dziś słyszę o wymogach t pretensjach aktualnych reprezentantów 
"Orla", to "krew goluJe m1 ~ię w żyłach", by nie powied;ieć 
dosadniej. 1\as;e pokolenie grało w najsilniejszej na owe ctasy 
lidze międty\\Ojcwód;ktej tj. grup1e śląskiej, gdzte spotykaltsmy 
stę m. m. z "Ptru.tem" Ghwice, aktualnym Mistrzem Polsk1 ora1 w 
Pucharze Pobkt na vczcblu centralnym. Dlatego Ja mogę s1ę 
dzistaJ poch\valtć tym, że w pamtętnym meczu ze .. Sią..,kicm" 
Wrocław pokonałem Jana Tomaszewskiego. legendę polskiej 
piłkt. A dzisiaJ to nawet nie Jestem zońentowany na jakim szczeblu 
rozgrywek występują nasi następcy. Nie chcąc sobte psuć 

atmosfery naszego spotkama. powróćmy lepteJ do cn~ów 
.,obrzyck1ch". Wcześmej '"spommałem. 7e piaszczyste podło;e 
wcale nam nic pr;cszkadzało w treningu. a w czasie meczu 
przeciwnic - było zaletą, a szczególme podczas wykonywania 
stałych fragmentów gry, Jak rzuty rożne. Według zało7cń 

taktycznych zawodnicy o drobniejszej posturze m. in. tacy Jak Ja, 
mieli robić ,.zadymę" czyli zakurzyć na polu karnym przectwnika. 
by ułatwić grę kolegom grającym dobrze głową. Faktem jest. 7c 
przed ka.ldym meczem stra/acy mocno zraszali boisko, a walccm 
starano się je wygładztć. ale me na wiele to się zda lo ~zczególn1e w 
dniach. k1edy mocno swtectło słonce. Pocz~ttkowo druiyny 
przyje1dnc m1ały du7e /3Slrlczenia do stanu płyty i braku o;,zatni. 
albo\\ iem mu~iały przebierać się w swotch autobusach ale 

ligo>,Ą,C punkt) na botsku w 
Obrtycach goścthśmy drużyny z Bułgar11. ~1enuec 1 zespół. w 
którym grah - co na tamte czasy było w1ełką sensacją - sami 
czarno-.kórzy za\\oodmcy. a skąd pochodzili'' Nie wiem. 

A powracając do pierwszego mcrozstrzygniętego (0:0) 
spotkama ze "Śląskiem" o czym nigdy do tej pory nie mówiłem, 
zwróc1łem uwagę sędziemu głównemu przed Jego decyzją o 
wykonywaniu rzutów karnych. ie wpterw powmni~my rozegrać 
dogrywkę. Wtedy Brunon Hirsz z Poznania w niezbyt kulturalny 
stylu Lwrócił się do mnie -,.Ja ci k .... , gówmarLu, dam dogry'Akę". 
a moje nazwisko trafiło do Jego notatmka. W tamtych czasach 
bowtem me były jeszcze stosowane iółte t czerwone kanki 
Odpadmęcie z PP z ektpą z Wrocław ta bardzo mnie zabolało. gdy:l 
w kolejnej rundzie była szansa gry z .. Polomą" Bytom. byłym 
\1tstrzem Polskt. gdzie w ataku grał Jan Liberda, a bramki strzegł 
legendarny Ed\\-ard Szymko\\ i ak. z którym to bardzo chciałem 
się spotkać . 

1\a koniec ktlka zdań pl)'\\aty DZięki grze \Ą, ,.Orle" takjak 
m01 koledzy. byłem postacią dobrte ro7po7na>,Ą,alną m. tn wśród 
mteszkanCÓ\\ Obrzyc. co ułatwtło m1 pewnego razu przedostać stę 
na zabawę taneczną. a to wtencn~ n1e by ło tak wcale łatwo 
"wkraść się" w to środow1sko. Na tej zabawie poznałem niezwykle 
miłą dz1ewczynę. która potem została moją żonę 1 do dzlSlaj 
jesteśmy razem. Nie 'Aiem czy poznanie wtedy żony, czy też 
aktualna forma piłkarska była wynikiem tego, że na drugi dzień 
drużyrue ,.Czarnych" Żagań strzeltłem dwie bramki. 

Andrzej SZEWCZYK - podpora defensywy MLKS 
" Orze/ " w najlepszym jego okresie. 

- Moją histonę muszę rozpocząć od piłki juniorskieJ, gdyż 
nic \\iem, czy do świadomośct mtestkańców \11ędzyrzecza 

dociera Jeszcze fakt, że były lata kiedy piłka no.lna w wydaniu 
Junio~kim stała na najwyższym poziomie w województwie. O 
palmę p tern ~zeń s tv. a \\ WOJcv .. ództw te wówczas L1elonogórsktm 
walczyhśmy ze ,Zrywem" Z1clona Góra Nam nic przes?kadzało 
p1aszczystc podło7c obrzyckicgo boiska, a \Hęcz przectwnie, było 
nasLym atutem. albowiem trenując na co dZień w takt ch warunkach 
byltśmy lepieJ przygotowani kondycyjnte. Nam. młodym 

piłkarzom. niestraszny był dystans, jaki d.liclił nas od miejsc 
zamtestkania do boiska w Obuycach. Ja na prtykład mieszkałem 
na ulicy Micktewicza, miałem więc do pokonania całkiem niezły 
kawałek drogi, a pamiętać nale.ly. ie me k31dy 1 na!> m1ał w domu 
jaki~ środek lokomOCJI np. rower Pragnąc 111c spóźnić się na 
trentng należało WYJŚĆ z domu z odpowtednim wyprzedzcntem, 
późmeJ około dwie godziny tren m g u i powrot Choć nic zawsze. ja 
na pr:~ykład z Józkiem Sochą \\ldokrotnic pozosta\\altśmy po 
navym treningu na tenisowe poj cd) nkt na pobliskim korcte. 
"'aszymt prteci,,ntkami podrugteJ stronie siatki była para \1aciej 
Dobro\\ ols ki i Tadeusz Wolnien icl . a o \\yniJ..ach tej 1")\' alizacj1 
nie będę lepiej wspominał. PrO!>tę sobte samemu teraz wyliczyć tle 
c;asu to zabterało. CZ) drt-.13J młud11 adepct p1łk1 no1neJ i ich 
rodztcc b) li b) gotowt do ta!.. leJ "amody~cypltny'l ""'~: jc ... tcm 
pcwten! Po\Hacając do mojej kartCT) \\ .. Orle". na~/J po ... rawa" 
druzyn1c JUniorÓ\\ zaowocowała awnnscm do pierwszeJ drużyny. 
Du7ym zaskoczeniem \\ ptcmszym moim .. scn1orsk•m·· mcc;u 
była decyzja trenera - gT) na boClncj obron1e. Powód był jeden -
miałem kryć Tadeusza Docza . ktÓT) nicdawno był przecież 
;awodnikiem.,Orła''. Krótko mówiąc nic miał on .. powąchać" piłki 
i chyba musiałem dob11c w ywiątać s i~ 1 po w ter ~:onego zadarua. bo 
od tamtego spotkanta zostałem podsta\vowym graczem 
mjędzyrzecktCJ jedenastki 1 wróctłcm na moją ulubwną pO/YCJę 
.Jor stopera" O wyntkach <,potk,tń 1 moim ud7Jakm nie chcialbvm 
mówic, bo to moina znale;ć '' hiąikach wydanych z ok~zji 



______ ....:w=w;.:;w. powiotowo com p/ POWIATOWA 43 

jubtlcu'>7} .Orla", ale o atmo,fl!rze w dru1ymc jaka wówcza 
pamw.ała 57acunck 1 pov.:a.ianic <;tars7ych 1awodmkóv. mu,tałc~ 
sobtc v. Y'\alC/yć na boto.,ku w trakcie treningu ery m cent l\ te bvlo 
jak to w gv.·ar;c boi..,kov .. cj mówiło sią: .. nic ma 1m iłuJ s tę'. kt;;ci 
.. tr;e:-.zuał)"'. czego JC..,tern namacalnym przykładem. albowtem 
na O!)tatnim trenin~u pm:d hi.,toryc7nym dla .. Orła" meCtem /C 

.. Śiąsktem" Wrocław złamałem pra\\Y obojczyk. Powtern et . .ic do 
d7i~taj czuJę v. ..,obtc \\telką zlo~c i rozgoryczente. że nte mogłem 
wy-.tąptć pr7ccm ko teJ druzynte 1 Lesłal,em ĆmikiewiC7em 1 

Janem 1 omaqcwskim w składZie. l\ a całe szczęścte. 7e dr Adam 
S.zantruc.~;ek potwohł mt obejrzeć ten mecz t założył mi na ktlka 
dni pr?"' t7oryc7ny g i p~. Złamanie jednak było na tyle 
skomplikowane, /c musialem przejść operację, a dla w;mocniema 
kości wstawiono rnt ,.nitkę platyno,vą"'. Pamiętam, jak /artowałeś 
ze mnie, ż.e w ten sposób podntosłem swoją wartość, a nie v.-tcmc~:y 
sobtc przypominasz. że ktłka dnt wcześniej obojczyk złamał 
Jurek KasJ:ubski, ale lewy. Tak więc prze1 pewien czas 
twor7yltśmy dośc oryginalną parę Aha. nitka ,.,. motm oboJC?yku 
pozostała do dttstaJ r 

Stanisław Z l E :vl EC KI ·p r.. e:. wiele lat przywd-ziewa/ barwy 
klubowe "Orla" jako piłkarz, następnie trener grup 
mlod:.ieiowych, działacz i pre~es klubu. 

. · Boisko w. Obrzycach \\ mmm przypadku koJarzone jC:.t 
głowme z ptlką \\tekujuntorsk~ego, albowiem szkoła średnta poza 
\lltędzyrzcc7em, a pÓ7ntCJ słuzba WOJSkowa nic p07\\0liły m1 na 
dłu7ej 7atstnicć na tym htstorycznym dla międzyuec7an obtekete. 
Wprawdzie nic mam na swoim koncie zbyt wielu spotkań na mm 
ro7cgranych, ale za to do d;isiaj wspominam najładniejszą bramkę 
pką udało mt ~~~ str1cłtć \\ trakcie mojej ptłkarsktej kancry. Pr7C/ 
lata, w tym również te ,juniorskie", występowałem głó\\ me w l mit 
obrony, choć pr~:ydar;ały się w roli pomocnika a nawet bramkarza, 
~tąd ~trzelanie_ bramek nie należało do mmch zadań, a \\ręcL 
pr~cetwmc · m1ałem '!rzec przed ich utratą Zdarzyło .,ię jednak, że 
w Jednym 7C spotkań wystąptłem w roli wykona\\CY rrotu wolnego 
be7pośrcdmcgo Stylu w Jaktm wykonałem ten rmt i ?dobyłem 
b:a~kę, m~.ic trochę prtc<;ad7am, ale me powstydttłaby ~~~; 
niCjedna g\\tazda futbolu 'V1oi koledry z boiska iało\\ali trochę. ic 
"tclką ~7kodą dla dmżyny było to. 7e tak r7adko podchodttłcm do 
,., > kony'' ani a r zuto\\ ,.,. olnych Dodam JeS7C7C. te po 
;akonC?onym <.potkaniu. po którym ze ... pół scnioró" ro~:grywał 
~WÓJ mcCL, Jak sobie pr.lypominam z .. Otmętem·· KrapkO\\icC. 
ptłkarzc tego klubu gratulo,,alJ mi zdobycta tak cfektO\\nCJ 
bramk1 Kiedy dlt.,laJ tak rotma\\tam> 1 ""pominam tamto 
wydarzcnte, mam pr7cd oc7amt wspolne .,tremngt" 7 bratem 
Romanem w pr;ydomo,s,.ym ogródku, kiedy na pr;cmtan 
poptsywałlśmy '>t~· prted sobą wtuc?kami technicznymi i stylem 
pokonywanta 'Jiicl;}ccgo nas ogrod7enia! 

Tadeusz KUIK ·jaJ.. d-;;iesiqtki międzyr:ec:an na/ef.a/ do 
wiemych kibiców, których nie odstras:ala odleglość od miastu do 
obr:;ycJ..iego boi.~ka. D;.i\iuj 'wq \ympatię przela/na .\iatkówJ.ę 

- Jestem ciekaw. cty ktedyś Jeszcze gra ptłkarzy .,Orła·· 

'"budti taką sympatię i tamtcre-.owantc k1biców. l l 
ja~ v. t latach sicdc~dztc..,iątych minionego 'ft~t''K 
\\teku. Tu 7\Hacam stę do tych Cl}tclnikó,,.·, 
którty tych lat nic pam1ętają. aby c ho~ na ch\\ ilę 
\\ prowad1iłi się w .,stan '~ yobratnt'"!. gorzej jednak będztc tym. 
którty nic z. Pros Pro~zc Prov~ -.ob c" yobratić. /c" dmu mectu 
n<~vych pilkarzy droga od placu pucd ..,tacją kołc.Jową (rntcjsca 
;hturkt kibiców) do obrzy~..ktcgo bot ka - w jedmm \\telkun 
.• poc~odzie"" :.zli fa_ni futbolu Stvę.:.ciar/amtna. tamte cza:.y by li 
u. ktouy po.,tadałt rower c1y motor gd'>/ ntC\\iclu b)ło -.tac na 
samochód. Była jes7c7c jedna mo.ihwo~c pr7cdo..,tania -.u; do 
Obrtyc. C/~ lt wozem zapr7i;/ony m \\ konie. ale tu banito 
potrzebny był -;p ryt 1 trochę stc1ęścia, gdy/ . .kurs" rotpoczynał o.,ię 
'" Jagtcłntku, v.ięc po drod1c było sporo chętnych. Cieka\\te stę 
dttało, gdy \\ C7astc Jatdy ntcspodztcv. ant c "otmca .,nact:.ną l 

hamulce'". Wtedy zdarzały ~it; prtypadkt. i~.: -.padało ... i~ l funnanki. 
ale pomimo potłucECJi dalej mvało -.te; v. drog~. Sam fakt. że 
,., ybicrało \tę na mecz był nie lada wyzwaniem t n te dotyczy lo to 
po~on.mia ktlku ktłometróww ten cty mny ~po-.ób Dostanie~~~ na 
obtckt 1 73Jęctc odpO\\icdnicgo mtCJ'>Ca do oglądania meczu to 
kolej~y -;zczebel wyzwanta dla wicmego kibica. a przypomnę. ?c 
na wt_clu meczach zbterało stę tch grubo ponad d\\a tysiące . 7 
U\\ag1 na to. że obrrycki s7pital \\ tamtym c7aste był obiektem 
lamkniętym. weJście na .. ~tad10n" było od drogt na Bobo,,icko. 
lecz co bardziej sprytni wied7iełi. ;e od strony lasu w ogrodzeniu 
brakov. al o paru płyt. Ale stamtąd była dłu.Lsza droga na .,lożę VlP-
0\\\ką"- jak nazywali~my micj'>ca stOJ<!CO siedzące na bieżni czy 
trawte od strony ogródków działo\\ych. gd7ie słońce n1c Ś\\iectło 
prosto w oc;y. Dziś ciekaw jestem, tłu kibiców piłki wybrałoby się 
na taką .,wyprawę" w stylu retro. 

No i ja -Jerzy RUD'\'ICKI - alifor tekstu 
- Moje wspomnienia mają meco odmienny charakter. a do 

tego podtekst lekkiego horroru z nutką ,.angicbkiego humoru". Do 
·:Orła'~ trafil e~ ju~ po łatach J~go bytności na szczeblu roLgrywek 
łtgt mtędzywoJewódzkteJ. ale Jevcze w okreste remontu stadwnu 
tmejsktego, stąd moje h tstone 7\\ tą?anc c;ą z boiskiem w 
Obrryc<Jch Tak było. 7e prawie ka7dy nas7 tren mg konczyła "mała 
gierka" i otóż v.- czasie jednej z nich pragnąc \\)'bić piłkę głową 
trafiłem na Rajmunda Czepulonisa. stnegącego wówczas 
bramki. Efekt tego spotkania był takt. że lei:ąc na plecach szukałem 
własnego nosa, który "tnalazł \ię" na pra\\ ym policzku niedaleko 
oka. Zalany krwtą zostałem odtransporlO\\any autobusem 
dowozącym wtedy pracowmkó\\ do obrzyckiego szpitala- na ulicę 
Sportową, gdzie mieściła stę sied7iba klubu . Dr Adam 
Szantruczek zadecydował, 7e mtałem na?ajutrz ?głosić stę do 
niego na oddział, co zresztą z.bagateliLowałem. Zamiast tego 
W)- brałem się jak n wsze na trening, na którym prrydarzyła mi się 
.. powtórka 7 rozrywki". Tradycyjną gtcrkę zakończyłem ponowme 
w poLycji horyzontalnej i kolejnym postukiwaniem nosa, po 
powietr;nym pojedynku z Andrzejem SzewCL)-kiem. Tym razem 
1111ałem wtęceJ szcLęśc1a. albo\\lem no~ trafił na swoje mtejsce. ale 
puegrodę no~a mam do d? i~ przcsumętą Po tym mcydenc1e przez 
"tcłc dm byłe~ obtcktem 7artów ?e strony kołegov.-. gdy i mOJa 
1:\\ ar7 pr7ypommała t\\art 1\borygcna, rd7cnncgo mteszkańca 
Australii. a bamy 1:\s,.arzy zmiemały s tę jak skóra kameleona. Ktoś 
pO\\ te. 7e w tej całej mojej opo" tcści nie ma me ciekawego. ale 
smaczku obu !J'm zdarzcmom dodaJC fakt, ?e ktlka lat pó7niej \\ ·w 

A Szewczyk 1 R. Czcpuloms tostalt szwagrami! 

PS Przepras::.am moich rv::.nu!wu}H: =c nie pr=elalem na 
papier1~ie/u fragmentów ich pr::c::n: 

1 t~1pomme1i Afoże uda nu \ię jes::c::e /..iedv.\ 
po11 ró( u: do tego tematu · 

Jerzy Rudnicki 
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75lat Orła-czyliBRYLANTOWEgody-cz.III l'ft~rxj 
Mijają lata, a Orzeł pomimo wielu zmian personalnych i 

organizacyjnych nie zmienia swojej gry. Są wzloty i upadki, z 
większym nastawieniem na to drugie. Sezon 1983/84 zapowiadał 
się podobnie. Pojawiła się indolencja strzelecka i nadal napastnicy 
nie potrafią zdobywać bramek. Chociaż gra stawała się ładniejsza 
dla oka to brakowało tego co jest w piłce nożnej najważniejsze. 
Goli było ,jak na lekarstwo". lO miejsce na zakończenie sezonu 
oceniane było bardzo różnie przez kibiców. Jedni widzieli małą 
iskierkę nadziei, a drudzy spoglądali na to wszystko przez pryzmat 

_czarnych okularów. Kolejny sezon to nieudana walka o awans do 
Iiowo tworzonej klasy M gorzowsko- pilskiej. Czy była szansa na 
awans? Była i to bardzo duża. Wystarczyło zdobyć 2 punkty więcej 
i plasując się na 8 miejscu zapewnić sobie wspomniany awans do 
klasy M. Czy umiejętności były wystarczające? Można 
odpowiedzieć 3 ·razy tak. Piłkarze za dużo stracili punktów na 
własnym boisku i to z zespołami teoretycznie słabszymi, 

plasującymi się w tabeli zdecydowanie niżej. Od samego początku 
sezonu 1985/86 w klubie mówiło się tylko o jednym, o jubileuszu 
40- lecia Klubu. Na boisko w Międzyrzeczu zagościli aktualni 
wówczas Mistrzowie Polski, piłkarze Lecha Poznań, ze swoimi 
liderami Mirosławem Okońskim i Piotrem Skrobowskim. Z 
pierwszego składu zabrakło tylko kadrowicza Krzysztofa Pawlaka. 
Zawodnicy Lecha nie zastosowali taryfy ulgowej wobec jubilata i 
grając widowiskową piłkę wygrali 10:1. Mecz na trybunach 
obserwowała rekordowa liczba sympatyków Orła i Lecha Poznań. 
Optymiści "widzieli" ok. 4000 osób, a ja' z pełną świadomością 
oceniam na 3000 kibiców. Warto odnotować, że jedynego gola dla 
Orła zdobył Krzysztof Mrukowicz. Przed meczem były 

przemówienia, dyplomy, puchary i wiele odznaczeń. Po imprezie 
jubileuszowej piłkarze powrócili do codziennej gry, brzydkiej, 
nieskutecznej powodującej coraz mniejsze zainteresowanie 
kibiców. 3 miejsce po sezonie pozostawiło wielki niedosyt, 
przecież to była tylko klasa okręgowa. W sezonie 1987/88 piłkarze 
zaczęli grać coraz lepiej, co wcale nie oznacza skuteczniej. W tabeli 
zostali wyprzedzeni przez rezerwy Stilonu Gorzów. Aby 
awansować musieli jeszcze wygrać dwumecz barażowy z 
Włókniarzem Okonek. Po przegranej na własnym boisku i remisie 
na wyjeździe marzenia o grze w klasie M należało odłożyć co 
najmniej o rok. Przed sezonem doszło do zmiany Zarządu Klubu, 
na którego czele stanął Stefan Karpciw. Orzeł zaczął grać takjak 
życzyli sobie kibice i już w początkowej fazie ulokował się na 
pozycji lidera, i szaleńcze pościgi rywali nie zdały się na nic. 
Pierwsze miejsce jednak nie było premiowane bezpośrednim 
awansem. Barażowy pojedynek z mistrzem ligi okręgowej 

województwa koszalińskiego Granitem Świdwin przyniósł 
dwukrotne wygrane Orła i kibice, których na boisku w Świrlwinie 
było bardzo dużo, mogli świętować zwycięstwo. Mecze 
zakończyły się zWycięstwami Orła 2: l po bramkach P. Marciniaka 
i Sł. Zielińskiego, oraz 3:2 po golach A. Wolskiego, Z. Wakulaka i 
Sł. Zielińskiego. Trenerem, który wprowadził zespół do klasy M 
był Henryk Stawasz. Z wielkim optymizmem i 
wielkomocarstwowymi zapędami przystąpili zawodnicy do rundy 
1989/90. Okazało się, że różnica poziomów poszczególnych goli 
jest bardzo znaczna. Po 12 meczach Orzeł zajmował ostatnie 
miejsce i dopiero później nastąpiła inała poprawa w grze i koniec 
sezonu dał 13 lokatę. Sezon 1990/91 to kolejna reorganizacja 
rozgrywek. Zespół Orła został zakwalifikowany do III ligi 
wielkopolskiej grupa południowa. Tymczasowym prezesem klubu 
został Mieczysław Kuźmicz Początek rozgrywek to pełen 
optymizm, ale im dalej w rozgrywkach, tym gorzej z grą i z 
wynikami. Na stanowisku trenera Romana Włodarskiego po 
jesiennej rundzie zastąpił duet Mieczysław Mikula - Henryk 
Stawasz. W kwietniu prezesem Zarządu Został Tadeusz 
Wolniewicz. Gra pozostawiała wiele do życzenia. Oprócz chaosu 
na boisku słychać było tylko przekleństwa i złorzeczenia. Na nic 

zdawały się rotacje zawodników na pozycjach. 
Przedostatnie miejsce to było wszystko na co było stać 
międzyrzeckich piłkarzy. W poprzednich latach brak szczęścia i 
brak umiejętności nie pozwoliły Orłowi awansować. Obecny rok to 
szczęście i reorganizacja rozgrywek doprowadziły do pozostania 
Orła na tym szczeblu. Sezon 1991/92 pod trenerskim okiem H. 
Stawasza piłkarze zaczęli dobrze plasując się w środkowych 
rejonach tabeli. Tak pozostało do końca i Orzeł zajmując 8 pozycję 
pokazał w miarę przyzwoitą grę. Zastanawiający był stosunek 
bramek- 61 zdobytych (2 miejsce w rozgrywkach) i 59 straconych 
(też 2 miejsce). Najbardziej bramkostrzelnymi zawodnikami byli 
Sł. Zieliński i A. Bandura, którym wydatnie pomagali A. Orłowski, 
Kopeć i M. Zieliński. Kolejny sezon 1992/93 i kolejna 
reorganizacja rozgrywek. Orzeł występował wówczas w klasie 
makroregionalnej Poznań Gorzów. Po rezygnacji z działalności 
sportowej T. Wolniewicza jego miejsce zajął Jan Barański. 
Zawodnicy międzyrzeccy mogli się podobać w grze, ale apetyt 
rośnie w miaręjedzenia i 3 miejsce było wykładnią możliwości, ale 
zarazem był żal dlaczego nie jeszcze lepiej. Kibice w rozmowach 
między sobą widzieli swoich piłkarzy na czele tabeli. W tym czasie 
charakterystyczne były bardzo częste reorganizacje rozgrywek i 
niemniej częste wymiany władzy klubowej. Oczywiście tak było i 
w nowym sezonie 1993/94. Niby nic się nie zmieniło oprócz 
nazwy. Orłowi przyszło wystąpić w klasie makroregionalnej grupa 
zachodnia gorzowsko - poznańska. Prezesem został Władysław 
Pawłowski, a trenerem znany z gry i pracy szkoleniowej w Orle 
Tadeusz Stupiński, którego po rundzie jesiennej zastąpił 

Władysław Pasewicz, a jego po jednej wygranej kolejce Tadeusz 
Docz. Odbyło się kilka meczów, które na długo utkwiły w pamięci 
kibiców. Porażki 5:7 z Myśliborzem u siebie i porażka8:0 w 
Przytocznej to chyba najczarniejszy okres w historii klubu. 
Zwycięstwo l 0: l z Sulęcinem nie poprawiło nastrojów. 
Entuzjastyczny początek zmieniał się sukcesywnie w pesymizm, a 
szczytem wszystkiego był mecz, do którego nie doszło w 
Międzyrzeczu. Na stadionie Orla stawili się sędziowie, drużyna 
gości i liczni kibice. Nie było zawodników gospodarzy. 
Wszystkie media informowały, że mecze kolejki odbędą się o 
jednej godzinie. Oczywiście władze klubu tego nie wiedziały??? 
Po raz drugi w długiej historii klubu doszło do takiej sytuacji, że 
goście otrzymali punkty walkowerem. Pierwszy raz doszło do tego 
w latach 50-tych, ale tam rywalom przyznano punkty za grę 
nieuprawnionych zawodników. Brak tych ewentualnych 3 pkt. nic 
by właściwie nie zmienił. Jednak jakiś swąd i niesmak pozostał. 
Sezon 1994/95 rozpoczęto pod okiem nowego prezesa Jana 
Wiśniewskiego. Tak to ja. Zobowiązałem się do połączenia dwóch 
międzyrzeckich klubów Orła i Sparty. Po dokonaniu tego, co o 
dziwo nie było bardzo trudne (pomogły rozmowy zakulisowe), 
zrezygnowałem z prezesury, co było konsekwencją 
wcześniejszego zapewnienia, że to nastąpi. Jeśli chodzi o 
połączenie klubów to sam byłem zdziwiony, że po wielokrotnie 
podejmowanych nieudanych próbach przez innych działaczy, moje 
argumenty przekonały działaczy Sparty i przyjęto je właściwie bez 
zastrzeżeń. Nowym sternikiem klubu został Ryszard Grek. Dużo 
dobrego wnieśli do prac klubu dotychczasowi szefowie Sparty -
Roman Sobczak, Waldemar Czyż i Grzegorz Sakowicz. Nowy 
stary klub występował pod nazwą Orzeł- Sparta Międzyrzecz. 
Trenerem pierwszej drużyny pozostawał H. Stawasz, ale pomimo 
wzmocnień nie było widocznej poprawy w grze. 7lokata na koniec 
rozgrywek była odzwierciedleniem ówczesnych umiejętności i 
możliwości organizacyjnych i finansowych klubu. W sezonie 
1995/96 nastąpiły dwie zmiany. Oczywiście nazwa rozgrywek to 
nowy twór IV liga. Druga zmiana i to o wiele większa to zmiana 
punktacji. Za zwycięstwo drużyna otrzymuje 3 pkt., a za remis l 
pkt. Ciekawostką trudną do oceny był fakt lepszej gry 
międzyrzeczanna boiskach poza Międzyrzeczem. 12 miejsce nie 
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zadowalało nikogo. W sezonie 1996/97 zatrudniono trenera 
Tadeusza Lisowskiego i okazało się to strzałem w dziesiątkę. 
Jednak do końca sezonu trener nie wytrzymał nieporozumień z 
zawodnikami, którzy bardzo niefrasobliwie podchodzili do 
treningów. Obowiązki trenera przejął R. Sobczak, a jego szybko 
zastąpił T. Docz. Drugie miejsce w tabeli byłoby dobre, gdyby nie 
różnica pomiędzy Czarnymi Browar Witnica, a Orłem Spartą, 
która wynosiła 14 pkt. W drużynie pokazał się młody piłkarz Sł. 
Pawłowski, który zdobywał bramki jak na zawołanie. Do 
rutyniarzy w zespole dołączyli młodzi M. Mazurek, T. Włodarczyk 
i G. Januszke. Przed sezonem 1997/98 wybrano nowego prezesa, 
którym został Lech Rojek. Do szkolenia powrócił T. Lisowski i 
wszyscy liczyli na awans do wyższej klasy rozgrywek. Po jesieni 4 
miejsce ze stratą 4 pkt. do lidera Patrii Buk. Jednak dla działaczy 
tajemnicą poliszynela było, że okręg poznański szykuje na awans 
inny klub Wartę Śrem. Tak było kiedyś i jest do dzisiaj, czego 
mamy dowody co jakiś czas. Orzeł- Sparta zajął 2 miejsce ze stratą 
l pkt. właśnie do Warty Śrem. W całym sezonie drużynę 

prowadziło 4 szkoleniowców. T. Lisowski nie znajdując 
zrozumienia do swoich metod zarówno u piłkarzy i działaczy 
odszedł z klubu. Następnie zespół poprowadzili W. Pasewicz, T. 
Babij i grający trener M. Kopeć. W sezonie 1998/99 to kolejne 
obniżenie wyników sportowych. W trakcie rundy wiosennej 
wybrano nowy zarząd, na którego czele stanął Stanisław Ziemecki. 
Największą bolączką klubu było brak środków finansowych. To 
powodowało wiele złych posunięć. Zajęcie 10 miejsca w klasie 
MR grupa południowa było słabym osiągnięciem. Początek sezonu 
1999/00 nie przyniósł zmian w sposobie gry i szkoleniem zajął się 
M. Mikuła, któremu pomagał prezes klubu Ziemecki. Ostatecznie 
piłkarze zajęli 12 miejsce wiedząc, że bez względu na lokatę jaką 
zajmą w tabeli grać będą w IV lidze lubuskiej. Kolejne sezony 
opisane zostaną w Powiatowej w następnym miesiącu. 

Jan Wiśniewski 
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Poziomo: 2. Imponuje mu bogactwo, 

stanowisko; 7. Opieka, troskliwość; 8. Ansa; 
9. Do niszczenia min morskich; 10 .... 
chłopiec z Grenlandii (Cz. Centkiewicz); 11. 
Nałożnice arabskiego władcy; 14. Słodki 
ziemniak; 15. Ptak, lubi błyskotki; 17. 
Samotny jak .... w płocie; 20. Ukraińskie 
miasto jak galimatias, zamęt; 22. Zioło
symbol goryczy; 26. Dawny wenecki władca; 
29. Barania z nausznikami; 30. Roślinny 
symbol zdobniczy; 31. Plamka na czole rani; 
35. Przeszkoda hamująca; 36. Zastępuje 
aktora w niebezpiecznych scenach; 39. 
Kocioł polodowcowy; 40. Imię z piosenki 
Łazuki; 43. Pan, magnat, człowiek 

wpływowy;44. Śnieżny pagórek; 45. Wije się 
wśród francuskich zamków. 

www.powiatowa.com.pl 

Krzyżówka lipcowa 

Pionowo: l. Rzeka w Resku, Płotach, 
Gryficach; 2. Dawny uczeń; 3. Skrót od "na 
razie"; 4. Twórca "Mistrza i Małgorzaty"; 5. 
Stolica nad Nilem; 6. Pierwiastek chemiczny 
(Cd); 7. Na niej szermiercze walki; 12. 
Najdrobniejsza część pierwiastka; 13. 
Śpiewają "Skrzydlate ręce"; 16. Zwierzę 
proroka Balaama; 18. Floem; 19. Po winie 
musi być ... ; 21. Pieniądze szantażysty; 23. 
Objaw; 24. Przed Euro na Łotwie; 25 ... . 
King Cole (pianista i piosenkarz) 26 .... i 
niedola; 27. Szara papuga; 28. Łączy 
dziewczynę z kometą; 32. Państwo Żydów; 
33. Mocno zbudowany, siłacz; 34. Ma 
dłuższą lufę niż haubica;37. Ucięta 
płaszczyzna pod kątem; 38. Rzeka w 
Azerbejdżanie i Armenii; 41. Niżej jak ono 
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upasc nie można; 42. Gibbon białoręki 
(małpa). 

Litery w kratkach z cyframi (pochylone 
z prawej strony kratki) uszeregowane od l do 
22 utworzą rozwiązanie, które należy 
przesłać na kartkach pocztowych lub e
maiłem do 18 lipca. Wśród prawidłowych 
rozwiązań wylosujemy l nagrodę - 50zł. 
Rozwiązanie krzyżówki czerwcowej: LATO 
BEZ MASEK. Nagrodę 50zł - otrzymuje: 
Anna Kubik z Międzyrzecza(nagroda do 
odebrania w redakcji (ul. Kazimierza 
Wielkiego 2) w godz. 8-10 i 13 -15). 

M. S. 
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POWIERZ SWOJE OCZW 
PROFESJOnALJSc:Je 

Gl!.iiSMAN 

Konsc.Yt:.UCJI3 mAJA 
miĘDZYRZECZ 

tel. 500 618 053 

Poczuj komfort 

wyraźnego 
widzenia 
na każdą odległość . 

~~ 

SI(LEP MEBLOWY 
~~a.-.1-.-.• -~ar§§ 

Tel.95 742 25 87 www.hasaj-meble.gorz.pl 

Meble Zestawy kuchenne już od 890zł 

Tapicerowane 

Ul.Konstytucji 3 M aja 2a 

66-300 Międzyrzecz 

.·· ·. [] 
.. 0 

Szeroka gama kuchni na wymiar!!! 
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RUTDRY2DWRnY DERLE~ST/H_J.:, 

86281»8 
M J G 

Ekspozycja przy sklepie meblowym-uLMieszka l nr22 
(dawna Świerczewskiego, obok bazaru) 

DwHtowa dostawa do lłlloHia do 60 lłHt· 

Wyrób - sprzedaż - niskie ceny! 
Meble wykonane wyłącznie z drewna! 

Stoły biesiadne, ławki, huśtawki, altany, wiaty garażowe! 

tel.SOl 675 gso 
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